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Hedeflerin çok gerisindeyiz

GIDA VE İNSAN İKLİM VE İNSAN

Birleşmiş Gıda ve Tarım 
Örgütü’nün (FAO) son raporuna 

göre 2030’da dünyada açlığı 
bitirmek halen mümkün. Ama 

maalesef hedeflerin gerisindeyiz. 
Bunun için bir an önce elimizi 
taşın altına koymalıyız. İşe en 

başta kendi hayatımızda bilinçli 
davranış değişiklikleri yaparak 

başlayabiliriz.  
SELEN BARANOĞLU yazdı 4’te

Çim yerine fare 
kulağı tercih edin

Türkiye’nin ilk akıllı köyü

Lavantada Fransız 
modeliyle çifte kazanç

Düşük maliyeti yüksek getirisi 
ile lavanta özellikle kadınlar için 
önemli bir geçim kaynağı. Buna 

turizm ayağı da eklenince  
kazanç katlanıyor.  

ESEN DOLMA’nın haberi 16’da

Bir köklere  
dönüş hikayesi

Deneyimli peyzaj mimarı Nesrin 
Karaoğlu Otuzoğlu, ‘su israfı’ diye 
nitelendirdiği çimin yerine daha 

sürdürülebilir bir bitki olan  
fare kulağını öneriyor.  

ELİF ERGU’nun röportajı 10’da

Akıllı sensörler sayesinde hava ve 
toprağın nemi ölçülüyor, sulama 
ve ilaçlama buna göre yapılıyor. 

Hava tahmin raporları takip edilip 
kullanılacak gübre ve ilaç ona 

göre ayarlanıyor. Aydın Kasaplar, 
Türkiye’nin ilk akıllı köyü. 9’da

Yedi yıl önce İstanbul’daki başarılı iş 
hayatını bırakıp memleketi İzmir’de 

kuşkonmaz üretimine başlayan, 
ürünleri için ‘bebeklerim’ diyen  

Aslı Badur’un macerası  
YEŞİM NUR’un haberi 18’de

Geleceğimiz de tohumların içinde saklı
Şile Ovacık Köyü Kadın Tohum Derneği aynı zamanda 

Slow Food Şile Palamut Birliği kurucusu Fatma Denizci, 
atalık tohumların neden önemli olduğunu anlatıyor.  

ZEYNEP ATMACA yazdı 2’de

“Bahçe tarımıyla kendimize yetebiliriz”
NASA’da iklim krizi üzerine çalışan tanınmış bilim 

insanı Peter Kalmus, genç aktivist Atlas Sarrafoğlu’nun 
sorularını yanıtladı. Kalmus’a göre şu anki en büyük 

sorun gıda güvensizliği. 15’te



Birleşmiş 
Milletler 
Gıda ve Tarım 

Örgütü’ne (FAO) göre 
2030’da dünyada açlığı 
bitirmek halen mümkün 
ama bugün için 2015’te 
konan küresel hedeflerin 
artık çok gerisindeyiz. 
Geçen günlerde hedef-
lerin son durumunu 
değerlendiren FAO Baş 
İstatistikçisi Pietro Gen-
nari, “Dünya, 2020’den 
önce bile Sürdürülebilir 
Kalkınma Hedefleri’ni 
yerine getirme yolundan 
sapmıştı. Son iki yılda ise 
gıda güvenliği ve tarım-
sal üretim de dahil olmak 
üzere çeşitli ekonomik ve 

sosyal alanlarda ilerleme-
nin tersine dönmesiyle 
sonuçlanan bir dizi eko-
nomik, siyasi ve çevresel 
kriz yaşandı” dedi.

Son rapora göre
Gennari, yeni zor-

luklar arasında silahlı 
çatışmaları, Ukrayna’da 
devam eden savaşı, 
enflasyonun yükselme-
sini, eşitsizliğin büyü-
mesini, olağan dışı hava 
olaylarının sıklığının 
ve şiddetinin artmasını, 

COVID-19 pandemisinin 
sosyoekonomik etkilerini 
sıraladı. “Gıda ve tarımla 
ilgili SKH göstergelerinde 
ilerlemenin izlenmesi 
2022” başlıklı raporda 
şunlar öne çıkıyor:

∙ Bir önceki yılla kar-
şılaştırıldığında yalnızca 
üç göstergede dikkate de-
ğer ilerleme sağlandı: Bit-
ki genetik kaynaklarının 
korunması, küçük ölçekli 
balıkçılığı teşvik eden 
araçlar ve su kullanım 
verimliliği. Ancak tarıma 

yapılan 
yatırımlar 

dururken gıda 
güvenliği, balık 

stokunun sürdürüle-
bilirliği, orman örtüsü ve 
sürdürülebilir balıkçılığın 
katma değeriyle ilgili 
göstergeler kötüleşti.

∙ Artan enflasyon ve 
Ukrayna’daki savaş nede-
niyle 2022’de pandemi 
öncesi tahminlere kıyasla 
75 ila 95 milyon insanı 
daha aşırı yoksulluğa 
itilebilir.

∙ Sık sık yaşanan 
doğal afetler nedeniyle 
ortaya çıkan ekonomik 
kayıpların yükünü tarım 
sektörü üstlendi. Afetlere 
bağlı doğrudan ekono-
mik kayıplar 2020 yılında 
15.4 milyar doları buldu. 
Bu zararın 6.8 milyar 
dolarlık kısmı tarım sek-
töründe.

∙ Küçük ölçekli gıda 
üreticileri, hem verimlilik 
hem de gelir açısından 
daha büyük çiftçilere kı-
yasla dezavantajlı olmaya 
devam ediyor. 

∙ Tarım arazileri 
üzerindeki mülkiyet hak-
ları konusunda cinsiyet 
eşitsizliği devam ediyor. 
İncelenen 36 ülkeden 
29’unda kadınlar toplam 
tarım iş gücünün yakla-
şık yarısını oluşturuyor. 
Ancak tarım arazisi 
üzerinde mülkiyet ve/
veya güvenceli kullanım 
haklarına sahip kadınla-
rın payı erkeklerden çok 
daha düşük. 

∙ Gıda ve tarım için 
bitki ve hayvan genetik 
çeşitliliğinin korunma-
sında ilerleme hala zayıf. 
Değerlendirilen yerel 
hayvan ırklarının yüzde 
72’si yok olma riskiyle 
karşı karşıya.

∙ Sürdürülebilir 
orman yönetiminde de 
ilerleme kaydedildi ancak 
son 20 yılda kaybedi-
len orman arazisi yüz 
ölçümü 1 milyar dönümü 
buldu. 

∙ Rapor, ulusal hükü-
metlerin ve uluslararası 
toplumun daha dayanıklı 
bir tarım sektörü yarat-
ması, dünyadaki açlığın 
artmasını önlemesi, 
küçük ölçekli çiftçilerin 
verimliliğini artırması; 
bitki ve hayvan genetik 
kaynaklarının çeşitlili-
ğini koruması ve gıda 
sistemlerinin dayanıklılı-
ğını artırması gerektiğini 
söylüyor. ∙
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Sürdürülebilir tarım  
bir gereklilik

Bugün her alana 
entegre etmek 
için emek veri-

len sürdürülebilirlik 
kavramını tarımda da 
fazlasıyla konuşmaya 
başladık. Sürdürülebilir 
tarım dün bir gelecek 
hayali iken bugün ka-
çınılmaz bir gereklilik. 
Gelişen teknolojiler ve 
inovasyon temelli yak-
laşım ile bugün sürdü-
rülebilir tarım uygula-
maları oldukça geniş bir 
alana yayılıyor. Topra-
ğın mineral değerlerini 
ve mikro-iklim verilerini 
takip eden dijital sen-
sörler, dönemin besin 
ihtiyaçlarını karşılamak 
adına gerçekleştirilen 
biyoteknoloji çalışma-
ları, ürünlerin sağlığı 
hakkında bilgi topla-
yıp eş zamanlı şekilde 
raporlayan drone’lar ve 
farklı türden insansız 
araçlar, küresel çapta 
karşı karşıya kalınan su 
krizi sebebiyle geliştiri-
len susuz tarım çalış-
maları ve daha birçok 
inovatif yaklaşım bugün 
değindiğimiz başlıklar-
dan sadece birkaçı. 

Mayalar’da bile var
Bir kısmına aşina 

olsak da büyük bir 
kısmı için henüz geniş 
uygulama alanlarına 
ulaşabilecek bir ölçek-
lenme potansiyelinden 
söz edemiyoruz. Çünkü 
problemin kaynağına 
inmiyoruz; hastalığı de-
ğil semptomları tedavi 
etmeye odaklanıyoruz. 

Her zaman söyledi-
ğim bir şey var: Döngü-
sel ekonomi ve sürdü-
rülebilirlik kavramları 
yeni konuşulmaya baş-
lanmış gibi gözükse de 
insanlık tarihi bu kav-
ramlar doğrultusunda 
gerçekleştirilen çalışma-
lar ile dolu. MS 350-900 
yılları arasında yaşayan 
Maya krallıklarının bir 
kısmında verimliliği 
artırmak adına yeni ekin 
alanları yaratmak yerine 
tarımsal yoğunlaşma 
adı verilen bir yöntem 
kullanıldığını biliyoruz. 

Peki nedir bu sürdü-
rülebilir tarım? Sürdü-
rülebilirlik kavramının 
dahil olduğu her alan 
gibi bugünün ihtiyaçla-
rını, gelecek nesillerin 
hakkından çalmadan, 
yeterli miktarda ve 
kalitede karşılamak; 
bunu yaparken doğa 
ile uyumu, sosyal ve 
ekonomik adaleti ve 
ekonomik faydacılığı 

merkeze almak bu  uy-
gulamaların ana hedefi.  
Çalışmalar Türkiye’de 5 
milyon hektar arazinin 
tarıma elverişli olmasına 
rağmen farklı amaçlarla 
değerlendirildiğini, 5 
milyon hektar arazi-
nin de tarıma elverişli 
olmamasına karşın 
tarımsal faaliyetlerde 
kullanıldığını gösteriyor. 
Bu yanlış kullanım başta 
erozyon olmak üzere 
çölleşme ve tuzlanma 
gibi birçok problemin 
kaynağını oluşturuyor.

Bu farkındalık ile 
atılan adımlar yok mu? 
Elbette var. Mardin 
bölgesinde gerçek-
leştirilen bir projede 
pazardan toplanan 
atıklar ile hazırlanan 
kompostların tarlada 
kullanımının susuz 
tarım faaliyetlerine ön 
ayak olduğunu görüyo-
ruz. Ülkemizde yapılan 
bir diğer sürdürülebilir 
tarım uygulaması da bir 
çay firmasının küresel 
çapta tanınan Yağmur 
Ormanları Birliği (Rain-
forest Alliance) sertifi-
kası alması ile başladı. 
Ormanları korumak, 
orman topluluklarının 
ve çiftçilerin yaşamlarını 
iyileştirmek ve iklim 
krizi ile mücadele et-
mesini sağlamak adına 
kâr amacı gütmeden 
çalışan bu birliğin bir 
parçası olarak başlatı-
lan proje ile Türkiye’yi 
dünya çapında 5. sıraya 
oturtan çay üretiminde 
sürdürülebilir yaklaşım-
lar sahiplenildi.

Ar-Ge konusu 
gibi yaklaşmalı

Sürdürülebilir tarım 
alanında ülkemizin 
farklı bölgelerinde iyi 
örnekler bizleri daha iyi 
bir geleceğin beklediği-
ne inandırıyor olsa da 
bu çalışmalar ana prob-
lemimizi çözmüyor. 
Asıl mesele bu alana bir 
Ar-Ge konusu, yatırım 
alanı gibi yaklaşmı-
yor olmak. Belirtileri 
ortadan kaldırmak için 
başvurduğumuz yön-
temler çiftçiye, halka ve 
ekonomiye daha büyük 
bir maliyet oluşturuyor 
ve biz henüz bunun 
farkında değiliz. Bu 
farkındalığa hemen 
varmaz, hastalığın ken-
disini tedavi etmek için 
yatırım yapmazsak 18 
yıl sonra bizi besleyecek 
bir toprak bulamayaca-
ğız. Sadece toprağı iyi-
leştirmeye, gıda üretim 
sistemlerini sürdürüle-
bilir bir raya oturtmaya 
çalıştığımızda tedarik 
zinciri boyunca meyda-
na gelen gıda kaybı ve 
israfı benzer bir örüntü-
de devam eder ve tren 
raydan çıkar. Yapma-
mız gereken hem trenin 
hem de rayların sağlam 
şekilde işlediğinden 
emin olmak, durakların 
doğru şekilde yönetil-
mesini sağlamak, tüm 
demir yolu çalışanlarını 
ve yolcuları bilinçlen-
dirmek.•

OLCAY SILAHLI
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YOKSULLUK 
BITECEK

HEDEFLER  
IÇIN ORTAKLIK

BARIŞ,  
ADALET, 
GÜÇLÜ  

KURUMLAR

AÇLIK 
BITECEK

SAĞLIK 
VE REFAH

KALITELI 
EĞITIM

GINSIYET 
EŞITLIĞI

TEMIZ SU

TEMIZ 
VE UCUZ 
ENERJI

IYI  
ISTIHDAM  

VE BÜYÜME
SANAYI, 

INOVASYON, 
ALTYAPI

EŞITSIZLIK 
AZALACAK

SÜRDÜRÜLEBILIR 
ŞEHIRLER VE 
TOPLUMLAR

SORUMLU  
ÜRETIM VE 
TÜKETIM

IKLIM 
IÇIN 
EYLEM

DENIZDE 
HAYAT

ORMANDA 
HAYAT

Okyanusları, 
denizleri ve de-
niz kaynaklarını 
korumak, sürdü-
rülebilir biçimde 

kullanmak.

Ormanları sürdürülebilir 
bir şekilde yönetmek, çöl-
leşmeyle mücadele etmek, 
arazilerin bozulmasına son 
verip biyoçeşitlilik kaybını 

durdurmak.

Herkesin 
uygun fiyatlı, 

güvenilir, 
sürdürülebilir 
ve temiz ener-
jiye erişimini 

sağlamak.
Herkes 

için kapsayıcı 
ve sürdürülebilir 
ekonomik büyü-

meyi, istihdamı ve 
insana yakışır iş 
olanağını teşvik 

etmek.

Her türden 
yoksulluğa 

her yerde son 
vermek.

Sürdürülebilir 
kalkınma için 

küresel ortaklığı 
canlandırmak.Adil, barışçıl  

ve kapsayıcı 
toplumları 

teşvik etmek.

Açlığı sona  
erdirmek, gıda 

güvenliğini sağ-
lamak ve beslen-
meyi iyileştirmek 
ve sürdürülebilir 

tarımı teşvik 
etmek.

Sağlıklı  
yaşamı  

güvence altına 
almak ve her 

yaştan herkesin 
sağlıklı olmasını 

teşvik etmek.
Herkes için  

kapsayıcı ve 
kaliteli eğitim 

sağlamak, yaşam 
boyu öğrenmeyi 

teşvik etmek.

Cinsiyet eşitliğini 
sağlamak, tüm 
kadınları ve kızla-
rı güçlendirmek.

Herkes için su 
ve temizliği,  

bunun sürdürü-
lebilir yönetimi-

ni sağlamak.

1
2

3

7

8
Dayanıklı bir alt-
yapı oluşturmak, 

sürdürülebilir 
sanayileşmeyi 
ve inovasyonu 
teşvik etmek. 9

11

12

Ülkeler arasın-
daki ve ülke için-

deki eşitsizliği 
azaltmak.

Şehirleri  
kapsayıcı, 

güvenli, dayanıklı 
ve sürdürülebilir 

kılmak

Sürdürülebilir 
tüketim ve üre-
tim biçimlerini 
güvence altına 

almak.

Iklim değişikliği 
ve etkileriyle 
mücadele için 

acil önlem 
almak.

Her 4 saniyede bir 
kişi açlıktan ölüyor

Oxfam, Save the Children ve Plan International'ın dahil 
olduğu, 75 ülkeden 238 sivil toplum örgütü artan küresel 

açlığın vardığı seviyeyi rakamlarla anlattı. Buna göre:

19.700 345 milyon 50 milyon

%10

∙ Her 4 saniyede 
bir dünyada bir 

kişi açlıktan 
ölüyor. Her gün  

19 bin 700 kişinin 
öldüğü tahmin 

ediliyor.  

∙ 345 milyon 
insan akut açlık 
sorunu yaşıyor. 

Bu rakam 
2019’un  

iki katından  
fazla. 

∙ Geçen yıl dünya 
nüfusunun yaklaşık  
yüzde 10’u açlıktan 

etkilendi. Açlık çeken 
insanlara 46 milyon  

kişi daha eklendi.

∙ Dünyada  
45 ülkede  
50 milyon 

insan 
açlıktan ölüm 

tehdidiyle 
karşı karşıya.
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Sürdürülebilirlikte 
problemin kaynağına 

inmiyoruz. 
Hastalığı değil 

semptomları tedaviye 
odaklanıyoruz



BİR
TABAK
YARINI

Mİ?
DEĞİŞTİREBİLİR

Sürdürülebilir restoran olma yolunda Metro Türkiye iş ortaklarının yanında! 

Yarını değiştirebilecek sürdürülebilir ürünler Metro'da.
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Dünyanın 186 
ülkesinde faaliyet 
gösteren Nest-
lé, “Generation 

Regeneration” çatısı altında, 
gıda sisteminin merkezinde yer 
alan onarıcı tarım uygulama-
larının geliştirilmesine küresel 
çapta destek olacak. Sürdü-
rülebilirliğin ötesine geçmeyi 
hedefleyen şirket proje kapsa-
mında 500 binden fazla çiftçi 
ve 150 bin şirket tedarikçisi de 
dahil olmak üzere gıda sistemi 
içerisindeki tüm paydaşlarıyla 
ortak hareket edecek. Nestlé 
Türkiye Pazarlama ve Kurum-
sal İletişim Direktörü Zeynep 
Sungu, doğayı koruma, yenile-
me ve doğal kaynakları yerine 
koymanın tüm jenerasyonların 
sorumluluğu olduğu bilincini 
taşıyan yolculuklarında yeni 
hedefler belirlediklerini anlatır-
ken şu bilgileri verdi:  “2030’a 
kadar tarımsal kaynaklarımızın 
yüzde 50’sini onarıcı tarım yo-
luyla elde edeceğiz. 2025 yılına 
kadar kullanılan suyun doğaya 
geri kazandırılması taahhü-
dümüz doğrultusunda Nestlé 

Waters Türkiye İş Birimi’miz 
ile yaklaşık 10 yıldır suyun 
geleceğinde kalıcı bir fayda 
yaratacak tasarruf çalışmalarına 
odaklanıyoruz.” 

Gıda kaybını 
engelliyoruz

“Bu kapsamda yaklaşık 550 
milyon litre su tasarrufu sağla-
dık. Fazla Gıda ile yürüttüğü-
müz atık yönetimi projesi ile 
de gıda kaybını engelliyoruz. 
Artan ürünlerimizi topluma ve 
doğaya geri kazandırıyoruz. 
Son tüketim tarihi yaklaşan 
ürünlerimizin hayvan yemi, 
gübre ve biyogaza dönüştürül-
mesini sağlıyoruz. Bu projeyle 

şimdiye kadar 28 bin 518 ton 
karbon salımını engelledik.” 

Ayrıca Nestlé 2025 
yılına kadar amba-
lajlarının yüzde 
100’ünün geri 
dönüştürülebilir 
veya yeniden 
kullanılabilir hale 
getirilmesini taahhüt 
etti.  2030 yılına kadar da 
200 milyon ağaç dikilmesi ta-
ahhüdü doğrultusunda; TEMA 
Vakfı iş birliği ile Ordu’da 40 
bin, Kayseri’de 100 bin olmak 
üzere toplamda 140 bin fidanlık 
oluşturuldu.

Nestlé 2025’e kadar tüm 
fabrikalarda yüzde 100 ye-

nilenebilir elektrik enerjisine 
geçmek için de Solar Panel 
projesini hayata geçirdi. Böylece 
fabrikasında tüketilen enerjinin 
yüzde 45’ini yenilenebilir kay-
naklardan sağlandı.  Elektrikli/
hibrit araçlara geçiş projesiyle 
de şirket araçlarından 216’sının 
hibrit model ile değiştirilmesi 
kararlaştırıldı. Beş sene sonun-
da toplam emisyonun yüzde 22 
düşürülmesi hedefleniyor. 

Nestlé Türkiye’de  11 yıldır 
Damak markasıyla TEMA Vakfı 

iş birliğiyle “Fıstığımız Bol 
Olsun” projesini yü-

rütüyor. Bu projeyle 
bugüne kadar Antep 
fıstığında 2,5 kat 
verim elde edildi. 

Bölgedeki 1.500 çiftçi-
ye ve 3 bin 103 çocuğa 

eğitim verildi. Antep 
fıstığı üretiminin yüzde 65’inin 
yapıldığı Barak Ovası’nda fıstık 
üretimindeki verimlilikte ula-
şılan artış oranı yüzde 149’dan, 
refahına katkıda bulunulan 
çiftçi sayısının 210 binden çok 
daha üst seviyelere çıkarılması 
hedefleniyor. ●

Şöyle bir senaryo 
düşünün: Bir gün 
uyanıyorsunuz 
ve dünyadaki 690 

milyon insanın gıdaya 
hiç ulaşamadığını öğre-
niyorsunuz. Aynı günün 
devamında dünyadaki 650 
milyon insanın da obezite 
yüzünden hayati tehlike 
yaşadığı bilgisini ediniyor-
sunuz. Bu şu demek; birileri 
beslenemediği için hayatını 
kaybederken, birileri de aşırı 
ve sağlıksız beslendiği için 
hayatını kaybediyor. Elbette 
bunun sadece bir kurgu 
olmasını isterdik. Fakat bu 
durum, içinde yaşadığımız 
gerçekliğin ta kendisi. Hani 
o hep görmezden geldiği-
miz, yokmuş gibi davrandı-
ğımız gerçekliğin…

Aradaki büyük 
boşluk

Evet halihazırda sağlıklı 
ve besleyici 
gıda için gerek-
li kaynaklara 
sahibiz ama 
küreselleşme, 
kentleşme ve 
gelir eşitsizli-
ği yüzünden 
bazıları bu 
kaynaklara ulaşamazken 
bazıları onları bilinçsizce ve 
hoyratça israf ediyor. Kalite-
li ve sağlıklı gıdaya ulaşmak 
herkesin hakkı olsa da ma-
alesef günümüzde bu hak 
sadece belli kesime sağlan-
mış bir imtiyaz gibi kabul 
ediliyor. Arada çok büyük 
bir boşluk var ve o boşluğu 
kapatmak için gerekli olan 
şey denge. Dengesiz bir 
sistemde, verimsiz kaynak 
dağılımı ve bilinçsiz kaynak 
kullanımıyla yaşıyoruz. Bu 
dengesizlik devam ettikçe, 
boşluk da büyüyecek. İşte 
gıda konusundaki büyük 
dengesizliği bertaraf etmek 
için gerekli ilk hareket kendi 
soframızda, mutfağımızda, 
evimizde başlıyor.

Gıda atıklarını nasıl 
değerlendirebiliriz?

Eskilerin bereket dediği 
şey, eldekini değerlen-
dirmekti. Artan yemeği 
ertesi gün başka bir yemeğe 
dönüştürmek, yırtılanı dik-
mek, bozulanı tamir etmek, 
eskiyeni dönüştürmekti.  
Mutfağımıza alıp soframı-
za çıkarttığımız gıdaların 
elde ediliş süreci hakkında 
ne kadar bilgiliyiz? Mesela 
yediğimiz meyve sebzenin 
GDO’lu olup olmadığın-
dan, zararlı pestisitler içerip 
içermediğinden nasıl emin 
olabiliriz? Gıda atıklarını 
nasıl değerlendirebiliriz? 
Sürdürülebilir ve sağlıklı bir 
beslenme için bireysel an-
lamda neler yapabiliriz? Bu 
sorulara cevap verebilmek 
için ihtiyacımız olan şey 
gönüllü çaba ve sorumluluk. 
Yani bir an önce elimizi taşın 
altına koymamız lazım. 

Peki çabalamaya ve 

sorumluluk almaya nereden 
ve nasıl başlamalı? 

İlk olarak kendi haya-
tımızda bilinçli davranış 
değişiklikleri yapmakla 
başlıyor her şey.

Kendi gıdanı kendin 
yetiştir. İster saksıda veya 
bahçede, kendi gıdanı üret-
meye başlayabilirsin. 

Kullanılmış çay ve 
kahve telvelerini, meyve ve 
sebze kabuklarını kom-
post olarak kullan. Hem 
atık değerlendirmiş hem 
de doğal ve çok verimli bir 
gübre elde etmiş olursun. 
Bunu apartman dairesinde 
dahi yapabilirsin. Bokashi 
kompostu bunun için harika 
bir yöntemdir. 

Üretemediğin gıdayı 
satın almak için yerel üre-
ticiyi tercih et ve destekle. 
Semt pazarlarını, mahalle 
manavlarını veya kendi 
bahçesinde, tarlasında üre-
tim yapanları tercih et.

Organik sertifikalı 
ürünleri ve bu ürünleri 
satan kurumları, yerel dük-
kanları tercih et.  

Mutfağındaki gıdayı 
doğru şekilde depolama, 
saklama ve değerlendirme 
yöntemlerini öğren. Mevsi-

minde aldığın 
gıdayı dondu-
rabilir, pişirip 
saklayabilir, 
konserve yapa-
bilir ve kuruta-
bilirsin. Mesela 
artan meyveleri 
kurutmak veya 

onlardan reçel, komposto 
ve marmelat yapmak iyi bir 
tercihken, sebzeler için de 
turşu ve konserve yapma 
veya dondurarak saklama 
yöntemleri idealdir. 

Haftalık yemek menüsü 
hazırla. Yiyecek alışverişine 
yaptığın menüden çıkarttı-
ğın liste ile ve mümkünse 
tok karnına çık. İhtiyacın 
kadar satın al. Üstelik bu 
sayede sağlıklı, dengeli ve 
yeterli beslenmeye adım 
atmış olursun. Bütçene katkı 
sağlamak da diğer bir artısı.   

Gıda israfını önlemek 
için yiyebileceğin miktar-
da yemek pişir ve artan 
yemekleri mutlaka değer-
lendir. Mesela bayat ekmek-
lerden galeta unu, ekmek 
tatlısı, yumurtalı ekmek, 
ekmek tiridi, artan pilavdan 
ezogelin, yayla çorbası, 
kadınbudu köfte, kabak 
yemeği, pırasa yemeklerini 
yapabilirsin.

 İyi bir su arıtıcı kulla-
narak musluk suyundan 
istifade edebilirsin. Bu 
sayede plastik şişedeki su 
tüketimini azaltmış olursun. 

Dünyada gıda konusun-
daki en büyük problemin 
gıda kaybı ve atığından kay-
naklandığı bilinen bir ger-
çek. Gıdanın yaklaşık üçte 
biri israf ediliyor. Bu israf 
tarım aşamasında başlayıp, 
gıda işleme, dağıtım, pera-
kende, pişirme ve tüketim 
süreçleriyle devam ediyor. 
Gıda problemini bireysel 
meselemiz olarak görme-
dikçe problemin büyüme-
sine katkı sağlamış oluruz. 
İyi ve sağlıklı bir geleceğin 
garantisi olan sürdürülebilir 
beslenme ilk olarak senin 
mutfağında başlar. ●

SELEN BARANOĞLU
Akademisyen/Yazar

Bereket azı 
çoğaltmak, eldeki 

kaynağı en verimli 
şekilde kullanmaktı 
eskiden. Şimdi buna 

sürdürülebilirlik 
diyoruz. İşin özü bu

Bir an önce elimizi 
taşın altına koyalım

‘Sürdürülebilirliğin ötesinde
Nestlé Türkiye Pazarlama ve Kurumsal İletişim Direktörü Zeynep Sungu, Türkiye’de 

2025’e kadar ürünlerin ambalajlarının geri dönüşüme uygun hale getirileceğini söylüyor

Zeynep Sungu

Bayer; tarım 
sektörü ve 
üreticiler için 
değer yaratan 
ne gibi çözüm-

ler sunuyor?
Bayer, Türkiye’de yaklaşık 

70 yıldır faaliyet gösteriyor ve 
Türkiye’de tarım ürünleri tesisi 
bulunan tek çok uluslu şirket. 
Genel merkezimizin yanı sıra 
Bursa Mustafakemalpaşa ve 
Gebze’deki tarım ürünleri 
fabrikalarımız ve Antalya’daki 
Ar-Ge merkezimizle hizmet 
veriyoruz. Bayer Tarım Ürünleri 
olarak sunduğumuz çözümler 
arasında yüksek performanslı 
mısır, kanola ve sebze tohum 
çeşitlerimiz; yabancı ot, hastalık 
ve zararlılarla mücadele etmek 
üzere yenilikçi bitki koruma 
ürünlerimiz ve biyolojik çözüm-
lerimiz bulunuyor. 

Ek olarak dijital tarım 
uygulamalarımız ve sahada aktif  
bulunan uzman ziraat mühen-
dislerimizle üreticilerimizin 
doğru zamanda, doğru çözümü 
uygulamasını sağlıyor; sürdü-
rülebilir çözümler üretiyor ve 
sağlıklı, yüksek verimli ürünler 
yetiştirmelerine destek oluyoruz. 

Geliştirdiğimiz ürünlerin 
ve uygulama yöntemlerinin 
doğru ve güvenilir olması adına 
çalışmalar yürütmeye; özellikle 
de kalıntı riskini en aza indirebil-
mek için programlar geliştirme-
ye devam ediyoruz. 

10 milyar insanı besle-
mek, dünyanın yüzleştiği 

sorunlar karşısında 
verimliliği artır-

mak mümkün 
mü?

Türkiye’de yaklaşık 24 
milyon hektar ekilen ve dikilen 
tarım alanı var. Bu alanların 
daha verimli bir şekilde yöneti-
lerek, üretime daha fazla katkı 
sağlaması gerektiğine inanıyoruz. 
Birçok tarım ürününde Türki-
ye’nin birim alandan elde ettiği 
verim artsa da bunun daha da 
fazlası mümkün. Bunun dijital 
tarım uygulamalarının artmasıy-
la gerçekleşeceğine inanıyoruz. 
Üreticilerimizin daha az girdiyle 
daha çok üretim yapmaları-
na yardımcı olacak çözümler 
sunmak ve tarımı çözümün bir 
parçası haline getirmek için 
çalışıyoruz. Hedefimiz, tarımın 
dönüşümüne liderlik etmek. 

Türkiye’de uydu verileri 
üzerinden ekim alanlarının 
takibini ve analizini yapan ilk 

firmayız.  Ücretsiz kullanıma 
sunduğumuz Climate 
FieldView uygulamamız; bir 
bakıma görünmezi görünür 
kılıyor. Üreticilerin; uydu harita-
ları üzerinden tarla sağlığını ve 
ürün su kullanımını istedikleri 
anda mobil cihazlarıyla uzaktan 
takip etmelerine, dolayısıyla 
maksimum verim almalarına 
yardımcı oluyor ve karşılaştık-
ları riskleri yönetebilmelerine 
olanak sağlıyor. Diğer mobil 
uygulamamız MagicScout ise 
hastalıkları ve yabancı otları cep 
telefonu kamerası yardımıyla 
saniyeler içinde tespit ediyor. 
Üreticilerin gerek onlarla buluş-
tuğumuz saha etkinliklerinde, 
gerekse 444 94 49 numaralı 
ücretsiz DEKALB Verim Hattı 
ile her an yanında olmaya ve 

sorularına çözüm bulmaya 
devam ediyoruz. Yüksek verim 
ve kazanç elde etmeleri için 
faaliyetlerimizi sürdürüyoruz. 
Bu yıl 36 binden fazla üreticiye 
birebir ulaştık. 

Ek olarak 5 yıldır süren 
girişim hızlandırma programı-
mız G4A Turkey kapsamında 
tarımda verimi artırma nokta-
sında dijital ve yenilikçi çözümler 
sunan 6 girişim seçtik ve onlara 
hibe, mentorluk desteği verdik. 

Bayer’in sürdürülebilir 
tarıma yaklaşımından bah-
sedebilir misiniz? 

Sürdürülebilirlik kurumsal 
stratejimizin temel unsurla-
rından biri. Kişi başına düşen 
tarım arazilerinin azaldığını 
gözeterek; toprak verimliliğini 
ve biyoçeşitliliği korumamız, 
suyu tasarruflu kullanmamız ve 
sera gazı emisyonlarını azaltma-
mız gerekiyor. Bunu başarmak 
dijital ve “hassas” tarım, daha 
iyi tohum çeşitlerinin geliştiril-
mesi, inovasyon ve son teknoloji 
ürünleriyle bitkinin korunmasıy-
la mümkün.

2030’a kadar, düşük ve orta 
gelirli ülkelerdeki 100 milyon 
küçük ölçekli çiftçinin; başka-
larına gıda temin edebilmesini, 
gelirlerini artırmaya yetecek 
kadar gıda üretebilmesini ve ta-
rımsal bilgi, ürün ve hizmetlerle 
dijital çözümlere erişimi olmasını 
istiyoruz. Ayrıca, karbon-nötr ol-
mayı; sera gazı emisyonlarını ve 
bitki korumanın çevresel etkisini 
yüzde 30 oranında azaltmayı 
hedefliyoruz. Bu global hedef-
ler çerçevesinde Türkiye’de de 
çalışmalarımızı şekillendiriyor ve 
projeler geliştiriyoruz.

BAYER, Tarımın 
Dönüşümüne Liderlik Ediyor

2050 yılında 10 milyar kişiye ulaşması beklenen dünya nüfusu için verimliliği nasıl 
artırabiliriz? Bayer Tarım Ürünleri Ülke Müdürü Onur Çamili; “Herkes için sağlık, Sıfır 

açlık” vizyonu doğrultusunda hareket eden Bayer’in bu alanda yürüttüğü çalışmaları anlattı.

BU BİR İLANDIR
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Organik tarım 
alanında dünya 
liginde olan bir 
şirket Tiryaki 

Agro. Dünyanın en büyük 
tedarik yöneticilerinden. 39 
ülkeden yarattığı ürün zengin-
liği ve çeşitliliğiyle 56 ülkeye 
ulaşıyor. 

Yapay zeka destekli 
akıllı sulama sistemleri

Sürdürülebilir gıda ve bes-
lenme konusunda öne çıkma-
ya başlayan, bitkisel protein 
üretiminde Türkiye’deki 
öncülerden olan 
Tiryaki Agro, 
biyoyakıt üre-
timiyle de yeşil 
bir geleceğe 
katkı sağlıyor.  
Süleyman Tir-
yakioğlu’ndan 
sürdürülebilir 
tarım uygula-
malarını hayata 
geçirmek için neler yaptık-
larını dinledik. Tiryakioğlu, 
öncelikle yenilenebilir enerji 
projeleri, sulama yatırımları 
ve akıllı tarım uygulamala-
rı ile ekosistemi ve toprağı 
koruyacak adımlar attıklarına 

dikkat çekti.  Mevcut güneş 
enerjisi santrali yatırımları 
sayesinde yıllık 19.560 ton CO2 
salımının önüne geçtiklerini 
belirten Tiryakioğlu, yaklaşık 
550 bin ağacın bir yıl boyunca 
atmosferden temizleyebilece-
ği karbon miktarının havaya 
salımına engel olduklarını 
kaydetti. Türkiye’nin en bü-
yük özel sektör tarım arazisini 
yönettikleri Muş’ta ise yapay 
zeka ile desteklenen, akıllı 
sulama sistemi yatırımıyla 
verimliliği iki katına çıkara-
caklarını vurgulayarak, “Bunu 

yaparken, ara-
zide ve bitkide  
izleme ve değer-
lendirme, akıllı 
sistemle tam 
otomasyon ya-
pılabildiğinden, 
su kullanımını 
birim alanda 
asgari miktarda 
tutabileceğiz. 

Tamamı damlama ve yağmur-
lamadan oluşan bu modüler 
sistem, iki yöntemin birden 
kullanıldığı bir proje olması 
nedeniyle Türkiye’de bir ilk. 
Neden derseniz, ayrı ayrı bu 
sistemler elbette kullanılıyor. 

Ancak biz aynı alan için iki 
sistemi de kurduk. Çünkü 
tarımda planlamanın öne-
mine inanıyor, bu nedenle 
sıralı ekim yapıyor ve ürün 
için en uygun sistem neyse 
onu kullanıyoruz. Projemizin 
yüzde 20’sini tamamlayarak 6 
bin dönüm alanı suya kavuş-
turduk. Bunu üç yıl içerisinde 
30 bin dönüme tamamlamayı 

planlıyoruz” bilgisini verdi. 
Tiryakioğlu, ekosistemin 

sürdürülebilirliğini sağlamak 
ve gıdayı sağlıklı ve güvenilir 
şekilde sunabilmek için Tarım 
4.0 kapsamında gerçekleş-
tirdikleri projeyi de anlattı: 
“Teknolojiyi işimize entegre 
ederek, uydu ve dron görün-
tüleri ile meteoroloji istasyon-
larından toplanan nem, rüzgar 

ve ısı gibi 
verilerle ürün 
gelişimini takip 
etmek, doğru 
toprakta doğru 
ürünleri yetiş-
tirmek üzere 
araştırmalarımı-
zı ve yatırımla-
rımızı artırarak 
sürdürüyoruz. Bu süreçlerde, 
tüm bu donanımların bulut 
üzerinden yönetilmesi de 
temel prensiplerimiz arasın-
da yer alıyor. Kullanmaya 
başladığımız yazılımla üretim 
yaptığımız bazı alanları elek-
tronik olarak denetliyoruz. Bu 
tarımda verime ve kaliteye 
dolayısıyla sürdürülebilirliğe 
katkı sağlıyor.”

Kuzey 
Amerika’da 
pazar lideri 

Tiryaki Agro, 
toprak, çevre ve sağlığı 
koruyan sürdürü-
lebilir tarım 
uygulama-
larından or-
ganik tarım 
konusunda 
dünya-

nın en büyük 
tedarik zinciri 
yöneticisi. Ku-
zey Amerika’da 
yüzde 25 pay ile 
bu alanda lider.  
“Erişilebilir, 
uygun fiyatlı, 
yeterli besle-
yicilikte olan, 

güvenli ve sağlıklı sürdürüle-
bilir gıdalar gelecek yıllarda 
özellikle protein gereksinimini 
karşılamada önem kazanacak. 
Kaynakların kullanımının, 
sera gazı emisyonları üreti-
minin kontrolü ve ekosisteme 
etkisi göz önüne alındığında 
hayvansal kaynakların dışın-
daki sürdürülebilir potansiyel 
protein kaynakları önem 

kazanmaya başladı. Tür-
kiye’de protein eksraktı 
yapan tek şirket olarak 
bu yöndeki yatırımla-
rımıza hız vereceğiz. 

En önemli gündem 
maddelerimizden 

biri organik 
bitki bazlı 

protein 
üretimi 
yatırı-
mı.” ●
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En önemli gündem organik 
bitki bazlı protein yatırımı

Yıl sona ermeden bedeli iki yeni önemli yatırıma imza atacak olan Tiryaki Agro biyoyakıt üretimiyle de yeşil bir geleceğe katkı sağlıyor

Tiryaki Agro,  
doğru ürünleri 
yetiştirmek için 
uydu ve dron 
görüntülerinden 
yararlanıyor. 

Süleyman 
Tiryakioğlu
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Gıdanın topraktan 
soframıza kadar 
olan yolculuğu 
uzun. Tohumla 

başlıyor hikayesi. Bir za-
manlar çeyizlere tohum 
koyarlarmış çünkü tohumun 
gelecek demek olduğu bu 
topraklarda hep bilinmiş. 
“Yemek, insan yaşamının 
neredeyse her yanını etkiler” 
der Kanadalı tarihçi Jeff-
rey M. Pilcher. Yediğimiz bir 
elmanın yetiştiği toprak, onu 
besleyen hava, harcanan su, 
o elmanın pazara, markete 
gelene kadarki ulaşımı, ye-
terince “güzel” olup olmadığı, 
ne kadar aldığımız, evde nasıl 
sakladığımız, çöpe atıp at-
madığımız… Her biri dünyayı 
tek tek etkiliyor. 

Teknolojileriyle çözümün 
bir parçası olmayı amaç edi-

nen Grundig Türkiye beş yıl 
önce, gıdaya, doğaya, dün-
yaya saygı duyan bir bakış 
açısını mutfaktan başlayarak 
hayata yaymak için Ruhun 
Doysun Hareketi’ni başlattı. 
Youtube’da yayımlanan bö-
lümlerinde ve sosyal med-
ya mecralarında toprağa, 
üreticiye, tohuma vermemiz 
gereken önemin altını çizer-
ken, gıdaya saygının, gıdanın 
bütün yolculuğunu kapsadı-
ğını hatırlattı. Ruhun Doysun 
bölümlerinden Bir Yaşam 
Biçimi sezonunda “Tarımın 
Önemini Anlamak”, “Ticaret 
Yolları ve Mutfak”; Gıdaya 
Saygı sezonunda “İyileştiren 
Gıda”, “Malın İyisi”; Keşfet 
sezonunda ise “Çeşitlilik”, 
“Yok Oluş”, “Hayata Geri Ver” 
bölümlerinde Türkiye’deki 
biyoçeşitliliğin, tarımın de-

ğerinin, iyi üretici bulmanın, 
gıda israfını engellemenin 
önemini anlattı. 

Toprağı iyileştirmenin bir 
ülkeyi iyileştirdiğinin farkında 
olan üretici ve uzmanlarla da 
Ruhun Doysun aracılığıyla 
tanıştırdı. Bunların çoğu ka-
dınlardı. “Biz bu işi yaparken 
çevredeki çiftçiler de kazan-
sın, toprak yeşillensin diye 
düşünüyoruz. Biz kadınız, 
sadece kendimizi düşünecek 
halimiz yok. Biraz da toprak 
anayı düşünmemiz lazım” 
diyordu Devrek Güneşi 
Kooperatifi Başkanı Saniye 
Uysal. Narköy’de binden 
fazla atalık tohum biriktiren 
Nardane Kuşcu, onlarca 
köyden kadın üreticileri 
destekleyen Alâ Dükkan’ın 
kurucusu Ahsen Toktay, 
sadece kadınların çalıştığı 

Türkiye’nin ilk organik çiftliği 
Değirmen Çiftliği’nin kurucu-
su Gürsel Tonbul, Muğla’nın 
bir köyünde yerli kuşkon-
maz üreten Aslı Aksoy’un 
yanında Boğatepe Çevre 
ve Yaşam Derneği Başkanı 
Zümran Ömür, “Kırsaldaki ka-
dının toplumda yer almasını, 
aile içinde söz hakkı olmasını 
istedik. Eşinin arkasında de-
ğil, yanında yer alması için” 
diyerek neleri başardıklarını 
anlatıyordu. Her biri, toprakla 
hayatın arasındaki ilişkiyi 
bize kanıtlayan isimlerdendi. 

Bu farkındalık, sosyal 
medyada Ruhun Doysun 
takipçilerinin birbirine el 
verdiği bir gıda israfı engelle-
me ipucu havuzuna dönüş-
tü. Bir dilim ekmeğin, kalan 
bir kaşık yemeğin, meyve 
sebzelerin kabuklarının bile 

kıymetini bilen, gıdayı israf 
etmenin hayatı israf etmek 
olduğunun farkında olan 
insanların birbirleriyle ileti-
şime geçtikleri, birbirlerin-
den öğrendikleri bir kaynak 
oldu Ruhun Doysun hesabı. 
Grundig Türkiye, sosyal 
medyanın bilgi paylaşımı için 
bir kaynak olarak kullanıl-
masının mümkün olduğunu 
göstermiş oldu. 

Grundig geleceği gıda 
ekseninde yeniden düşünmek 
ve değişime ilham vermek için 
Mutfak Sanatları Akademi-
si’yle Elif Ergu’nun modera-
törlüğünde Değişim Mutfakta 
Başlar adında bir podcast 
serisine de imza attı. Arıcılı-
ğın geleceğini, gıda israfının 
dünyaya etkisini, yerel üretimi, 
kadın üreticileri ve daha pek 
çok konuyu birbirinden değerli 

konuklarla ele aldı. 
Grundig Türkiye, sür-

dürülebilirliğin topraktan, 
değişimin ise mutfaktan 
başladığının farkında olarak, 
beş yıldır insanlara ilham ver-
meye devam ediyor ve “Daha 
iyi bir gelecek evde başlar” 
sloganıyla üretim süreçle-
rini de dönüştürüyor. Geri 
dönüştürülmüş pet şişeler 
kullanılarak üretilen çamaşır 
makineleri, yumurta kabuk-
ları, kahve atıkları gibi organik 
maddelerden elde edilen 
biyoplastikler kullanılarak 
üretilen buzdolabı, kahve 
makinesi gibi ürünlerle ha-
vayı, toprağı, denizi kirleten 
plastiği azaltmayı hedefliyor. 
Hep birlikte, sadece tüke-
ten değil, gıdanın, dünyanın 
geleceğini düşünen insanlara 
dönüşmek için…  

Önümüzdeki günlerde 
Muş’ta yapay zeka 

ile desteklenen, 
akıllı sulama 

sistemi yatırımıyla 
verimliliğin iki 

katına çıkarılması 
hedefleniyor

Tarımda planlamanın 
önemine inanıyoruz. 
Tam otomasyonla su 
kullanımını asgaride 
tutabiliyoruz. Sıralı 
ekim yapıyor, ürün 

için en uygun sistemi 
uyguluyoruz

Gıdaya saygı

hayata saygıdır

Grundig Türkiye, Ruhun 
Doysun Sürdürülebilirlik 
Hareketi’yle beş yıldır gıdanın 
yolculuğunun her aşamasında 
ilham vermeyi amaçlıyor

B
u 

bi
r i

la
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ır.
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DÜNYANIN EN IYI RESTORANLARINDAN EL CELLER DE CAN ROCA’NIN ŞEFI JOAN ROCA:

ZEYNEP ATMACA

1986 yılında restoranla-
rını açtıklarında iki gün 
müşteri bekleyen Roca 
kardeşlerin restoranı 

El Celler de Can Roca’da yi-
yebilmek için bugün en az 11 
ay sıra beklemeniz gerekiyor! 
Her biri ayrı yeteneklerle 
restoranda farklı alanları sa-
hiplenen Joan, Josep ve Jordi 
kardeşler 10 yıldır yeniledik-
leri üç Michelin yıldızları ve 
sayısız ödülleriyle  gastro-
nomi dünyasının öne çıkan 
isimlerinden. Ünlerini fark 
yaratmak için kullanmak iste-
yen ve uzun süredir BBVA ile 
iş birliğinde sürdürülebilirlik 
üzerine çalışan şefler şimdi 
de ‘Seeds for the future’ (Ge-
lecek İçin Tohum) projeleriyle 
biyoçeşitliliğin azalmasına 
dikkat çekiyorlar. Roca kar-
deşlerin ‘orkestra şefi’ olarak 
anılan ağabey Joan Roca’yla 
İstanbul’da bir araya geldik. 
Yemek, tohum, seyahat ve 
geleceği konuştuk. 

Türkiye’ye daha önce de 
gelmiştiniz, neler yaptınız?

Seyahat ettiğimizde o böl-
genin yemeklerini  bölgenin 
malzemeleriyle pişiriyoruz, 
tanınan şeflerle çalışıyoruz. 
Örneğin burada Maksut 
Aşkar’la birlikte hareket ettik. 
Ona hangi malzemelerin 
ilginç olduğunu, hangi üreti-
cilerle çalışmamız  gerektiği-
ni, kimlerin sürdürülebilirliğe 
değer verdiğini sorduk. 

‘‘Yemek aşk işidir”
Sürdürülebilirlik sizin 

için önemli, uzun yıllardır 
da BBVA ile iş birliği içinde-
siniz değil mi?

Yaklaşık 9 yıldır birlikte 
çalışıyoruz. Onların var ol-
duğu ülkeleri ziyaret ederek 
gastronomi, yemek malzeme-
leri ve küçük yerli üreticiler 
aracılığıyla farklı kültürler 
tanıdık. Bu kültürlerle sürdü-
rülebilirliği öne çıkarmak için 
birlikte çalıştık. Biz sıfırdan 
başlayan, ekiplerine sahip 
çıkan, insanlara değer veren 
bir aileyi temsil ediyoruz.   

Ünlü şeflerin ‘Star Chef’ 
olarak anılması sizce gençle-
ri etkiledi mi?

Tabii, ben sektöre başla-
dığımdan beri işlerde radikal 
bir değişim oldu, evet bir 
rock star dönemi yaşandı. 
Ama başka bir 
döneme geçiyo-
ruz. Şimdilerde 
gençlerin çok 
azı yıldızları 
olan bir şef 
restoranına 
sahip olmanın 
peşindeler, onlar daha gerçek, 
samimi bir mutfağın hayalini 
kuruyorlar. Mesela oğlum 
benim gibi değil, dedem gibi 
bir aşçı olmak istiyor. Gele-
neğe, zanaata değer veriyor, 
yemek yapmaya büyük bir 
aşk duyuyor ve bu beni çok 
mutlu ediyor. Çünkü yemek 
aşk işidir.  

‘Seeds for the future’ 
projeniz gıdanın geleceğine 
mi gönderme yapıyor?

Bu proje tüm bu konuş-
tuklarımızın ekseninde yer 
alıyor. Aklımızda bir belgesel 

film çekmek vardı. Biyoçeşit-
liliği kaybettiğimizi anlatma-
mız gerekiyordu, çiftlikler 
tek tip tarım yapan monokül-
türlere dönüşüyorlar. Sadece 
çeşitliliği değil kültürümüzü, 
anılarımızı, yemeğimizi 

kaybediyoruz. 
Hepimiz tek 
tip beslenirsek 
kimliğimizi de 
kaybedeceğiz.

Biyoçeşitli-
lik çok önemli. 
Ama ürün az 

bulunuyorsa o zaman fiyatı 
da yüksek oluyor, fiyatı 
yüksekse talep az oluyor. 
Üreticiyi motive etmek zor-
laşıyor, sizce bu döngüden 
nasıl çıkılır?

Bu çok önemli bir nokta. 
Bu üretim için çalışanlara 
emeklerinin hakkı olan 
değeri verebilmek gerek. Yeni 
Zelanda’dan gelen elmalar 
Girona’da yetişenlerden 
daha ucuz olabiliyor. Böyle 
örnekleri çok görüyoruz, asıl 
problem burada. Tüketiciyi 
bilinçlendirmekten başka bir 

çaremiz yok. Bizlerin 
yerli ve küçük üretici-
lerle çalışarak, onlara 
emeklerinin karşılığı-
nı vererek herkese örnek 
olması gerekiyor. Her geçen 
gün insanların farkındalığı-
nın arttığını gözlemliyorum, 
birçok meslektaşımız bizim 
gibi çalışıyor ama farkı aşçı-
lar değil tüketici yaratacak, 
geleceğin nasıl şekillenece-
ğini o belirleyecek. Bizler 
tüketici ‘bu ürün nereden 
geliyor’ diye sorduğunda 
ona tabağındaki elmanın 
yöremizin elması oldu-
ğunu söyler, fiyatı biraz 
daha pahalı olsa da 
daha sürdürülebilir 
bir seçim olduğunu 
anlatabilirsek, orta 
ve uzun vadede 
alışkanlıklar ve talep 
de değişebilir. ●

“Annemizin Girona’da 
doğduğu ev bir yıkıntıya dö-
nüşmüştü, ne zaman önün-
den geçsek çok üzüldüğünü 
söylüyordu. Kardeşlerimle 
o evi alıp restore ettirmeye 
karar verdik. Evin yeni halini 
de onun çocukluğunda yediği 
yemekleri pişirerek kutlaya-
caktık. Çocukluğunun yemek 
tariflerini araştırırken bazı 
malzemelerin artık pazar-
larda bulunmasının çok zor 
olduğunu fark ettik. Bu bize 
onların tohumlarını araştır-
ma fikrini verdi. Biyoçeşit-
liliğin azalması sorunuyla 
yüzleşip tohumların önemini 
bir kere daha anladık. Farkın-
dalık yaratma isteği o zaman 
doğdu. Proje için biyoçeşit-
liliğin çok iyi korunduğu bir 
ülkenin örneğini görmek 
istedik ve Ekvador’a gittik, 
sonrasında Norveç’te bir 
adadaki neredeyse dünya-
daki tüm tohumlardan örnek 
saklayan tohum bankasını 
ziyaret ettik. Soruna dikkat 
çekerken insanlara umut 
vermek istedik.

Bir aile 
hikayesi

‘Seeds for the future’ projesiyle tükenmekte olan biyoçeşitliliğe dikkat çeken ünlü İspanyol Şef 
Joan Roca kültürümüzü, anılarımızı ve yemeğimizi kaybetmekte olduğumuzu vurguluyor 

‘‘Tek tip beslenirsek  
kimliğimizi kaybedeceğiz’’

Bu bir ilandır.

SURYASAM 06 CMYK

Oğlum benim gibi değil, 
dedem gibi aşçı olmak 

istiyor. Geleneğe, 
zanaata değer veriyor.         
Yemek yapmaya büyük 

aşk duyuyor
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PepsiCo, 200’den 
fazla ülke ve 
bölgede, ürün-
leri tüketiciler 

tarafından günde bir mil-
yardan fazla tüketilen bir 
şirket. Ve bu büyüklükte 
bir şirket olarak sürdürü-
lebilir gıda tedariki zinciri 
oluşturma konusunda 
yenilikçi adımlar atıyor. 

Sürdürülebilir 
odaklı çalışmalar

Bu adımları da 
PepsiCo Pozitif (pep+) 
stratejisi doğrultusunda, 
uçtan uca stratejik olarak 
planlıyor. Bu da tarladan 
başlıyor. Sulama faaliyet-
lerini ve tüm aşamaları 
kapsıyor. 

PepsiCo Türkiye Ge-
nel Müdürü Ece Aksel bu 
kapsamda yaptıkları çalış-
maları şöyle anlatıyor:

“Tüm faaliyetlerimizi 
sürdürülebilirlik odaklı 
olarak yürütüyoruz. 
‘Pozitif Tarım’, ‘Pozitif 

Değer Zinciri’ ve ‘Pozitif 
Seçenekler’ olmak üzere 
üç temel başlık altında 
belirlenen hedefler ve 
bu doğrultuda alınan 
aksiyonlarla bu iş strateji-
sini uyguluyoruz. ‘Pozitif 
Değer’ başlığı altında 
yenilenebilir enerjiye 
yaptığımız yatırımlarla, 
global Net Sıfır Emisyon 
hedefimize çok ciddi kat-
kılar sağlıyoruz. PepsiCo 
içerisinde tüm dünyada 
yüzde 100 yenilenebilir 
elektrik hedefine ulaşan 
ilk ülkelerden biriyiz. 
Organik atık işleme tesis-
lerimizde elektrik üretim 
kapasitesini arttırarak, 
fabrikalarımızın elektrik 
ihtiyacının yüzde 50’sini 
bu tesislerden karşılıyo-
ruz. Elektrik ihtiyacımızın 
geri kalan kısmını güneş 
panellerinden ve yenile-
nebilir elektrik tedariki 
sağlayan şirketlerden 
temin ediyoruz. Diğer 
taraftan Net Su Pozitif 

Hedefi doğrultusunda 
Türkiye’de geliştirdiğimiz 
projelerle tarımda birim 
başına kullandığımız 
suyu yüzde 50 azaltmayı, 
su kullanımımızı ise yiye-
cek fabrikalarında yüzde 
18, içecekte ise yüzde 
24 oranında azaltmayı 
başardık.

PepsiCo dönüştürül-
müş PET kullanımında 
lider firmalardan. Pepsi, 
Yedigün ve Fruko gibi 
gazlı içecek ürünlerin-
de kullandığı 1 litre pet 
şişelerin yüzde 100’ü geri 
dönüştürülmüş plastik-
ten üretiliyor. Bu, içecek 
sektöründe bir ilk. Altı 

fabrikasını da Çevre  
ve Şehircilik Bakanlı-
ğı’nın Sıfır Atık Belgesi 
ile sertifikalandıran 
Pepsi, sözleşmeli tarım 
alanında da Türkiye’de 
adımlar attı. 

Agro Akademi’yi 
kurdu 

Sözleşmeli tarım çer-
çevesinde, cipslik patates 
üretiminin yüzde 63’ünü 
Türkiye’deki 20 şehirde 
toplam 50 bin dönüm 
arazi üzerinde binlerce 
çiftçi ile birlikte gerçek-
leştiren PepsiCo, çiftçileri 
15 yıldır tedarikçi eğitim 
ve iletişim platformu olan 
PepsiCo Agro Akademi 
ile destekliyor. Bu plat-
form aracılığıyla bugüne 
kadar tüm Türkiye’de 
yaklaşık 20 bin saatin 
üzerinde eğitim verildi.

Ece Aksel’in verdiği 
bilgilere göre, PepsiCo, 
tarımda teknoloji yatı-
rımlarıyla 2010 yılından 

beri net tarla verimlerini 
yüzde 30 arttırdı; depo 
fireleri yüzde 26 azaldı. 
Birim patates üretiminde 
salınan CO2 seviyesi ise 
yine yüzde 50 azaltıldı. 
Düşük basınçlı sulama 
teknolojileri konusunda 
yapılan çalışmalar ve 
verim artışı sayesinde 
tarımda birim başına kul-
landığı suyu Türkiye’de 
yüzde 50 azalttı. 

Bununla birlikte tarım 
uygulamaları 
arasındaki Natu-
ralis gübresini de 
cips üretiminde 
kullandığı pata-
teslerin organik 
atıklarından 
üretiyor. ●

PEPSICO TÜRKIYE GENEL MÜDÜRÜ ECE AKSEL:

Tarımda teknoloji yatırımı ve 
çiftçileri eğiterek verimi artırdık

Tüm faaliyetlerini sürdürülebilirlik odaklı olarak yürüttüklerini vurgulayan Ece Aksel, iş stratejilerini 
‘Pozitif Tarım’, ‘Pozitif Değer Zinciri’ ve ‘Pozitif Seçenekler’ doğrultusunda uyguladıklarını söylüyor

“200’den fazla ülkede 
faaliyette bulunan 

bir şirket olarak 
sürdürülebilir bir 
gıda sistemi için 

anlamlı bir değişim 
sağlama fırsatına 

sahibiz.”

Robert Kolej’in 
ardından Boğaziçi 

Üniversitesi İşletme 
Bölümü’nü bitiren Ece 
Aksel, 2008 yılından 

bu yana PepsiCo’da 
çalışıyor. 

200 yıldır tarım ve hay-
vancılıkla uğraşan bir aile 
olarak geçmişimizden 

aldığımız güçle Efeler Çiftliği 
yolculuğumuza başladık. Ülke-
mizin AB standartlarındaki en 
büyük çiğ süt üreticilerinden 
biri olmanın haklı gururu ile 
hayvan refahını geliştirmek ve 
kaliteli gıdayı insanlara ulaştır-
mak için var gücümüzle çalışı-
yoruz. Biz bir aile çiftliği olarak 
kurulduk ve bizim ürünlerimiz 
ile buluşan tüm insanları da 
kendi ailemiz olarak kabul edi-
yoruz. Bizler de birkaç kuşak 
boyunca kendi çocuklarımızı 
kendi sütlerimizle büyüttük. 
Kendi çocuklarımıza vereme-
yeceğimiz hiçbir ürünü başka 
çocuklarla da paylaşmama 
felsefemizle hareket ediyoruz. 
Çiftliğimizde ürettiğimiz süt ve 
peyniri sadece kendi çiftliği-
mizdeki hayvanlarımızdan elde 
ediyoruz. Başka çiftliklerden 
süt almıyoruz. Nesillerdir 
kendi yetiştirdiğimiz, her şeyini 
bildiğimiz ineklerimizden çok 
kaliteli sütler elde ediyoruz. 
Üretimde tamamen izlene-
bilir iyi tarım ve iyi veteriner 
uygulamalarını kullanıyoruz. 
En büyük hedefimiz tamamen 
kendi kendine yeten, kendi 
suyunu ve enerjisini üreten 

yeşil bir çiftlik 
olmak. Çiftlikteki 
ineklerimizi kendi 
tarlalarımızda 
büyüyen doğal 
yemlerle besli-
yoruz. Çiftlikteki 
laboratuvarımızda 
her şeyi denetliyor 
ve yine çiftlikte-
ki veterinerlerin 
yönlendirmeleriyle 
ineklerin sağlığını her 
an kontrol ediyoruz.  

‘Türkiye’nin çiğ 
süt üretiminde iyi 
tarım belgesi alan 
ilk çiftliğiyiz’

Türkiye’de çiğ süt 
üretiminde iyi tarım 
belgesi alan ilk çift-
lik olmanın her zaman 
gururunu yaşıyoruz. ‘İyi Tarım’ 
çevreye, insana, hayvan sağ-
lığına zarar vermeyen, doğal 
kaynakları koruyan, tarımda 
izlenebilirlik ve sürdürülebilir-
likle, gıda güvenliğinin sağlan-
ması amacıyla yapılan tarımsal 
üretim şeklidir. Kuraklığın 
yaşandığı bir dönemde suyun 
bilinçli ve kontrollü kullanımına 
özen gösteriyoruz. Bilgisayar 
kontrollü su yönetim sistem-
leri ve damlatma tekniğiyle 

topraklarımızı suluyor, 
kendi topraklarımızda yemleri-
mizi yetiştiriyoruz. İneklerimizi; 
pestisitlerden, ağır metaller-
den, toksinlerden uzak, bere-
ketli ve doğa dostu yemlerle 
besliyoruz. Diğer büyükbaş 
hayvan çiftliklerinden en 
büyük farkımız karbon ayak 
izimizi azaltmak için çiftliğimi-
zin atıklarını biyogaz tesisinde 
bertaraf etmemiz. Bu sa-
yede atıklarımızı hayvansal 
gübrenin toprağa en faydalı 

haline dönüştürmüş oluyo-
ruz. İçerisinde hiç yabancı 
ot bulundurmayan, organik 
maddesi yüksek, doğaya 
faydalı ve sürdürülebilir gübre 
elde ediyoruz. Bu gübreyi de 
yöre çiftçileriyle paylaşıyoruz. 
Bütün gübrelerin biyogaz 
tesisinde anlık olarak işlenme-
sinden dolayı sera salınımını 
neredeyse yarı yarıya indiri-
yoruz. Arazilerimizde biyolojik 
çeşitlilik, besin döngüsü, 
yerel yaban hayatının ve su 
havzalarının korunması gibi 

konularda bilimsel, ekolojik 
yöntemleri kullanıyoruz.

İneklerimizin sağlığı 
ve konforu da bizim için 
diğer önemli konulardan 
biri. Biliyoruz ki rahat 
ve huzurlu ineklerin 
sütü daha kaliteli olur. 
Bunun için günde 
kaç saat yatıyorlar, 
yatarken konfor 
içinde uzanıyorlar mı, 
bunları ölçümleyip 
izliyoruz. Tüm bu 
detayları her yıl iyi 
tarım denetimlerinde 
denetliyoruz. Bu 
yıl ineklerimizin 
konforu için 
yataklıklarımızı kum 

yataklığa dönüştürdük 
ve gübrenin içerisindeki 
kumu geri dönüşümle 
kazanacağımız bir sistem 
oluşturduk.  

‘Uzun Ar-Ge çalışmaları 
sonucu katma değerli 
ürünler üretiyoruz’

Hayvan refahını sürek-
li geliştirerek süt verimini 
ve sürünün verimli yaşam 
ömrünü artırmaya yönelik 
çalışma prensibimizle uzun 
Ar-Ge çalışmaları sonucu kat-
ma değerli ürünler üretiyoruz. 

Alametifarikamız çiğ sütü 2 
litrelik ambalajlarda 320’den 
fazla noktada perakende ola-
rak kendimize ait soğuk zincir 
kanallarıyla doğrudan satışa 
sunuyoruz. 1 litrelik pastörize 
sütümüzü özenle uygulanan 
pastörizasyon işlemi ile olası 
zararlı organizmalardan arın-
dırılarak içerisindeki kalsiyum, 
protein ve vitaminleri koru-
yarak, besin değerini kaybet-
meden şişeliyoruz. Taze kaşar 
peynirimiz ise yüksek oranda 
(1 kg’ı yaklaşık 11,1 litre) taze 
süt içeriyor. Kaşar peynirimizi 
hiçbir renklendirici ve katkı 
maddesi olmadan; saf süt, 
doğal şirden mayası ve az 
miktarda tuzla besin değerini 
kaybetmeden paketliyoruz. 
İzmir tulum peynirimiz ise 
en az 9 ay dinlendiriliyor. 
Sadece süt, şirden maya ve 
tuz ile geleneksel yöntemlerle 
hazırlanıyor.

Bu
 b

ir 
ila

nd
ır.

Efeler Çiftliği
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TABIT AKILLI TARIM’IN KURUCUSU TÜLIN AKIN 

Farklı yolda yürüyen bir girişimci
Türkiye’nin tarım alanındaki ilk sosyal girişimcilerinden Tülin Akın, Aydın’da kurduğu akıllı köyde geleneksel tarım yöntemlerini teknolojinin 

olanaklarıyla birleştirip üretimde verimi artırarak herkese örnek oldu. Şimdi yeni bir hedefi var: Sahra Çölü’nde Akıllı Vaha kurmak   

ELIF ERGU

Tülin Akın, tarımda 
yeni teknolojilerin 
kullanılması yo-
lunda büyük emek 

sarf eden girişimcilerden. 
Yıllardır köyleri dolaşarak 
çiftçinin yaşadığı sorunları 
yerinde tespit ediyor, onların 
iletişim araçlarını kullana-
rak tarımsal faaliyetleri için 
ihtiyaç duydukları bilgi ve 
finansal desteğe ulaşabilme-
lerini sağlayacak çözümler 
geliştiriyor. Bununla da 
yetinmeyen yeni nesil kırsal 
yaşam modelinin mimarı 
Akın, akıllı köyün kurucusu. 
Farklı yollardan yürüyen bir 
tarım girişimcisi. Kendisiyle 
2004 yılında çıktığı bu yolcu-
luğu konuştuk. 

2004 yılında farklı bir 
yola çıktınız... 

2004 yılında 22 yaşın-
da bir öğrenciydim. Kırsal 
alanda yaşayan çiftçilerin 
tarımsal üretimle ilgili birçok 
sorunu vardı. Bu sorunların 
bilgiye erişim ve bir online 
pazar yeri ile çözülebile-
ceğini düşündüm. Çözüm 
gözüme çok basit gözüktü, 
bir web sayfası kurdum. 
İnternetin yaygın olmadığı, 
çiftçilerin bilgisayar ve inter-
net erişimine sahip olmadığı 
yıllardı. “Bir içerik olursa bir 
sebepleri de olur” diyordum. 

Bugünleri hayal edebili-
yor muydunuz? 

Bunları hayata geçir-
dikten sonra ne kadar zor 
bir yol olduğunu anladım. 
“Ben bir yerden başlayayım. 
Bu sorunları sadece ben 
görmüyorumdur. Birileri 
bu konuda bir şeyler yapar 
ve onlarla birlikte yaptıkla-
rımızla sorunların altından 
kalkarız” diye düşündüm. 
Bu kadar çok yol alabileceği-
mizi düşünmemiştim.

Büyük emek var yaptık-
larınızda. Çiftçileri yakın-
dan tanıdınız. Şimdi geriye 
dönüp baktığınızda nasıl 
bir yolculuktu sizinki? 

Kendime zorunlu 
kıldığım bir yolculuktu. İlk 
sorunları fark ettiğimde, 
bunun üzerine çözümler 

aklıma geldiğinde önce çok 
büyük bir sorumluluk duy-
dum, sonra onları savuştur-
dum.

Bir sermayenin olmayışı, 
çok genç olmam ve  cinsiye-
timden dolayı, söylediğim 
şeylerin başkalarına hayal 
geldiği için alamadığım 
finansman destekleri… De-
vamlı kendimi eğittiğim, öğ-
rendiğim, okuduğum, sosyal 
olarak gelişime zorladığım, 
iş geliştikçe bir lider olarak 
geride kalmamaya çalıştığım 
heyecanlı bir yolculuktu.

Bırakırsın, bırak…
Hangi eşikleri atladınız? 
Biz iki kız kardeşiz. Ba-

bamız bizi hep ‘aslan kızım’ 
diye sevdi. Cinsiyet konu-
sunda ilk duvara çarpışım 
işe yatırım yapmak isteyen 
birinin “Senin işe yatırım 
yapsak ya evlenince ya da 
çocuğun olunca bırakırsın” 
dediğinde olmuştu. Yıllarca 
bırakırsın ya da bırak sözleri 
duydum. Şimdi de “Biz bili-
yorduk zaten başaracağını” 
diyen oluyor.

 Akıllı köyü anlatır 
mısınız? 

Akıllı köy, geleneksel 
tarım yöntemlerini ileri tek-
nolojinin olanaklarıyla birleş-
tiren, üretimin verimini bilgi 
ve iletişim teknolojileriyle ar-
tırmayı hedefleyen, yeni nesil 
kırsal yaşam modeli. Akıllı 
Köy’de, farklı sektörleri çift-
çilerle buluşturmak, çiftçilere 
tarım teknolojilerini uygula-
malı göstermek, endüstriyel 
çiftliklerde kullanılan IoT 
teknolojilerinin aile çiftçileri-
ne uyarlanmasını sağlamak 
üzerine projeler yürütülüyor. 
akıllı köyde sensörler saye-
sinde hava ve toprağın nemi 
ölçülebiliyor ve buna göre 

sulama, ilaçlama yapılıyor. 
Hava tahminleri takip edile-
rek minimum gübre, ilaç ve 
su kullanarak daha verimli 
ürünler elde edilebiliyor.

Türkiye’de bu köyler art-
sa tarımda, gıda tedarikinde 
ne değişir? 

Akıllı köylerin çoğal-
masından ziyade köylerde 
tarımın akıllı tarım sistem-
leri ile yapılması çok büyük 
değişim yaratır. Tarım günü-
müzde pahalı bir süreç. Çift-
çilerin ulaşabileceği 
fiyatlarda, onların em-
rinde olan teknolojiler 
geliştirmemiz gereki-
yor. Ziraat mühendis-
leri, akıllı teknolojileri 
kullanabilecek sistem 
uzmanları gerekiyor. 
Kolay arayüzlerle, ma-
liyeti düşük yazılım ve 
sensörlerle akıllı tarımı 
çiftçilerle buluşturabi-
liriz. Ne yazık ki tek-
noloji firmaları buna 
odaklanmıyor, çiftçinin 
ödeme gücünün olma-
dığını düşünüyorlar. 
Teknoloji şirketlerinin 
dünya ve Türkiye’deki 
bu alandaki pazarı 
görmediklerini düşü-
nüyorum. Dünyada 
bugün 530 milyon aile 
çiftçisi var. Türkiye’de 
bu rakam 3 milyon 
civarında. Dünyadaki 
tarımsal üretimin yüz-
de 80’ini aile çiftçileri 
yapıyor. Türkiye’deki 
aile çiftçisi sayısı ise 
yüzde 90. 

Sahra Çölü’nde 
vaha 

Yeni hedefler var 
mı? 

Şu anda yeni bir 
heyecanımız var. Sahra 
Çölü’nde bir ‘akıllı 
vaha’ kurmak. 1,5 
yıldır üzerinde çalışı-
yoruz, pandemi biraz 
yavaşlattı. 10 yıl sonra 
Sahra Çölü’nde yeşil 
bir nokta oluşmasına 
katkı sağlayacak çalış-
malar gerçekten çok 
heyecan verici. Baka-
lım bunun da altından 
kalkabilecek miyiz?

Harvard Sistem 
Değişikliği Liderliği 
bursunu nasıl aldınız? 

2018’de Davos 

Dünya Ekonomi Foru-
mu’nda Schwab Fellow 
– Dünya’nın En Başarılı 
Sosyal Girişimcisi ödülü-
nü aldım. Harvard Sistem 
Değişikliği Liderliği Bursu 
buradan geldi. Bu ödülü 
alanlar olarak dünyanın en 
ünlü hocalarından dersler 
aldık. Müthiş bilgilendirici, 
paylaşımcı bir deneyimdi. 
Ufuk açıcıydı ve ne bildiği-
mi de öğrendim, verdiğim 
çaba için kendime teşekkür 
edip gurur duydum. ∙

Akıllı tarım 
uygulamaları için 

yazılımcıların 
konuya yönelik kolay 
kullanılabilir, kolay 

erişilebilir fiyata 
ürünler geliştirmesi 

gerekiyor

Tülin Akın, tarım 
alanında Türkiye’de 
hep ilklerin mimarı. Ör-
neğin: Ilk web sayfası 
– tarimsalpazarlama.
com, ilk SMS sistemi 
– Vodafone Çiftçi Ku-
lübü, ilk özelleştirilmiş 
bilgisayar – Çiftçi Bil-
gisayarı, ilk uygulama 
– Akıllı Çiftçi, ilk hasat 
ödemeli kredi kartı – 
Şekerbank Hasat Kart, 
ilk Roadshow – Çiftçi 
Eğitim Tır bunlardan 
bazıları.  

Aydın’da kırsal 
alandaki çiftçilere 
uygulamalı tarımsal 
teknoloji eğitimi 
veren AR-GE merkezi 
özelliği olan ilk Akıllı 
Köy de en son projesi. 
“Ilklere başlamak 
hep zordu ve ne 
olacağı bilinmezdi, bir 
örnek yoktu ki izinden 
gidelim” diyor Akın ve 
ekliyor, “Başarabilece-
ğimizi biz de bilmiyor-
duk ama çok çalıştık 
gerçekten.” 
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Tülin Akın, 
hayal etmeye, 
harekete 
geçmeye ve 
sabretmeye 
inanıyor. 
“Daha 
öğrenecek 
çok şey var” 
diyor. 
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Anadolu Etap, doğal 
kaynakları koruma 
bilinciyle 

meyve suyu 
fabrikalarında 
Sıfır Atık Yö-
netim Sistemi 
doğrultusunda 
faaliyet göste-
riyor. Denizli, 
Isparta ve Mersin 
fabrikalarında 
kullanılan atık su 
arıtma tesislerinin etkin 
kullanımı ile su ayak izini 
azaltmaya devam ediyor.  

Türkiye’de tarım ve 
tarıma dayalı endüstrinin 
gelişimine öncülük eden 
Anadolu Etap, yüzde 
70’i aşan ihracat oranı 
ile geniş bir coğrafyada 
toplumun sağlıklı gıda 
ihtiyacını karşılıyor. 

Fabrikaları, Ar-Ge merkezi 
ve geliştirdiği ürünlerle 

istikrarlı bir şekilde 
büyüyen, tam 

entegre bir tarım 
ve gıda şirketi 
olan Anadolu 

Etap, doğal 
kaynakların 
kısıtlılığı ve çevreyi 
koruma bilinciyle 
hareket ediyor. 
Anadolu Etap tüm 

süreçlerinde kalite ve 
gıda güvenliğini odağına 
alarak akıllı ve modern 
üretim teknolojilerine 
ve Ar-Ge’ye yatırım 
yapıyor; sürdürülebilir iş 
modelini ve uluslararası 
standartları yaygınlaş-
tırma hedefiyle çalışıyor. 
Doğal kaynakların verimli 
kullanımına büyük önem 

veren Anadolu Etap, tüm 
fabrikalarında enerji tasar-
rufu sağlayacak önemli 
projeler hayata geçiriyor. 
Sıfır atık yönetim sistemi 
ile atıklarını azaltarak geri 
kazanımını sağlıyor ve atık 
su yönetimi ile de atık su-
ların tamamının yeniden 
kullanımını sağlayarak 
çevreye duyarlı faaliyetle-
rini sürdürüyor. 

“Suyun geri 
kazanımına olanak 
sağlayacak projeler 
gerçekleştiriyoruz”

Anadolu Etap Meyve 
Suyu Genel Müdürü 
Mutlu Ocak, Isparta Mey-
ve Suyu Fabrikası’nda 
meyvelerin yıkanma-
sında kullanılan suyun 
geri kazanımına olanak 

sağlayacak projeler ger-
çekleştirdiklerini söyledi. 
Ocak, “Bu şekilde meyve 
yıkamada kullanılan 
suyun tesis içerisinde ye-
niden kullanımına olanak 
tanıyarak su tasarrufu 
sağladık. Fabrikalarımızda 
da yıkama sistemlerini 
geliştirerek suyun korun-
masına olanak sağlıyor, 
tarımsal üretimin su ayak 
izini azaltıyoruz. Meyve 
yıkama sistemi iyileştir-
meleri ile önceki yıllara 
kıyasla su kullanımını 
yaklaşık %30 azalttık. 
Ayrıca fabrikalarımızda 
enerji yönetimi yapıyoruz, 
örneğin kullandığımız 
LED aydınlatma sistem-
leri sayesinde enerjiden 
tasarruf ediyoruz” diye 
konuştu. 

Anadolu Etap meyve suyu 
fabrikalarında su ayak izini azaltıyor
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Mutlu Ocak 
Anadolu Etap 
Meyve Suyu 

Genel Müdürü

Anadolu Etap Meyve 
Suyu Isparta Fabrika

SURYASAM 09 CMYK
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Dünya mi-
rası olarak 
tanımlanan 
3.8 milyarlık 

biyoçeşitlilik bileşenlerini 
kaybediyoruz. Bu bileşen-
leri tekrar kazanma şan-
sımız da asla olmayacak! 
Hacettepe Üniversitesi 
Biyoloji Bölümü akade-
misyenlerinden Prof. Dr. 
Utku Perktaş sorularımızı 
yanıtladı.  

● Utku Bey öncelikle 
biyoçeşitlilik nedir? 

Çok basit bir yaklaşım-
la yaşamın çeşitliliğidir. 
Bu tanımı derinleştirmek 
gerekirse de, biyoçeşitlilik 
‘3.8 milyarlık dünya mi-
rası’ olarak tanımlanabilir. 
Bugün yaşadığımız geze-
gende 1.9 milyon tanım-
lanmış tür var. Bu türlerin 
çeşitlenmesi ve her birinin 
evrimsel hikayesine bak-
tığımızda eşsiz çeşitlilikle 
karşılaşırız. Biyoçeşitlilik 
bu desenlerin tamamını 
kapsayan bir kavram. 
Biyoçeşitlilik yaşadığımız 
gezegenin en karmaşık ve 
en hayati özelliğidir. 

● Peki, biyoçeşitlilik 
insan için neden önemli?

Dünyadaki biyolojik 
zenginliğin ve çeşitliliğin 
insanlık için farklı yararla-
rı da var. Örneğin kanserle 
savaşta kullanılan bir 
mantar türünde olduğu 
gibi birçok ilaç doğadan 
elde ediliyor. Ekosistem-
ler tarafından sağlanan 
hizmetlerin trilyonlarca 
dolar değerinde olduğu 
tahmin ediliyor. Sadece 
Avrupa’daki biyoçeşitlilik 
kaybı kıtaya yılda 450 mil-
yon euro’luk bir maliyet 
çıkarıyor. 

Doğal sanat eseri
● Ekonomi dışında 

bir önemi var mı?
Estetik bir bakış açısıy-

la, milyonlarca türün her 
birinin benzersiz olduğu 
da unutulmamalı. Her 
biri uzun bir evrimsel 
yolculuğun ürünü. E. O. 
Wilson biyoçeşitliliği ta-
nımladığı zaman, “Her bir 
organizma bilgi açısından 
bir Caravaggio tablosu, 
Bach fügü ya da başka 
bir önemli sanat eserin-
den çok daha değerlidir” 
demişti. 

● Dünyada yaşayan 
tür sayısını tam olarak 
söyleyebiliyor muyuz?

Bugüne kadar yapı-
lan bilimsel çalışmalar 
ışığında toplam 1.9 
milyon tür tanımlanmış, 
literatüre girmiş durum-
da. Ancak bu sayı kimi 
bilim insanlarına göre 8 
milyona, kimisine göre de 
12 milyona çıkabilir. Bazı 

çalışmalar bugün yaşa-
dığımız gezegende 100 
milyon tür olduğunu da 
söylüyor. Ve biz bu türle-
rin çoğunu daha tanım-
lanmadan kaybediyoruz. 
Çünkü içinde olduğumuz 
bu dönem biyoçeşitlilik 
krizi ile karakterize olmuş 
bir dönem.

Bitkilerin yüzde 
39.4’ü kayboluyor

● Bugün ortalama 
kaç bitki ve hayvan türü 
yok olma riskiyle karşı 
karşıya?

Hatırlatmam yerinde 
olacak; bilimsel çalışmala-
ra göre insanın olmadığı 
bir gezegende yok oluş 
hızı milyon yılda 1 ila 10 
tür olarak belirlenmiş. 
Peki Antroposen Dönem 
içinde bu hız ne oldu? 
And Dağları’nda yapılan 
bir çalışma 1984 ile 2014 
yılları arasında bölgede-
ki kuş türlerine odak-
lanmıştı. Sonuçlar 
yüksek seven türle-
rin küresel ısınma 
etkisiyle dağılım-
larını değiştirmek 
zorunda kaldık-
larını ve 30 yıl 
içinde en az beş 
tanesinin ortadan 
kalktığını gösterdi. 
Milyon yılda 1 ila 
10 tür demiştim 
ama 30 yıl içinde 5 
farklı kuş türü Güney 
Amerika’da ortadan 
kalkmış durumda. 

● Bunların geçmişi  
ne zamana uzanıyor?

Bugün, gerçekleştiri-
len çalışmalarla değer-
lendirilen 29.400 karasal 
omurgalı türünü incele-
yen bilimciler eğer ge-
rekli önlemler alınmazsa 
515 türün yakın zamanda 
kaybolmanın eşiğinde 
olduğunu belirtiyorlar. 
Bugüne kadar kaybettik-
lerimiz de cabası. İlginç 
bir bilgi daha vereyim. 
16. yüzyıldan bu yana 

insanlar en 
az 680 omurgalı 
türünün yok olmasına 
neden olmuş durumda. 
Bitkilere gelecek olursam 
da, yok oluş oranları 
hayvanlardan daha 
yüksek. Kraliyet Botanik 
Bahçeleri KEW’in Dünya 
Bitkileri ve Mantarlarının 
Durumu raporu, bitkile-

rin yüzde 39.4’ünün artık 
yok olma tehdidi altında 
olduğunu tahmin ediyor. 
KEW’in 2016 raporuna 
göre gezegenimizdeki 
her beş bitkiden biri risk 
altında. 

● Yaşadığımız altıncı 

yok oluş ile 
küresel ısınmaya 

bağlı iklim değişimi 
arasında bir ilişki var mı?

Şüphesiz var. Bugün-
ler Antroposen Dönem’le 
yüzleşme zamanları ola-
rak tanımlanabilir. Dünya 
üzerinde küresel yüzey 
sıcaklıkları kara ve deniz-
lerde hızla artıyor. Artan 

ortalama sıcaklıklar 
türlerin dağılımla-
rını değiştiriyor. Bu 

değişim bazı türlerin 
yaşam alanı bula-

maması sonucu yok 
olmasına, bazılarının 

da kendi doğal alanları 
dışında yeni coğrafyalara 
girmesine ve hatta bir 
kısmının da bu nedenle 
istilacı tür olma özelliği 
kazanmasına neden olu-
yor. Sonuç farklı ekolojik 
nedenlerle (mesela istilacı 
türlerin bulundukları yeni 
bölgelerin yerel türleriyle 
girdikleri rekabet gibi)  
yok oluşların yaşanması 
demek. Dolayısıyla bugün 
deneyimlediğimiz iklim 
değişimi ile yok oluşlar 
arasında kesinlikle bir 
ilişki var.

● Biyoçeşitlilik krizi 
de diyebilir miyiz?

Bu sorunun yanıtı da 
şüphesiz net bir evet... 
3.8 milyarlık dünya 
mirası olarak tanımlanan 
biyoçeşitlilik bileşenlerini 
hızla kaybediyoruz. Bu 
bileşenleri tekrar ka-
zanma şansımız da asla 
olmayacak.

● Tüm bunlar ışığında 
sürdürülebilirlik kavra-
mını nasıl tanımlarız?

Bugün yaşadığımız 
gezegende doğal kaynak-
ları pervasızca kullanıyo-
ruz, yaşam ortamlarını da 
artan nüfus ve tüketim 
ihtiyacımıza kurban edi-
yoruz. “Azı karar, çoğu 
zarar” bakış açısından 
uzaklaşarak bireysel so-
rumluluk almadan mev-
cut yönetimlerin tercihle-
riyle şekillenmiş dümen 
sularına biz de su taşıyor 
gibiyiz. Sonuçta dün-
yadaki doğal kaynaklar 
hızla tükeniyor. Mesela 
yapılması planlanan “Ka-
nal İstanbul” projesi… Bu 
proje gerçekleşirse yakın 
gelecekte kaç farklı can-
lının yaşam ortamı risk 
altına girecek ve yakın 
gelecekte kaç tür kendi 
coğrafyamızda görünmez 
olacak, cevaplar bize 
korku yaşatabilir. Benzer 
şekilde Tuz Gölü’nün 
bugünkü durumu. Taban 
suyunun plansız kulla-
nımı sonucu Tuz Gölü 
neredeyse artık yok gibi. 
Bu yok oluş böylesine sıra 
dışı bir habitatı kullanan 
türlerin de ortadan kalk-
ması demek. Bilmiyorum 
daha nasıl ifade edebili-
rim ama sürdürülebilirlik 
tüm bunların içinde yer 
aldığı bir ekolojik denge 
tablosu gibi... ●

ELİF ERGU
elif@gazeteoksijen.com

Dünya üzerinde küresel yüzey sıcaklıkları kara ve denizlerde hızla artıyor. 6’ncı yok oluşa 
doğru gidiyoruz, 50 yıl içinde iklim krizinin yıkıcı etkilerini hissedeceğiz

Nedir bu altıncı yok oluş?
Evet, bugün insan 

eliyle ortaya çıkan 
bir yok oluş hadi-

sesi yaşıyoruz; ismi de 
altıncı yok oluş. Bundan 
önce toplam beş yok 
oluş hadisesi yaşamışız. 
Peki, ne zaman başla-
dı bu yok oluşlar? 3.8 
milyarlık dünya mirası 
bugünkü biyoçeşitliliği 
tanımlıyor. Gelgelelim 
dünyadaki yok oluş ha-
diselerine bakarken 500 
milyon yıllık bir tarihi 
gözden geçiriyoruz, 500 
milyon yıl önce Dünya 
Kambriyen patlaması 
denen bir hadiseyi dene-
yimledi, canlı çeşitliliği 
bir anda hızla arttı ve 

sonra bir yok oluşla bir-
çoğu ortadan kalktı. İşte 
bu bizim için ilk mihenk 
taşı gibi, yani dönüm 
noktası ve bu noktadan 
itibaren yok oluşları say-
maya başladık. İnsanın 
olmadığı bir gezegende 
yok oluşlar meydana ge-
liyordu. Birtakım doğal 
olaylar buna neden olu-
yordu. Sonuçta yok oluş 
hızı milyon yılda 1 ila 10 
tür kaybıyla sonuçlanı-
yordu. Bugüne 
kadar toplam 
5 büyük yok 
oluş yaşandı. 
En son yaşanan 
da 66 milyon yıl önce 
dinozorların ortadan 

kalkmasıyla kendini 
gösterdi. Büyük bir 
meteor dünyaya çarptı 
ve bu çarpmayı takip 
eden süreçte dinozorlar 
yok oldu. Yeni organiz-
malara yer açıldı, kuşlar 
ve memeliler hızla 
çeşitlendi. Sonuçta insan 
evrimi için de bir yol 
açıldı. Açıkçası o meteor 
dünyaya çarpmasay-
dı bu yazıyı yazmak 
benim için ve okumak 

da okurlar için mümkün 
olmayacaktı. İnsanın ev-
rimleşmesini takiben ve 
özellikle de son 10 bin 
yıl içinde insanın toplu 
yaşamaya geçmesiyle 
birlikte yaşadığımız ge-
zegendeki yok oluş hızı 
hızla yükselmeye baş-
ladı. Endüstri Devrimi 
sonrası dünya, insanın 
egemen olduğu bir 
çağa girdi. Artık bu çağ 
jeologlar tarafından da 
kabul edilen Antroposen 
Çağ olarak tanımlanı-

yor. İnsanın canlıların 
yaşam ortamlarını 
tahrip etmesi, or-

mansızlaşmaya 
neden olması, 

yaşadığımız gezegen-
deki kirliliği artırması 
ve hayvan ticareti gibi 
etkilerle tür dağılımları-
nı değiştirmesi sonucu 
yeni bir yok oluş döne-
mine girdik. Bu dönem 
de “altıncı yok oluş” 
olarak tanımlanıyor. En 
önemli problemlerden 
biri de küresel ısınmaya 
bağlı iklim değişimi. İk-
lim değişiminin net etki-
lerini henüz tam olarak 
görmedik. Böyle devam 
edersek önümüzdeki 50 
yıl içinde iklim deği-
şiminin biyoçeşitlilik 
üzerine etkilerini çok 
daha yıkıcı sonuçlarla 
göreceğiz.

BU SONU İNSANLAR HAZIRLADI

Ekosistem yapısının devamlılığı 
ve gelecek nesillere 

aktarılmasına ise eko-
sistemde sürdürü-

lebilirlik deniyor.

Türkiye biyoçeşitlilik 
açısından eşsiz bir yer

Türkiye coğrafi 
konumunun yanı sıra 
batıdan doğuya doğru 
sahip olduğu coğrafi 
çeşitlilikle sadece Orta 
Doğu’da değil, tüm 
dünyada eşsiz bir yer. 
Bugün sınırları içinde 
üç farklı biyoçeşitlilik 
sıcak noktasını ba-
rındırıyor; yani insan 
tarafından tehdit edilen 
önemli düzeyde biyoçe-
şitliliğe ve biyocoğrafi 
öneme sahip üç bölge: 
Akdeniz, İç Anado-
lu’dan başlayarak Doğu 
Anadolu ve ötesine 
uzanan Anadolu-İran 
bölgesi ve Kafkaslar. 

Türkiye’de şu ana 
kadar kaydedil-

miş en az 160 memeli, 
490 kuş, 120 sürüngen, 
22 kurbağa, 127 tatlı su 
balığı ve 384 deniz balı-
ğı olmak üzere yaklaşık 
1300 civarında omur-
galı türü yaşamakta. 
Bu sayı bitkiler için çok 
daha yüksek, Anado-
lu’nun bitki zenginliği 
yaklaşık 11 bin farklı 
taksonla tanımlanıyor. 
Böyle eşsiz bir coğ-
rafyada karşı karşıya 
olduğumuz kayıplar 
ise oldukça fazla ve 
takibini net bir şekilde 
yapamıyoruz. Çok 
daha fazla metodolojik 
zenginlikle bilimsel 
projeler gerçekleştirme-
ye ihtiyacımız var.

Prof. Dr. Utku Perktaş

29 bin 400 
karasal omurgalı 

türünden  515’i
yakın zamanda 

kaybolma 
eşiğinde

50 yıl 
    içinde iklim 
    değişiminin 

          biyoçeşitliliğe 
 etkileri daha 
yıkıcı olacak

30 yılda 
      5 farklı kuş 

türü Güney 
Amerika’da 

ortadan 
kalktı

Bitkilerin 
yüzde 

39.4’ü yok 
olma tehdidiyle 

karşı karşıya

HACETTEPE ÜNİVERSİTESİ, BİYOLOJİ BÖLÜMÜ ÖĞRETİM ÜYESİ PROF. DR. UTKU PERKTAŞ:

Canlıların beslenme, barınma ve yaşamsal 
faaliyetlerini sürdürmelerini sağlayacak 
olan bütün ihtiyaçlarının bulunduğu 
koşullara ekosistem 
deniyor.

Biyoçeşitlilik krizde!
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“Doğaya uyum sağlamayı 
çocukken keşfettim” 
Oyunculuğunun dışında doğayla iç içe olmaktan, kamp yapmaktan keyif alan Deniz Tansel 
Öngel, çocukluğundan beri toprakla iç içe. Evinin bahçesinde mütevazı bir alanda ekim 
yapıyor ama asıl motivasyonu Hacıbektaş’ta arkadaşlarıyla buğday ektiği 28 dönüm arazi

Çok küçük 
yaştan 
itibaren 
doğayla iç 
içe büyüyen  
Tansel 
Öngel, fırsat 
buldukça 
doğanın 
içine kaçıyor, 
kamp yapıyor.  
Kendi deyişi 
ile ‘doğayla 
bütün’ oluyor. 

  ©
 O

KS
IJ

EN

YEŞIM NUR
yesim@gazeteoksijen.com

Son olarak Masum-
lar Apartmanı 
dizisinde “Naci” 
karakteriyle izledi-

ğimiz Tansel Öngel, dizide 
canlandırdığı bu sıra dışı, 
sakin karakterin aksine 
gerçek hayatta hayli ko-
nuşkan, deyim yerindeyse 
hiperaktif biri. Çocuk-
luğundan beri doğanın 
içinde olduğunu gururla 
anlatıyor. Bu da kendisiyle 
söyleşi yapmamıza vesile 
olan konu zaten. 

Doğa sevgisi 
toprakla başlıyor

“Ankara’da büyüdüm, 
apartman çocuğuyum” 
diyor ama ekmek, biç-
mek, ata tohumlar filan 
deyince sözü alıyor eline 
ve bırakması mümkün 
olmuyor. Yıllar içinde bu 
konuda epey araştırma 
yapıp kendini geliştirmiş, 
birikim yapmış. 

Başa dönüyorum,   bu 
doğa sevgisi nereden 
geliyor? “Çocukluğumda 
izcilik dediğimiz kıymetli 
bir şeyle uğraştım ben. 
Şimdiki halini bilmem 
ama o zamanlar her şey-
den önce doğayı sevmek 
üzerine bir sistemdi izci-
lik. Çok başarılı da oldu. 
Ankara’da olduğumuz 
için lise yıllarımda sürekli 
Kastamonu, Bolu yakınla-
rında kamp yaptık.” 

Öngel, daha sonraları 
uzun yıllar Trabzon’da 
Devlet Tiyatrosu’nda 
görev yapmış. O yıllar-
da Karadeniz’in keyfini 
çıkarmış. “İşim bitince 
kendimi dağa atıp kamp 
yapıyordum” diyor ve 
hemen ekliyor, “Kamp 
yapmak ateş yakıp 
çayınızı demleyeceğiniz, 
mangalda et yapıp eve 
döneceğiniz bir uğraş 
değildir. Kamp doğayla 
bütün olmak demektir. 
Son yıllarda çeşitli sebep-
lerle daha fazla doğanın 
içindeyim. Doğayla 
uyum sağlamayı ta o 
zaman, izcilik yıllarımda 
keşfettim.”

Toprağın 
mucizesini 
keşfediyor

Bu yıllarda toprağı 
keşfetmeye başlamış. Bir 
tohumun olgunlaşması, 
ağaç olması ya da ağacın 
meyveye durması ilgisini 
en çok çeken şeylerden 
olmuş. 

“Bir tohumun bü-
yümesi mucize gibi. 
Çocuğum yok ama her 
tohumun bir çocuk oldu-
ğunu anlama şansım oldu. 
Müthiş kafa açtı bende. 
İnsanın topraktan geliyor 
olmasının kutsal metinler-
de nasıl anlatıldığını, bu-
nun ne demek olduğunu 
anladıktan sonra hayatım 
dönüşü olmayacak bir 
şekilde değişti.”

Salyangozlarla 
gelen ders

Sonraki dönemde 
evde, balkonda ufak 
ufak tarım faaliyetlerine 
başlıyor Öngel. Ektikle-
ri herkes gibi domates, 
salatalık, nane… “Hasat 
zamanı komşularıma do-
mates salatalık dağıttığım-
da şehirde tarım yapılabi-
leceğine inanamıyorlardı” 
diyor oyuncu. Ancak 
öğrenmenin sonu yok. 

Bu faaliyetlerin sonun-
da bir gün yaşadığı bir 
olay onda deyim yerin-
deyse başka bir ‘aydın-
lanma’ya sebep oluyor. 
Unutamadığı o olayı şöyle 
anlatıyor: “Bir gece içinde 
32 tane biber fidanımı  
salyangozlar yiyince çok 
üzüldüm ve gidip tarım-
cılara ne yapabileceğimi 
sordum. Bana mavi bir 
ilaçtan bahsettiler. Gidip 
aldım ancak kolonilerce 
salyangoz yok olmuştu. 
Elim ayağım kilitlendi, 
bu canlara neden zarar 
verdim diye düşündüm. 
Sonrasında o yıl, en büyük 
yaz fırtınalarından biri 
geldi ve bahçeme yıldırım 
düştü.  Annem, ablam ve 
köpeğim hayati tehlike 
atlattı. Bunu ben bir işaret 
olarak gördüm.  O zaman 
anladım ki doğadan aldı-
ğın şeyi doğa senden öyle 
ya da böyle geri alır. Siz 
buna ne derseniz deyin 

ben ilahi güç diyorum. O 
zaman anladım ki cahillik 
yapmamam, salyangozları 
öyle kovmamam lazımdı. 
Bana ders oldu.”

Dünya nüfusunun 
giderek artması, tarımda 
uygulanan (hem ülkemiz-
de hem dünya genelinde) 
yanlış politikalar onu da 
endişelendiriyor. “Dünya 
nüfusu artarken, bu top-
raklarda toprağın bize cö-
mert davranıyor olmasına 
minnet duymamız gere-
kiyor. Eğer toprağı uygun 
zamanda ekiyor, gereken 
ihtimamı gösteriyorsan 
bire 40 veriyor sana. Ama 
biz bunun yerine yan-
lış politikalarla hatalar 
yapıyoruz. Ama bu böyle 
gitmeyecek, insanlar bunu 
fark edecek.”

Deremiz var timsah 
yok şanslıyız!

Konu kimyasal güb-
relere,  hibrit tohumlara 
geldiğinde de sinirlenme-
den edemiyor, “Birtakım 
besinlerin çocuklarımıza 
zarar verdiği, bir sürü 
ilaç firması para kazansın 
diye toprağa korkunç 
gübrelerin atıldığı artık 
bir sır değil. Oysa bunu 
her yerde söylüyorum 
ve söylemeye devam 
edeceğim: Dünyanın en 
şanslı topraklarındayız. 
Orta iklim kuşağında 
dört mevsimi yaşıyoruz. 
Deremiz var timsahı yok, 
denizimiz var köpek balı-
ğı yok. İlahi bir torpil bu 
bence. Ama hor kullanı-
yoruz. ” 

Gelelim toprağı 
işleme, tarım yapma 
meselesine. “Bu tarımı 
nerede yapıyorsunuz, 
apartmanda balkon da 
mı?” sorusuna şöyle ce-
vap veriyor Tansel Öngel: 

“Ulus’ta bir ailenin kurduğu, 
müstakil evlerden oluşan bir 
alanda oturuyorum. Villalar 
değil ama bir evler bütünü 
diyebilirim. Komşularla bah-
çede ekim yapıyoruz. Herkes 
kendi evinde balkonunda ta-
rım yapabilir. Artık YouTube 
var, bilmediklerinizi oradan 
sorabilirsiniz. Ev tarımı yazın 
örneğin, bir sürü şey çıkıyor 
karşınıza. Mesela ben pet 
şişelerin içinde patates-soğan 
yetiştiriyorum. Marketten 
aldığımdan kat kat güzel 
oluyor.  Dikine tarım diye bir 
şey yapılıyor şimdi. Bu yıl 
deneyeceğim, insanlara öner-
mek için... Bir toprağım var, 
zaten ekip biçiyorum.” 

Toprak konusunda bu 
kadar bilgiyi nereden 
öğrendiğini merak edi-
yoruz. “Teknolojiyi 
kullanmak hoşuma 
gidiyor ve bu bil-
giyi edinirken 
de teknolojiyi 
kullanıyo-
rum.” ●
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“Tarımla daha çok 
ilgili olduğum bir yer var” 
diyor oyuncu ve anlatyor, 
“Hacıbektaş’ta bu yıl 
28 dönüm araziye sarı 
ve kızıl buğday ektik. 5 
buçuk ton ürün aldık. 32 
çuval ekip yüzlerce çuval 
ürün aldık. Herkes bu 
işin ticaretini yaptığımızı 
sanıyor ama biz bunları 
öncelikle hastalık yaşa-
yan insanlara dağıttık. 
Şimdi daha büyük arazi 
arıyoruz. Kimyasal gübre 

olmadan, 20-30 yıl ekil-
memiş olsun. Orayı ekip 
bu tohumları çoğaltmak 
istiyoruz.”  

Elbette bu girişimi tek 
başına yapmıyor Tansel 
Öngel. Bu konuda kendi-
sine destek veren, kendisi 
gibi düşünen 40 kişi daha 
olduğunu söylüyor. “Ko-
lektif bir iş bu tek başına 
yapmam imkansız. Zaten 
tarımcı da değilim” diye 
de ekliyor. 

Yakında bu girişimi 

bir vakıf oluşumu içinde 
yapacaklarının da müjde-
sini veriyor. “Başka yolu 
yok bu işin. Bir baktık 
çevremizde bağırsak, 
kemik vs. sorunu yaşayan 
insanların sayısı arttı. 
Bunları bilimsel olarak 
araştırınca işin ucunda 
buğdayın içinde bulunan 
zararlı şeyler olduğunu 
öğrendik. Şikayet etmek 
yerine ne yapabiliriz diye 
düşündük. Zaten kime 
neyi şikayet edeceğiz ki?”

Hacıbektaş’ta ekim yapıyor

Türkiye tarım sektö-
ründe “Sürdürüle-
bilir Tarım İlkeleri”ni 

oluşturan ve iş 
planlarına entegre 
eden ilk şirket 
olan Anadolu 
Etap; kaliteli, 
sürdürülebilir 
ve güvenli gıda 
üretimiyle ya-
rattığı ekonomik 
değerin yanında 
insana ve çev-
reye de yatırım 
yapıyor. 

Türkiye’nin en büyük 
taze meyve yetiştiricisi 
Anadolu Etap, Türkiye 
tarım sektöründe “Sür-
dürülebilir Tarım İlkeleri”ni 
oluşturan ve iş planlarına 
entegre eden ilk şirket 
olma özelliği gösteriyor. 
Anadolu Etap, doğal 
kaynakları tüketmeden 
gelecek nesillerin ihti-

yaçlarının karşılanması 
ve bölgesel kalkınmaya 
imkan verecek şekilde 

doğal yaşamı koru-
mak için çaba 

gösteriyor. 
Anadolu Etap 
Plantasyon ve 
Taze Ürünler 

Genel Müdürü 
Handan Eren, 
sürdürülebilirliği 
şirketin hikaye-
sinin ve misyo-
nunun temelinde 
olan bir değer 

olarak gördüklerini vur-
guluyor.  

Anadolu Etap, bahçe-
den sofraya sürdürülebi-
lir çalışma sistemiyle ye-
rel ekonomiye, tarımsal 
kalkınmaya ve istihdama 
katkı sağlamaya devam 
ediyor. Yetiştirdikleri 
meyvelerin, uluslararası 
alanda Global G.A.P, 

ulusalda ise İyi Tarım 
Uygulamaları Sertifika-
ları’na sahip olduğunu 
vurgulayan Handan 
Eren ”Doğal kaynakların 
verimli kullanımına büyük 
önem veriyoruz. Çiftlik-
lerimizde damla sulama, 
akıllı sulama, topraktan 
sofraya takip sistemleri, 
IoT tabanlı nem ve ısı 
ölçerler ve biyoteknik 
mücadele yöntemleri 
gibi Dijital ve Akıllı Tarım 
Uygulamaları kullanıyo-
ruz. Bu faaliyetlerimiz de 
ulusal ve uluslararası ser-
tifikalara sahip” dedi.

Toplumun 
ihtiyaçlarından 
yola çıkarak 
projeler 
geliştiriyor 

MİÇO Projesi, Anado-
lu Etap’ın sürdürülebilir 
tarım ilkeleri doğrultu-

sunda hayata geçirdiği 
en önemli projelerden biri. 
Çiftliklerinde açtığı okul-
larda MİÇO’lara (Misafir 
İşçi Çocukları) kesintisiz 
ve ücretsiz eğitim sağla-
yan Anadolu Etap, Agro-
Akademi Çiftçi Modülü ile 
ise çiftliklerin bulunduğu 
bölgenin ekonomik ve 
sosyal gelişimine katkıda 
bulunuyor. Tarımsal üre-
timde kadının istihdamını 
artıracak çalışmalarla 
sektöre örnek olan  
Anadolu Etap’ın çiftlik-
lerinde istihdam edilen 
çiftçilerin %70’ini kadınlar 
oluşturuyor.

Çiftliklerinin bulun-
duğu bölgelerde doğal 
yaşamı koruyan Ana-
dolu Etap, biyoçeşitliliğe 
olumsuz etki edecek ko-
şulların iyileştirilmesi için 
de özel projeler hayata 
geçiriyor. 

Sektöre “Sürdürülebilir Tarım İlkeleri” 
ile örnek olan Anadolu Etap insana 

ve çevreye yatırıma odaklanıyor

Bu
 b

ir 
ila

nd
ır.

Handan Eren 
Anadolu Etap 
Plantasyon ve 
Taze Ürünler 

Genel Müdürü

Anadolu Etap Taze Meyve Çiftliği

Herkes evinin 
bahçesinde tarım 

yapabilir. Artık 
YouTube var. 

Bilmediklerinize 
oradan bakabilirsiniz. 

Pet şişelere patates 
soğan ekiyorum. 

Markettekinden daha 
lezzetli oluyor
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On iki bin yıldır zi-
raat yapılan bu 
toprak-
larda 

tarımın dünü ve 
bugününe bakarak 
geleceğini yazmak kolay 
değil...

Mayasında tarım olan, 
tarımla doğmuş, yoğrulmuş 
ve büyümüş bu coğrafya, geç-
mişten geleceğe bir miras 
aslında.

Peki, bize emanet olan bu 
mirası gelecek nesillere nasıl 
aktaracağız?

Hatta bu sorunun cevabını 
bir başka soru ile arayalım: Biz, 
bu mirasın ne kadar farkın-
dayız ve ona ne kadar sahip 
çıkabiliyoruz?

Gelişmiş ülkelerin ekono-
milerine baktığımızda aslında 
kalkınmanın temelinde, itici 
güç niteliğinde tarım vardır.

Tarımla başlayan hikâyeyi 
gıda sanayi ile harmanlayıp 
hele bir de teknoloji, Ar-Ge ve 
inovasyonu entegre ettiğinizde 
karşınıza katma değerli bir 
üretim sonucu oluşan marka 
ekonomiler çıkar.

Bugün, tarımda örnek gös-
terilen ve başarı hikâyesi yazan 
ülkelerin temel motivasyonu 
budur.

İşte bu motivasyon, yeni 
dönemde tarım ve gıdayı sür-
dürülebilir kılmada anahtar bir 
rol üstleniyor. 

Peki, söz konusu ülkeler 
bunu nasıl başar-
mışlar?

Yukarıda 
yazdığımız iki-üç 
cümle kadar kolay 
mı?

Cevabımız 
hem evet hem de 
hayır.

Evet, kolay… 
Eğer tarım yaptığınız toprağı 
bilir, insanını tanır, risk ve 
fırsatları görür ve ortaya bir 
vizyon koyabilirseniz.

Hayır, zor... Eğer kırsaldaki 
gerçekleri görmez, çiftçinin 
nabzını tutmaz, trendleri ana-
liz etmez, hassasiyetleri göz 
ardı eder ve ortaya uzun vadeli 
bir strateji koyamazsanız.

Teori ile 
pratik 
uyuşmuyor

Şimdi biraz genelden özele 
gelelim ve meseleye Türkiye 
açısından bakalım.

Sizlere tarıma dair sorunlar 
ve çözüm önerilerini tekrarla-
mayacağız.

Zira bu konuları her hafta 
farklı açılardan gündeme 
getiriyoruz. 

Kaldı ki tarım şuraları, 
konferans, panel ve zirveler-
de kronik sorunlar ve çözüm 
önerileri yıllardır defaatle dile 
getiriliyor.

15 yıl aradan sonra ger-
çekleştirilen ve Kasım 2019’da 
açıklanan Tarım Şurası sonuç-
ları zaten sektörün sorunları ve 
çözüm önerilerini net bir şekil-
de ortaya koyuyor. Tıpkı 2004 
yılındaki Tarım Şurası Sonuç 

Bildirgesi’nde olduğu gibi... 
Ama o günden bugüne isteni-

len hedeflere bir türlü ulaşılamadı. 
O yüzden benzer öneriler yeniden 
ısıtılıp, biraz da güncellenerek 
tekrar önümüze getiriliyor. 

Demek ki teorik olarak sorun-
ları masa başında tespit etmek ve 
çözüm önerilerinde bulunmak tek 
başına bir şey ifade etmiyor. Bu-

nun pratikte bir kar-
şılığı olmadığı içindir 
ki yıllardır kronik 
sorunların içinde 
boğuşup, tarımdaki 
değişim ve dönüşü-
mü kaçırıyoruz.

Bu da bize ister 
istemez tarımın sür-

dürülebilirliğini sorgulatıyor. 
Daha genel tabirle sorunumuz, 

vizyon meselesi… 
Sıkıntımız, tarıma ilişkin algı ve 

bakış açısı… 
Meselemiz, tarımın kaybolan 

itibarı… 
Problemimiz, söylemden eyle-

me geçemeyen irade eksikliği.

3 stratejik alan
Bize göre, doğru bir politikayla 

Türkiye’nin tartışmasız üç alan-
da “mukayeseli üstünlüğü” söz 
konusu olabilir: Tarım, turizm ve 
lojistik.

Bana, dört saatlik uçuş mesa-
fesinde dünya nüfusunun yüzde 
40’ına ulaşabilen kaç ülke sayabi-
lirsiniz?

Ya da 1.9 trilyon 
dolarlık tarımsal 
ticaret hacmine 
sahip bir bölgenin 
ortasında kaç ülke 
konumlanıyor?

Coğrafi konu-
mu, içinde barındır-
dığı zenginlik, sahip 
olduğu yedi iklim ve dört mevsim, 
Türkiye’yi aslında oyuna 1-0 önde 
başlatıyor.

Türkiye gibi bir ülkede cari 
açık, işsizlik, enflasyon ve büyüme 
gibi birçok alandaki iyileşmenin 
temelinde tarım ve gıda, itici güç 
olacak bir potansiyele sahip. 

Ama bu potansi-
yeli fırsata çevirmek 
için tarıma bakış 
açısının kökten değiş-
mesi gerekiyor. Ez-
berlerin bozulduğu, 
‘reform niteliğinde’ 
farklı bir yaklaşım-
dan bahsediyoruz.

Tarımda artık 
hassas bir döneme girdik.

Kapsayıcı, makro bir tarım po-
litikasının altında mikro yaklaşım-
lara ihtiyaç var. 

Çünkü, bu coğrafyada her 
bölgenin dinamikleri birbirinden 
çok farklı.

Trakya bölgesindeki çiftçi 
profili, toprak yapısı ve beklentiler 
ile Güneydoğu Anadolu’nunki 
aynı değil.

Bölgeler arası ekonomik ve sos-
yolojik şartlar göz önüne alınarak 
artık terzi usulü  
politikalar oluşturulmak zorunda.

Tarımda yeni 
normaller

Tarıma artık sadece “geçimlik” 
bir iş kolu yaklaşımının ötesinde 
bakmak gerekiyor.

Tarımı profesyonel bir iş, zira-
atı bir meslek olarak kabul etmek 
zorundayız.

İşte o zaman bu işin  
sürdürülebilirliğini konuşabiliriz.

Üretimden pazarlamaya kadar 
zincirin tüm halkalarındaki sorun 

ya da eksiklikler bizi 
rekabetçi yapıdan 
uzaklaştırıyor. Tarım 
sektörü rekabetçilikten 
uzak bir yapıya doğru 
gittikçe de gıda arz 
güvenliğinde riskler 
artıyor. 

Son yıllarda küresel 
manada yaşanan 

gelişmeler tarım ve gıda açısından 
“yeni normal”leri beraberinde 
getirdi. 

Küresel iklim değişikliğinin 
tarımsal üretimde yarattığı baskı 
her geçen gün artıyor. 

Pandemi ile birlikte kırılan 
tedarik zinciri bizlere çok şey 

öğretmiş olmalı.
20 Şubat’tan bu yana devam 

eden Rusya-Ukrayna Savaşı bize 
daha net gösterdi ki jeopolitik 

krizler tarım ve gıdayı ülkeler 
arasında stratejik bir silaha 
dönüştürdü.

İşte böyle bir süreçte 
eğer soframızdaki gıda, 
milli güvenlik meselesi 

haline dönüşüyorsa, o zaman 
tarım sektörünü rekabetçi hale 

getirecek altı boşaltılmamış yerli 
ve milli bir üretim anlayışından 

başka çare yok.

Krizler ve 
fırsatlar

Dünyanın farklı bölgelerinde 
zor coğrafi şartlara, kıt kaynaklara 
rağmen tarımda başarı hikâyeleri 
yazan ülkelere baktığımızda kendi 
açımızdan şu sonucu çıkarıyoruz.

Türkiye’de “üretim” problemi 
yok ama “rekabetçi üretim” prob-
lemi var.

“Üretici” problemi yok ama 
“verimli üreten” problemi var.

“Ham madde” üretmekte 
problem yok ama “ham maddeyi 
katma değerli hale getirip, marka 
yaratma” problemi var.

Ürünü “satmakta” problem 
yok ama “değerinde pazarlama” 
problemi var.

Türkiye’nin tarım açısından 
‘kaynak problemi’ yok ama 

‘kaynaklarını doğru 
yönetememe’ prob-
lemi var. O yüzden 
sahip olduğumuz 
potansiyeli, elimiz-
deki fırsatları yüksek 
bir ekonomik güce 
dönüştürmek bir 
yana, süreci doğru 
idare edemediğimiz 

için krize çevirmeyi başarıyoruz (!)

Köylü mü 
 çiftçi mi?

Belki en başından başlamak 
lazım…

Köylü ile çiftçiyi ayırt etmek 
ve kavramları doğru şekilde yerli 
yerine oturtmamız gerekiyor.

Dünyada başarılı tarım model-
lerinin ortaya konduğu ülkelerde 
genelde üreticiler “Ben çiftçiyim” 
demekten gurur duyuyor. Çiftçilik 
itibarlı bir meslek ola-
rak konumlandırılmış 
durumda. Bizde ise 
algı tam tersi şekilde 
işliyor.

Öncelikle bizim 
tarım sektörünü, çift-
çiliği yeniden prestijli 
hale getirmemiz lazım. 

Peki, bu nasıl olacak?
Kırsaldaki yaşam şartlarını 

eğitimden altyapıya, ulaşımdan 
sağlığa kadar her açıdan ‘kırsal 
kalkınma stratejileri’ kapsamında 
yeniden planlamakla başlamak 
lazım işe.

Kırsalı sosyal güvenceyle bu-
luşturmadan kente göçün önüne 
geçmek mümkün değil.

Türkiye’de kişi başına düşen 
milli gelirin 9 bin doları biraz aştığı 
bir ortamda kırsalda bu rakam 3 
bin dolar seviyesindeyse, arada-
ki bu makası sadece ekonomik 
destek, hibe ya da teşvikle çözme-
nin mümkün olmadığını yıllardır 
izlenen politikalarla test ettik.

İşte bu yüzden kırsalın ekono-
mik refahını artırmayı hedefler-
ken sosyolojisini de hesap etmek 
zorundayız.

Artık, hedefe yönelik olmayan 
ve verimlilik esasına göre rekabet-

çiliğe hizmet etmeyen destekleme 
modelleriyle kırsalın refahını 
artırmak mümkün değil.

Çünkü çiftçinin “yardım” aldı-
ğı değil, gerçekten “destek” aldığı 
bir yaklaşıma ihtiyaç var.

Bir başka deyişle tarıma artık 
oy kaygısından uzak, siyaset üstü 
bir açıdan bakmanın zamanı geldi 
de geçiyor bile. Tarım politikaları-
nın temelinde siyaset değil liyakat, 
kırsal kalkınmanın inşasında ise 
insan ve çevre faktörleri baz alın-
mak zorunda.

Tavandan tabana değil, mer-
kezinde çiftçinin olduğu tabandan 
tavana doğru şekillenen bir tarım 
politikası anlayışı kırsalın gerçek-
leriyle örtüştüğü sürece tarım bir 
“araç” olmaktan çıkar ve “amaca” 
dönüşür.

Tarım ve gıda 
savaşları

Bununla beraber tarımsal üre-
time dair kaynakların en az çiftçi 
kadar korunmaya ihtiyacı var.

Hem nicelik hem de nitelik 
açısından…

Zira küresel ticaret savaşların-
da tarımın dış politika enstrümanı 
olarak kullanıldığı bir dönemden 
geçiyoruz.

Sınırlarımızı nasıl koruyorsak 
o sınırların içindeki toprak, su 
ve tohum kaynaklarımız da sınır 
güvenliğimizi sağlayan stratejik 
silahlarımız niteliğinde.

Ve bu savaşta cephanemiz bilgi 
ve teknoloji, askerlerimiz ise eği-
timli ve dünyayı tanıyan bilinçli 
çiftçilerimizdir.

Yaptırımlar, ambargolar ve 
gümrük duvarlarıyla birlikte, özel-
likle ithalata bağımlı ülkelerin tarım 
ve gıda ile terbiye edilmeye çalışıl-
dığına hepimiz şahit oluyoruz. 

Tarım, kendi kendine yeter-
liliğin yeniden önem kazandığı 
bir milli güvenlik meselesi haline 
çoktan gelmişken, çiftçilerin veri, 
teknoloji ve sermaye ile desteklen-
diği bir üretim modeline ihtiyaç 
var. Türkiye, ekolojik üstünlük ve 
mutlak değere sahip ürün ve alan-
larda, kural koyucu, uygulayıcı 
ve uluslararası pazarda rekabetçi 
konumda olmak zorunda.

Bu bir tercih değil zorunluluk-
tur. Eğer riskleri yönetebilirseniz 
fırsat, yönetemezseniz kriz olarak 
karşınıza çıkar.

Biz, bugün plan-
lamadan uzak bir 
anlayışla, ölçüm-
leyemediğimiz bir 
alanda, birlikte iş 
yapma kültürünü 
unutmuş bir yapıda 
riskleri yönetemedi-
ğimiz için krizlerle 

boğuşmak zorunda kalıyoruz. 
Sanırız bu konuda en güzel 

sözü Çinli bilgeler sarf etmiş: "En 
büyük maliyet, hedefsizliktir." 

Tarımda bugünü hedefsiz 
şekilde yönetmeye çalışırken 
yarınları heba edemeyiz. 

Tarım, binlerce yıllık kadim 
bilgi ile kuşaktan kuşağa aktarılan 
bir kültürdür. Bu kadim bilgi ve 
değeri geleceğe taşıyacak yeni bir 
vizyona, anlayışa ve bakış açısına 
ihtiyaç olduğu aşikâr.

İşte o yüzden nicelik kadar 
nitelik sorununu da çözmemiz 
gerektiğine vurgu yapıyoruz.

Nitelikli toprağın azaldığı, 
nitelikli iş gücüne erişimin zorlaş-
tığı, nitelikli orta ve uzun vadeli 
politikaların oluşturulmadığı, 
nitelikli bilginin sınırlı olduğu ve 
nitelikli üretimden uzak bir coğ-
rafyada istikrarlı ve sürdürülebilir 
tarımı nasıl sağlayacağız? ∙Sü
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Gelişmiş ülkelerin 
ekonomilerine 
baktığımızda 

aslında kalkınmanın 
temelinde, itici güç 

niteliğinde  
tarım vardır

Kırsal yaşam 
şartlarını eğitimden 
altyapıya, ulaşımdan 

sağlığa kadar her 
açıdan yeniden 

planlamakla 
başlamak lazım işe   

Tarıma sadece 
‘geçimlik’ iş 

yaklaşımının 
ötesinde bakmak, 
profesyonel bir iş 

olarak kabul etmek 
gerekiyor

Bana, dört  
saatlik uçuş 

mesafesinde, 
dünya nüfusunun 

yüzde 40’ına 
ulaşabilen kaç ülke 

sayabilirsiniz?

Tarımda yeni dönemin şifrelerini çözerken ‘sürdürülebilirlik’ kavramı ön plana çıkıyor. Nicelik kadar niteliğin  
önem kazandığı, insan ve çevre faktörüne göre yeniden şekillenen, etik değerlerin trend belirlediği bir tarımsal 
üretim modeline hızla evriliyoruz. Küresel iklim değişikliği başta olmak üzere artan riskleri yönetmenin yolu 

teknolojiye yatırım, veriye dayalı analiz ile Ar-Ge ve inovasyona yoğunlaşmaktan geçiyor
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Türkiye’de unlu 
mamuller ve çiko-
lata sektörünün 
önde gelen, köklü 

şirketlerinden Eti, çevresel 
etkilerini en aza indirmek için 
yarattığı değer zincirinin tüm 
halkalarını kapsayan sürdü-
rülebilir bir yönetim anlayışı-
na geçti. 

Eti İcra Kurulu Başkanı ve 
Yönetim Kuru-
lu Üyesi olan 
Hakan Polatoğ-
lu, şirketin bir 
yandan yenilikçi 
ürünlerle büyü-
mesini sağlarken 
bir yandan da 
sürdürülebilir 
gıda tedariki için 
baştan aşağı yenilenmesini 
sağlayacak stratejileri yöne-
tiyor. 

“Sürdürebilirlik bizim 
için vazgeçilmez bir hedef 
başlığıdır” diyen Polatoğlu 
Oksijen’e sürdürülebilirlik 
hedeflerini aktardı: “Avrupa 
kıtası ve sanayisi için orta-
ya konan Yeşil Mutabakat 
kapsamında 2050 yılına 
kadar karbon nötr kıta haline 
gelinmesi hedeflendi. Biz, Eti 
olarak daha kapsayıcı başka 
bir büyük mutabakat oluş-
madığı sürece, Avrupa Birliği 
Yeşil Mutabakatı’nı kendimi-
ze çerçeve hedef olarak almış 
durumdayız. Bu kapsamda 
tedarik zincirinin 
sürekliliğinin 
temini için iklim 
değişimine karşı 
daha duyarlı bir 
global tedarik ağı 
oluşturuyoruz. 
Sürdürülebilirlik 
faaliyetlerimiz 
doğrultusunda, tüm üretim 
ve lojistik süreçlerimizde 
sıfır atık, minimum enerji ve 
temiz su kullanımı ve düşük 
karbonlu iş modeline geçişe 
yönelik sayısız projeler yürüt-
mekteyiz. Örneğin; “Doğanın 
Doğaya Katkısı” adını verdi-
ğimiz bir projemizle, özellikle 
kış aylarında soğutma ihti-
yacının dış ortamdan sağlan-
ması uygulamalarımızı tüm 
tesislerimizde yaygınlaştırdık. 
Enerji tüketimi düşük olan 
yeşil atık su arıtma projemiz 
kapsamında fiziksel arıtma 

yöntemiyle tesislerimizde 
kimyasal kullanımının önüne 
geçiyoruz. Bunların yanı sıra 
aralık ayında devreye alaca-
ğımız güneş enerjisi proje-
miz dahilinde Eskişehir’de 
bulunan ana depo binamızın 
çatısında kuracağımız sistem 
ile elektrik enerjisinin ye-
nilenebilir kaynaktan elde 
edilmesini sağlayacağız. 

Bunlar gibi yeni-
lenebilir enerji ve 
yeşil dönüşüme 
yönelik eylem 
planlarımız ile 
1000’den fazla 
konutun ihtiya-
cını karşılar ni-
telikte, 3 milyon 
kWs’den fazla 

elektrik enerjisi kazanımı 
sağlamayı ve 1.900 tona 
yakın karbon salımının önüne 
geçmeyi planlıyoruz. Tüm 
üretim tesislerimizde geri 
kazanılabilir atıklarımızın 
kaynağında doğru olarak 
ayrılması ile sıfır atık belgesi 
alarak sürdürülebilir bir gıda 
üreticisi olduğumuzu belge-
lendirdik. Ülke genelindeki 
depo ve idari binalarımızda 
da bu uygulamayı yaygınlaş-
tırmaya devam ediyoruz.”

En büyük yulaf 
üreticisi

Tarım ekosistemi için 
kapsamlı adımlar atan Eti, 

özellikle sözleş-
meli tarım uygu-
lamasıyla sadece 
kendi şirketi için 
değil, Türkiye’de 
sürdürülebilir bir 
gıda sisteminin 
oluşması için de 
katkı sağlıyor. 

200 bin dekarın üzerindeki 
alanda yürüttüğü sözleşmeli 
tarım faaliyetleri kapsamında 
her yöredeki çiftçilerle doğru 
tarım uygulamalarını haya-
ta geçiriyor. Bir yandan da 
Tarımsal Araştırma Enstitü-
leri ve üniversitelerle birlikte 
TÜBİTAK destekli bisküvi-
lik buğday ıslah ve tohum 
geliştirme projeleri yürütüyor. 
Sözleşmeli yulaf ekiminde, 
Türkiye’de en büyük ölçekli 
yulaf üreticisi ve alıcısı konu-
munda. 

Polatoğlu, buğday tarımı 

yapılan toprakların sorunları-
nın çözülmesinin önemine de 
değiniyor ve, “Türkiye tarımı-
nın karşı karşıya olduğu top-
rak problemlerinin en önemli 
boyutlarını hem ekolojik hem 
de ekonomik açıdan çözmek 
için buğday tarımı yapı-
lan toprakların sorunlarını 
çözmek gerekiyor. Biz tarım 
topraklarımızın geleceği için 
tüm deneyim, bilgi, teknoloji 
ve birikimimizi kullanmakta 
kararlıyız. Bu amaçla, Eti 
Burçak markamız ve Doğal 
Hayatı Koruma Vakfı (WWF) 
Türkiye arasında yıllardır 
farklı konu başlıkları altın-
da tarımsal üretime yönelik 
ortak projeler yürütmekteyiz. 
İş birliğimizi geçen yıl başlat-
tığımız toprak alanında yeni 
bir açılımla sürdürüyoruz. 
“Sağlıklı Toprak Hareketi” 

projesi ile ülkemizin tarım 
yapılan topraklarının kalite 
ve verimden ödün vermeden 
korunması ve iyileştirilmesi 
yönünde katkı sağlamayı ve 
bu konuda toplum nezdinde 
farkındalık yaratmayı amaçlı-
yoruz” diyor. 

Eskişehir örnek olsun
Sağlıklı Toprak Hareketi 

projesi kapsamında uzman-
ların katkısıyla “Türkiye Top-
raklarının Dünü Bugünü ve 
Geleceği” başlıklı bir rapor da 
hazırlayan Eti, onarıcı tarım 
çözümlerini sözleşmeli tarım 
faaliyeti yürüttüğü illerden 
Eskişehir’de 50 dekarlık pilot 
bir alanda uyguladı. Yapılan 
çalışmalar sonucunda işlem-
siz tarımla toprakta su tutulu-
munun arttığını, su ve rüzgâr 
erozyonunun önlendiğini 

ve toprağın 
verimliliğinin 
yükseldiği 
görüldü. Bunun 
yanı sıra zamanla 
gübre kullanımının 
azalması ve daha az 
işleme yapıldığı için 
yakıt tüketiminin de 
önemli oranda düşmesi 
gibi önemli ve olumlu sonuç-
lar alındı. 

Polatoğlu, bu çalışmayı 
da aktarırken, “Örneğin, 
işlemeli tarımda çiftçiler bir 
dekar buğday yetiştirmek için 
6 litre mazot kullanırken, 
işlemsiz tarımda bu miktar 
1 litrenin altına iniyor. Ha-
kan Polatoğlu, onarıcı 
tarım çözümlerini çiftçiler 
arasında yaygınlaştırma 
çalışmalarına devam ede-
ceklerini vurguluyor. ●
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Fıstığımız Bol OlsunFıstığımız Bol Olsun ile Antep 
fıstığında 2,5 kat verim elde edildi

Nestlé DAMAK ve TEMA Vakfı 
iş birliğiyle 2011’de hayata 
geçirilen “Fıstığımız Bol Olsun” 
kırsal kalkınma projesi 11 yılı 

geride bıraktı. Antep fıstığının veriminin 
artırılması ve gelecek nesillere ulaşması-
nın amaçlandığı projenin başlangıcından 
bugüne dek çalışılan bahçelerde komşu 
bahçelere kıyasla 2,5 kat verim elde 
edildi. Bölgedeki 200 binden fazla kişinin 
geçimini sağladığı Antep fıstığı tarımının 
geliştirilmesine destek olan proje kap-
samında 1.500 çiftçiye ve 3.103 çocuğa 
eğitim verildi. 

Projenin 3. fazında devam eden 
eğitim çalışmalarıyla Gaziantep, Türkiye 
ve dünya için Antep fıstığının önemi 
konusunda farkındalık yaratılması; 
çocukların anne ve babalarının üretimini 
yaptığı yerel ürünün değeri hakkında 
bilgilendirilmesi, bu ürüne sahip çıkarak 
üretime devam etmelerinin özendirilmesi 
amaçlanıyor. 

Nestlé Türkiye Çikolata ve Şekerleme Nestlé Türkiye Çikolata ve Şekerleme 
İş Birimi Genel Müdürü Umut Tavaşoğlu,İş Birimi Genel Müdürü Umut Tavaşoğlu, 
“Antep fıstığının hak ettiği değere kavuş-
turularak sürdürülebilirliğini sağlamak 
ve toprak verimliliğini korumak üzere 
11 yıldır, TEMA Vakfı iş birliğiyle kendi-
mizi adadığımız ‘Fıstığımız Bol Olsun’ 
projesini yürütüyoruz. Antep fıstığının 
gelecek nesillerce de üretiminin devam 
ettirilmesini sağlamak amacıyla proje-
nin 3. fazında bir de bölgedeki ilkokul 
çocuklarına yönelik eğitim ve farkın-
dalık çalışmalarına başladık. Sağlıklı ve 
verimli fıstık ağaçları yetiştirebilmenin 
koşullarına dikkat çekilerek çalışanların, 

çiftçilerin emeğinin görünür kılınması ve 
genç nesillerin bu sürecin parçası haline 
getirilmesi en büyük hedefimiz” dedi. 

TEMA Vakfı Yönetim Kurulu Başkanı TEMA Vakfı Yönetim Kurulu Başkanı 
Deniz Ataç ise, Deniz Ataç ise, “2011 yılından bu yana 
DAMAK Çikolata ve Antepfıstığı 
Araştırma Enstitüsü Müdürlüğü iş birli-
ğiyle sürdürdüğümüz Fıstığımız Bol Olsun 
projesinde şimdiye kadar çok başarılı 
sonuçlar elde ettik. Projemizde şimdiye 
dek üreticileri, toprak sağlığını koruyan 
bilimsel uygulamalar ile tanıştırdık; Antep 
fıstığı verimini ve kalitesini artırdık. 2023 
yılının sonuna kadar devam edecek 3. faz 
çalışmalarımızda da mevcut çalışmalara 
ek olarak, kazanımların yaygınlaştırılma-
sını ve geleceğe taşınmasını hedefliyo-
ruz” diye konuştu.

Her yıl ürün verimliliğiHer yıl ürün verimliliği
2011 yılından beri projeden yararlanan 

çiftçilerin %91’i, 2014 yılından itibaren projeden 
yararlanan çiftçilerin ise %61’i toprakların 
sürdürülebilir kullanımıyla, yok yılı olarak tabir 
edilen yıllarda yaşanan verim düşüşlerinin 
azaldığını ve her yıl ürün alabildiklerini belirtiyor. 

Nestlé DAMAK Antep Nestlé DAMAK Antep 
fıstığına saygısını fıstığına saygısını 
“Adamak Hikâyesi” ile anlattı“Adamak Hikâyesi” ile anlattı

Nestlé DAMAK, “Fıstığımız Bol Olsun” 
kırsal kalkınma projesinin tanıtımı için geçen 
yıl dikkat çeken bir reklam filmi de yayınladı. 
“Adamak Hikâyesi” adlı filmde Nestlé DAMAK’a 
lezzetini veren Antep fıstığının sürdürülebilirliği-
nin önemine vurgu yapılıyor.

Nestlé DAMAKNestlé DAMAK ve TEMA 
Vakfı’nın 11 yılı geride bıraktığı 
“Fıstığımız Bol Olsun” “Fıstığımız Bol Olsun” 
kırsal kalkınma projesi 
kapsamında şimdiye dek 
1.500 çiftçiye ve 3.103 
çocuğa eğitim verilirken, 
Antep fıstığında 2,5 kat 
verim elde edildi.

Bu bir ilandırBu bir ilandır

Tedarik 
zincirinin 

sürekliliği için 
iklim değişimine 

karşı daha duyarlı 
bir global tedarik 
ağı oluşturuyoruz

 Tarım 
topraklarımızın 

geleceği için 
tüm deneyim, 
bilgi, teknoloji 

ve birikimimizi 
kullanmakta 

kararlıyız

Eti Gıda Yönetim 
Kurulu Üyesi ve İcra Kurulu 

Başkanı Hakan Polatoğlu

Polatoğlu, 
“Tarım 

topraklarımızın 
geleceği için 
tüm bilgi ve 
birikimimizi 

kullanmakta 
kararlıyız” 

diyor.  

“Yeşil Mutabakatı 
kendimize hedef aldık”
“Buğday tarımındaki sorunları çözmek Türkiye tarımının önceliği olmalı” diyen Hakan Polatoğlu, Eti’nin 
hem çiftçileri eğittiğini hem de yeni tarım uygulamalarıyla su israfını önleyip verimliliği artırdığını söylüyor
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Şehrin göbeğinde tarım:
Kent çiftçileri giderek çoğalıyor

Balkona bostan kurmak hiç de zor değil!

Saksıdaki limitli besin, 
toprağın daha çabuk 
kuruması ve soğuklar-

dan daha fazla etkilenmeleri 
gibi sebeplerle saksıda yetişen 
bitkiler doğrudan toprakta 
yetiştirilenlere kıyasla biraz 
daha narin ve çelimsiz olabilir-
ler. Saksı seçimlerini ve toprak 
karışımlarını uygun, bakımını, 
sulamasını düzenli yaparsanız 
toprakta yetişeni aratmazlar.

Tohum ekilir,  
fide dikilir

Balkonunuzun üstü 
kapalı, kuvvetli rüzgarlardan 
bir miktar korunaklı ve en 
azından bir süre güneşli ise 
birçok seçenek var. Sarımsak, 
taze soğan, Frenk soğanı, 
marul, nane, biberiye, kekik, 

ıspanak, maydanoz, dereo-
tu, rezene, çilek bunlardan 
bazıları.

Yukarıda saydığım türler 
köklerinin sığlığı sebebiyle 
çok derin saksılara ihtiyaç 
duymazlar. Bazılarını soğan, 
bazılarını tohum, bazılarını 
da fide olarak alarak ekip, 
dikebilirsiniz. Yeri gelmişken 
ufak bir hatırlatma: Tohum 
ekilir, fide dikilir! Soğan ise 
olsa olsa sokulur!

Ispanak, roka, bezelye, 
turp, nane, maydanoz, tere 
tohum olarak doğrudan top-
rağa ekilebilir. Bu türler top-
rakta çok seçici olmasalar da 
saksıda biraz daha geçirgen, 
toprağının sıkışmayıp hava-
dar kaldığı, organik madde 
açısından bir miktar zengin 
karışımlar tercih ederler. 
Bahçe toprağında bulunan 
organizmaların ve canlıların 
toprak altında gezinip ortamı 
havalandırıp kötü bakterilere 

geçit vermediği düşünüle-
cek olursa steril saksılardaki 
steril topraklar eğer yeterince 
“havalanmasına yarayan” 
malzeme ile desteklenmezse 
zaman içinde sıkışır. Ha-
valanmayan sıkışık toprak 
köklerin gelişmesini engeller, 
bitkinin besin almasını zor-
laştırır. Sulama sonrası kökler 
çürür, bitki ölür.

Ne yetiştirelim?
Maydanoz otsu bir bitki-

dir. Biraz derince bir saksıda 
gübreli, humuslu, toprağı 

nemli kalacak bir karışıma 
doğrudan tohum atılabilir. 
Çimlenmesi 20-25 gün sürer, 
paniklemeyin! Toprak yüze-
yini biraz bastırıp tohumları 
serpin, hatta mümkünse 1 
cm derinde kalacak şekilde 
tek tek ve aralıklı yerleştirin. 
Genişleyeceği için çok sıkışır. 
Ufak bir ipucu; maydanoz 
fidesini diktiğinizde uçla-
rından bir miktar budamak 
daha coşkulu olmasını 
sağlıyor demişti pazarda fide 
aldığım üretici. Maydanoz 
susuz kalmayı ve aşırı güneşi 

sevmez. Sonbahar ve ilkba-
har ekim-dikim için uygun-
dur. Dereotu ve rezene de 
benzer şekilde yetişir, benzer 
şartları talep eder, sadece 
kışın donma riski vardır, 
korunaklı bir yerde tutun.

A, B1, B2 ve C vitamini 
ile potasyum zengini marulu 
ister fide ister tohum olarak 
yetiştirebilirsiniz. Biz fide 
alıyoruz, çok daha pratik 
oluyor. Yine de tohum-
dan yetiştirmek istiyorum 
diyorsanız saksınıza yüzeyi 
düzlenerek bastırılmış harç 
(2 ölçek toprak, 1 ölçek dere 
kumu veya mil, 1 ölçek torf 
karışımı) koyun. Tohumları 
aralıklı olarak serpin. Üst 
üste gelmesinler. Üzerlerini 
2 mm torf-toprak eleyerek 
kapatın, hafifçe bastırın. 
Ektiğiniz kabı gölge bir yere 
yerleştirip üst kısmının kuru 
kalmamasına dikkat ederek 
sisleme (küçük zerrelerle 

suyu püskürtme) yöntemiyle 
sulayın. Diğer türlü minik 
tohumlar sağa sola kayacağı 
için en iyi yöntem sisleme. 
Bazı hortum başlıklarında 
sisleme ayarı bulunuyor. 
Toprak çamur olmasın ama 
nemli kalsın, bir haftaya 
kalmaz çimlenir. Daha sonra 
saksısına geçirebilirsiniz. 
Marul da su sever. Toprağın 
tamamen kurumamasına 
dikkat edin.

Nane tohumu 10-15 gün-
de çimlenir. Tohum yerine 
komşunun bahçesinden bir 
miktar köküyle birlikte söker 
alırsanız, kolayca çoğalır. 
Hatta biraz arsızdır. İlkba-
har-yaz döneminde çiçek 
açmadan önce toplayabilir, 
esintili ve gölge bir yerde 
kurutarak ufalayıp kulla-
nabilirsiniz. Ya da gelişme 
döneminde arada taze yap-
raklarını pinçikleyerek taze 
taze tüketebilirsiniz. ●

Gökdelenlerin, 
apartman 

kümelerinin, yüksek 
duvarlı korunaklı 

sitelerin kurtarılmış 
bölümlerinde toprakta 
ekim dikim yapıyorlar. 
Hem kendi gıdalarını 

karşılıyorlar hem de 
sürdürülebilirliğe 

katkıda bulunuyorlar. 
Kent çiftçilerine göre 

doğa dostu yaşam 
döngüsüne katılmanın 

yolu toprakla 
uğraşmaktan geçiyor

BARAN CAN SAYIN
baran@gazeteoksijen.com

Kimileri balkonunda 
bitki yetiştiriyor, 
kimileri arka 
bahçe-

lerinde, kimileri 
sitelerinde 
ayrılmış birkaç 
metrekarelik 
alanlarda. Kent 
çiftçiliği Türki-
ye’de de rağbet 
görüyor. Covid-19 

döneminde dünyada kent 
çiftçiliğine ve şehir tarı-

mına yönelik ilgi iyiden 
iyiye arttı. Dünyada 
artan ilgiyle beraber 
Türkiye’de kent çiftçi-
liği yapanların sayısı 
artıyor. Kent yaşamı-
nın ortasında toprak-

tan kopmamaya çalışan 
bu insanlarla konuştuk.

20 meyve 
ağacıyla başladı

Özel bir şirkette üst 
düzey yönetici ola-

rak çalışan Umut 
Bayhan, Reşitpa-

şa’da yaşadıkları site-

lerinin bahçesinde ekim dikim 
yapıyor. Bayhan, Kent Çiftçisi 
adıyla Instagram’da paylaşım-
larda bulunuyor.  30 bin 600 
takipçisi var. Bayhan’la birlik-
te eşi ve çocuğu da toprakla 

uğraşıyor. “Sabah 8’den 
akşam 5’e kadar beyaz 

yakalı olarak çalışı-
yorum. Sonrasında 
ise her fırsatta top-
rakla uğraşıyorum. 
Çocukluğumda tatil 

dönemlerimi köyde 
geçirmişliğim olduğu 

için toprağa çok yabancı de-
ğilim. Ancak bu serüven 12 yıl 
önce oğlumuzun doğumuyla 
eşimle beraber sitenin etrafına 
diktiğimiz 20’ye yakın farklı 
meyve ağacıyla başladı. Çeşit-
li ürünlerin ekim dikimine ise 
sitemizin içindeki 40 metreka-
relik bahçemizde başladık.”

“Uluslararası bir dernekte 
projeler yöneticisi olarak çalı-
şan eşim 2015 yılında perma-
kültür tasarım eğitimi aldı. İlk 
etapta evimizin balkonunda 1 
metrekarelik bir alanda kendi 
sebzemizi üretiyorduk. Şimdi 
ata tohumlarıyla hem yazlık 
hem kışlık sebzeler üretiyo-
ruz. Evde yaptığımız kom-
postları kullanıyoruz. Yeşillik 

ağırlıklı ekim yapıyoruz. 
Bahçe küçük olduğu için bro-
koli, karnabahar gibi ürünleri 
tercih ediyoruz.”

Arka bahçede tarım
Mecidiyeköy’de bir apart-

man dairesinde yaşayan ve 
bankacı olan Kerem Güngör 
de bir kent çiftçisi. Güngör’ün 
kent çiftçiliğine dair Instag-
ram hesabı ise 3 Oda 1 Bahçe. 
Güngör hikayesini şu şekilde 
anlatıyor: “Annem ve babam 
çok uzun süredir Köyceğiz’de 
yaşıyor. Toprağa ve bir 
şeyler yetiştirmeye 
ailece meraklı-
yız. Ben de ne 
yapabilirim diye 
düşündüğüm 
günlerde Koko-
pelli Şehirde’nin 
hafta sonu eğitim-
lerini görüp katıldım. 
Yaşadığım apartmanın 
arka bahçesinde bir şeyler 
yetiştirmeye çalışıyorum. 
Apartman görevlilerimiz 
de bu işe meraklı. Bahçenin 
bir kısmında da onlar ekim 
yapıyor. Bu yıl komşularım-
dan birisi de merak saldı. O 
da başladı. 3 hane ekiyoruz 
şimdilik. Toplam ekili alanı-

mız 35 metrekare civarı. Kışın 
zahmetli geldiğinden yazları 
ekiyoruz ama bu yıl belki 
kışlık bir şeyler de ekeriz.”

Doğaya adapte olmak
“Açıkçası benim 

yegane amacım 
oyalanmak, 
toprağı tanıyıp 
öğrenmek. Bunu 
yaptığınızda 
sağlıklı ve doğa 
dostu yaşam 
döngüsüne daha 
kolay adapte olunuyor 
diye düşünüyorum. Çevreniz 
ve algınız değişiyor haliyle. 
Kendi tohumlarımdan fide 
yapıyorum. Güvendiğim köy-
lülerin fidelerini de kullanıyo-
rum. Daha çok kahvaltılık ve 
salata yapımında kullanılabi-
lecek ürünler diyebiliriz. Satış 
yapmıyorum. Evde yaptığım 
kompost Bokashi kompos-
tu denen bir tür. Organik 
atıkların havasız bir ortamda 
fermente edilmesi ve etken 
mikroorganizma aşılamasıyla 
elde ediliyor. Kentte yaşayan-
lar için en uygun kompost 
türü bence bu.”

Örnekler artmalı
Yemek kültürü 
yazarı ve çevirmen 
Nazlı Pişkin 
kent çiftçiliği 
faaliyetlerini iki 

alanda sürdürüyor. 
Bunlardan biri 

Üsküdar’da, evinin arka 
bahçesinde. Pişkin 100 
metrekarelik bahçenin 

50 metrekaresinde ailesi 
için mevsimlik sebze, 
kokulu ot çeşitleri ve 
çiçek yetiştiriyor. “İkinci 
alan ise Kuzguncuk’taki 
Kuzguncuk Bostanı’nda. 
O alan 12 metrekare. 
“Kuzguncuk’ta ikamet eden 

birkaç arkadaşımla imece 
usulü hep birlikte ekip 
dikiyoruz ve mahsulü hep 
birlikte tüketiyoruz. Burada 
amacımız köklü bir geçmişi 
olan şehir bostanlarının 

kamusal alan haline 
gelmiş temsilcisi 

olan Kuzguncuk 
Bostanı’nda 
arkadaşlarla 
birlikte tohumdan 
sofraya sebze ve 

kokulu ot yetiştirme 
sürecini birlikte 

deneyimleyebilmek.”
Toprakla ilgilenmeyi 

çocukluğunda aile büyükle-
rinden öğrendiğini söylüyor 
Pişkin. “Çocukluğumdan 
beri bitkilerle haşır neşirim. 
Özel olarak şehirde tarıma 
başlayayım diye bir kara-
rım olmadı. Çocukluğumda 
gördüğüm, alıştığım için 
saksılarda salata malzemesi 
ve yenilebilir çiçek yetiştiri-
yorum.” 

Şevki körükleyen 
bitkiler

“Yani benim için gündelik 
hayatın ayrılmaz bir parça-
sı olduğu için uygun alana 
sahip olur olmaz uygulamaya 
geçtim. İstanbul’da nerede 
yaşadığınıza, evin, terasın, 
bahçenin konumuna, etraftaki 
yapılaşmaya göre hangi bitki-
den ne kadar verim alınacağı 
değişiyor. 

Bunlara rağmen en kolay 
yetiştirilebilecek, dar alanda 
yetişebilen, kısa sürede yetiş-
tirilebildiği için yetiştirenin 
mahsul alma şevkini körük-
leyecek bitkiler bence nane, 
fesleğen, kekik gibi kokulu ot 
çeşitleri, taze soğan ve bazı 
ufak tür biberler. Yenilebilir 
çiçeklerden de kolay yetiştiri-
lenleri öneririm.” ●

Önümüz kış, pazarda sebze meyve el yakıyor. Ufak bir balkonunuz varsa çaresiz değilsiniz. Kış aylarında  
en azından ufak tefek de olsa mutfağa takviye olabilecek birkaç yeşilliği saksılarda yetiştirmek mümkün

Kerem 
Güngör

Nazlı 
Pişkin

Umut 
Bayhan

Bayhan’ın 
oğlu da 

babasına 
yardım 
ediyor.
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Genç aktivist Atlas Sarrafoğlu, Oksijen için NASA’da iklim krizi çalışmalarıyla tanınan bilim insanı Peter Kalmus ile gıda sorununu görüştü

“Bahçe tarımıyla 
kendimize yetebiliriz”      

ATLAS SARRAFOĞLU

Peter Kalmus 48 
yaşında Kalifor-
niya’da yaşayan, 
NASA’nın Jet 

Propulsion Laboratuva-
rı’nda biyolojik sistemler 
ve iklim değişikliği üzeri-
ne çalışan bir bilim insanı. 
Kalmus, aynı zamanda 
doğruların söylenmesi 
gerektiğini savunan bir 
iklim aktivisti ve Yokoluş 
İsyanı’nın bilim insanları 
kolu olan Scientist Rebel-
lion üyesi. Kalmus, geçen 
nisan sonunda, Los Ange-
les şehir merkezindeki JP 
Morgan Chase binasının 
girişine kendisini zincir-
leyerek iklim krizi için 
harekete geçilmesini talep 
ettiği için tutuklanmıştı. 
Being the Change: Live Well 
and Spark a Climate Revo-
lution (Değişim Olmak: İyi 
Yaşayın ve Bir İklim Devrimi 
Başlatın) isimli kitabın 
yazarı Peter Kalmus ile 
geçen nisan ayında sosyal 
medya üzerinden tanıştım 
ve o zamandan beri ileti-
şimdeyiz. Peter Kalmus’la 
iklim krizini ve dünyanın 
son dönemdeki çıkmazla-
rını konuştuk.

Durum çok acil
● İklim aktivistlerine 

destekleriniz çok anlam-
lı. Fridays For Future, 
Extinction Rebellion ve 
Just Stop Oil gibi diğer 
iklim gruplarının şu anda 
yaptıkları hakkında ne 
düşünüyorsunuz? 

Bence yapılan her 
şey çok güzel. Dünya ve 
bizim için risk almaya 
istekli aktivistler en basit 
ifadeyle kahramanlardır. 
Umarım herkes, kim ve 
nerede olursa olsun, ala-
bildiği kadar risk alabilir.  
● Ukrayna-Rus savaşı 
sebebiyle birçok sözler 
tutulmadı, ertelendi 
ve hatta tam tersi oldu. 
Örneğin Almanya’da 
Yeşiller Partisi iktidara 

geldiği için umutluyduk 
ama şimdi koalisyon 
halinde oldukları hükü-
met kömür santrallerini 
yeniden açma kararı aldı. 
Bunu neden yapıyorlar? 

Evet, buna çok üzül-

düm. Neden seçilmiş li-
derler, yenilenebilir enerji 
kaynakları ve fosil yakıtı 
azaltmak yerine fosil yakı-
tı yaygınlaştırmayı tercih 
ediyor? Sanırım bunun 
nedeni, halkın küresel 
ısınmayla ilgili ne kadar 
zor durumda olduğumu-
zu henüz anlayamamış 
olması. Bu, zenginlerin, 
yoksulların “kendilerine 
ait” servetlerinden hiçbi-
rine sahip olmasına izin 
vermeme konusundaki 
derin, bencil arzularıyla 
birleşiyor. 

● Sizce siyasi partiler 
bu varoluşsal sorunu 
çözebilir mi?

Medya, halka duru-
mun ne kadar ciddi oldu-
ğunu söyleme görevini 
yerine getirmiyor. Halk 
gerçekten bilmiyor, bir 
taraftan da akaryakıt 

fiyatlarının yükselmesini 
istemiyor. Düşük gelirli 
hanelerin maliyetlerinin 
kontrolden çıkmaması 
için zenginlerin fosil 
yakıtlardan uzaklaşmayı 
desteklemesi gerekiyor. 
Ancak zenginler bununla 
savaşıyor. Daha düşük 
yakıt maliyetleri talep 
ediyorlar ve böylece seçil-
miş liderler iklim çöküşü 
hakkında herhangi bir 
şey yapmak için herhangi 
bir baskı hissetmiyorlar. 
Henüz!

● Gündemde tam 
bittiği düşünülürken 
yeniden ortaya çıkan 
nükleer enerji tartışması 
var. AB bile nükleeri 
‘sürdürülebilir’ olarak 
tanımlaya başladı. 

Nükleer enerjiye 
karşı değilim

● Sizin görüşünüz 
nedir?

Nükleer, birçok in-
sanın düşündüğü kadar 
kötü değil. Örneğin, 
kömür enerjisinden çok 
daha güvenli. Nükleer 
enerji, kömürden çok 
daha az insanın ölümüne 
yol açtı. Milyonda bir gibi 
bir orandan bahsediyoruz 
ve bu, iklim çöküşünün 
hızla kötüleşen etkilerini 
kapsamıyor. Yeni nükleer 
santrallerin inşası yavaş 
ve pahalı. Aynı zamanda 
birçok ülkede nükleer 

karşıtı eylemcilerin büyük 
direnişiyle karşı karşıya-
yız. Yenilenebilir kaynak-
lara odaklanmanın daha 
yüksek bir öncelik olması 
gerektiğini düşünüyorum, 
ancak sivil nükleer enerji-
ye karşı değilim.

 ● Türkiye’de özel-
likle büyük şehirlerde 

yoğun yağışların ne-
den olduğu korkutan 
sel baskınları yaşandı. 
Belediyeler eleştiriliyor, 
altyapı eksikliği olduğu 
söyleniyor. Sizce şehirle-
rimiz derinleşen bir krize 
hazır mı? 

Bu sadece başlangıç. 
İklim krizi çok daha kö-

tüye gittiğinde çözümlere 
ulaşabilecek miyiz, emin 
değilim. İklim krizinden 
sorumlu olan fosil yakıt 
endüstrisini sona erdir-
mek ne kadar uzun sürer-
se, o kadar kötüleşecek. 
Ve tahminlerin ötesinde, 
çok yakında iklim krizine 
uyum sağlamamız daha 
da zorlaşacaktır.

● Hollanda’da çift-
çilerin aylardır devam 
ettirdikleri bir protesto 
var. Şiddet olayları da 
yaşanıyor…

Bu durumun nedeni, 
Hollanda hükümetinin 
nitrojen emisyonlarını 
azaltma kararları. Sera 
gazı emisyonlarını kesin-
likle azaltmalıyız. Fizik 
bilimi hayatta kalmamız 
için bunu söylüyor.  

   
En büyük sorun 
gıda güvensizliği 

● İklim kriziyle ilgili 
tarımın geleceği ve gıda 
güvenliği hakkında ne 
düşünüyorsunuz? 

Şu anda gıda 
güvensizliğinin en 
büyük sorun olduğunu 
düşünüyorum. Bir iklim 

acil durumunda 8 milyar 
insanı beslemenin yolu 
aslında oldukça açık; 
endüstriyel hayvan 
tarımını sonlandırmak 
ve bitki bazlı beslenmeye 
geçmek. Bu çözüm birçok 
hayatı kurtaracaktır. 
İklimin tarım üzerindeki 
etkileri nedeniyle gıda 
kıtlığı arttıkça, medyada 
muhtemelen “enflasyon” 
olarak göze çarpıyor 
olacak. 

● Tam da bunu 
soracaktım. Dünyayı 
besleyebilmek için bizler 
ne yapabiliriz? 

Gıda talebinin 2030’a 
kadar 2010 seviyeleri-
nin yüzde 150’sine ve 
2050’ye kadar iki katına 
çıkması bekleniyor. Talep 
artışı, hem nüfus hem de 
tüketimdeki artışlardan 
kaynaklanıyor ve verim 
tahminleri çok yetersiz 
kalıyor. ●

Peter Kalmus

Kalmus’a göre, sekiz milyar 
insanı besleyebilmek için 

endüstriyel hayvan tarımını 
sonlandırıp bitki bazlı 

beslenmeye geçmek gerekiyor.  

● Küresel gıda üreti-
mini ikiye katlasak bile 
bu hızı 2050’den sonra 
da sürdürebilir miyiz?  

Küresel gıda siste-
minin karmaşıklığı göz 
önüne alındığında, en 
yoğun gıda üretimi için 
bir tarih tahmin etmek 
imkansız. Ama nüfus 
artışı zirveye yaklaştık-
ça, talebin bölgesel ola-
rak arzı aştığı ve siyasi 

istikrarsızlığa katkıda 
bulunduğu için gıdanın 
gerçek fiyatı artacak-
tır.  Zengin ülkelerde 
yaşayanlar yiyeceklerin 
değerini ne yazık ki 
bilmiyorlar. Yine de 
çaresiz değiliz. Bahçele-
rimizde ve boş alanlar-
da kendimiz yiyecek 
yetiştirebiliriz. Fosil 
yakıtlar olmadan ken-
dilerini besleyebilecek 

topluluklar yaratabiliriz. 
Bu yollarla, tarımımızı 
yavaş yavaş endüstri-
yel monokültürlerden 
uzaklaştırabilir, daha 
küçük ölçeklerde orga-
nik polikültürlere geçiş 
yapabiliriz. Bu değişim, 
çoğumuzun yiyecek ye-
tiştirmek için biraz çaba 
göstermesini gerekti-
recek. Bu uygulamayı 
faydalı buluyorum.

Zengin ülkeler yiyeceğin 
değerini bilmiyor

15
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Bir iklim acil 
durumunda 8 milyar 

insanı beslemenin 
yolu; endüstriyel 
hayvan tarımını 
sonlandırmak ve 

bitki bazlı diyetlere 
geçmektir

Nükleer, birçok 
insanın düşündüğü 

kadar kötü değil. 
Örneğin, kömür 
enerjisinden çok 

daha güvenli
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Son dönemde susuz 
tarımla kırsal 
turizmi birleştiren 
lavanta sürdürü-

lebilir tarımın gözdesi. 
Üstelik girişimci kadın 
örnekleriyle ve yarattığı 
kadın istihdamıyla da fark 
yaratıyor. Türkiye’de 20 
bin dekar alanda lavanta 
üretiliyor.

Lavanta bitkisinin 
çiçek ve çiçek saplarından 
elde edilen uçucu yağ, 
dünyada ticareti en fazla 
yapılan 15 uçucu yağdan 
biri. Lavanta yağı koz-
metik, parfümeri ve ilaç 
sanayiinde kullanılıyor. 
Kokusu, sakinleştirici ve 
uykusuzluk giderici özel-
likleriyle sabun, dezenfek-
tan ve aromaterapi alan-
larında da kullanılıyor. Ve 
elbette mor çiçekleriyle 
köylerin çehresini değiş-
tiriyor. Lavanta sürdü-
rülebilirlik açısından da 
önemli bir bitki. Zira pek 

çok tıbbi aromatik bitki 
gibi susuz tarıma uygun. 
Maliyeti düşük, bununla 
birlikte getirisi yüksek.  

Gölü kurtarmak 
için lavanta ekildi

Burdur’un Yeşilova 
ilçesine bağlı Akçaköy’de 
yaşayan veteriner hekim 

Öztürk Sarıca 2010’dan 
beri kurucusu olduğu 
Lisinia Doğa’da lavanta 
üretimi yapıyor. Aslında 
proje, Burdur Gölü’nü 
kurtarmak amacıyla 
başlıyor.  Hayvanlara 
kaba yem olarak verilen 
mısır ve yoncanın tam 
bir su canavarı olduğunu 

söylüyor Sarıca. 2010’da 
hiç sulama gerektirmeyen 
lavanta tarımına geçiyor-
lar. “Lavanta seçmemizin 
nedeni de çevre halkına 
büyükbaştan kazanaca-
ğının alternatifini koya-
bilmek, ki getirisi 4-5 kat 
yüksek” diyerek anlatıyor 
Sarıca.

“Kanal dikimi 
yapılmalı”

“Lavantada kanal di-
kimi yapıyoruz yani kanal 
içine dikiyoruz” diyor ve 
ekliyor Sarıca: “Lavanta, 
kekik, ada çayı gibi tıbbi 
aromatik bitkilerin çoğu 
susuz tarımla üretilebi-
liyor. Tarımın gerçekleri 
ortada. Hem kolay hem 
susuz üretim… Hem 
doğa hem çiftçi kazanıyor. 
Türkiye’de lavandin de-
diğimiz intermedia türü 
yaygın. Bu türün kokusu 
yoğun oluyor.” 

10 ton kuru lavanta, 
1 ton da yağ satışı

2022 yılında 10 tonun 
üzerinde kuru lavanta 
satışı yaptıklarını söyle-
yen Sarıca “Tek ülkeye, 
Cezayir’e yaptık bu satışı. 
Yılda 10 binin üzerinde 
angustifolia cinsi fide 
üretimi yapıyor, bunu da 
yurt içi ve yurt dışına satı-
yoruz. Aynı tür üzerinden 
yurt dışına 1 tonun üze-
rinde yağ satışı gerçekleş-
tirdik. Bu cinsin yağının 
Türkiye’de pazarı yok. 
Kokusu çok olmadığı için 
Türkiye’de sevilmiyor. 
Ancak bu tür tıbbi olarak 
kullanılıp cilde sürülebi-
lir” diyerek üretimlerini 
anlatıyor.

Peki maliyeti ve getirisi 
ne kadar? “En büyük ma-
liyet fide, sonra da dikim. 
Dekar başına 2 bin fide 
dikiyoruz. Fide, sürüm 
ve dikim masrafı 3 bin - 3 
bin 500 TL. Ancak fide 
masrafı bir kez yapılıyor, 

minimum 10 yıl yaşıyor 
lavanta. Ve 1 dekardan 
minimum 6-10 litre yağ 
alıyoruz. Yağın litresini 30 
euro’dan satıyoruz. Yani 
dekarından yaklaşık 200 
euro kazanıyoruz.”

Fransız modeli
Lavanta tarımı sadece 

yağı, kolonyası veya sa-
bunu gibi ürünlerle değil, 
kırsal turizmini canlandır-
masıyla da önemli. Sarıca 
“Fransa’daki modellerde 
hem üretim hem turizm 
var. Biz de bölge kalkın-
masını da düşünerek bu 
modeli seçtik. Lavan-
tayla bölge kadınları da 
kalkınmış oluyor. Yaklaşık 
11 ay boyunca yevmiyeli 
işçiler çalışıyor. Burdur ve 
Afyon’dan çevre köyler-
den ihtiyacı kadar gelip 
çalışan birçok kadın var. 
3-5 günlüğüne öğrenmek 
için gelip çalışan da mev-
cut. Son 2 yıldır günlük 80 
işçi çalışıyor.”

“İstediğim şeyi 
alabilme gücüne 
sahip oldum”

Lisinia Doğa’nın 
lavanta bahçesinde çalışan 
45 yaşındaki Fahriye Çelik 
“Yaklaşık 2 yıldır çalışı-
yorum. Her şeyin paha-
lılaştığı bir dönemde eve 
katkım oluyor. İstediğim 
şeyi alabilme gücüne 
sahip oldum. Yaklaşık 11 
ay çalışıyoruz. Neredeyse 
tüm yıl, o 1 ay da soğuk-
lardan tatil oluyor. Ablam 
Ayşe’den duyup gelmiş-
tim. Benden de başka ka-

dınlar duydu ve çalışmaya 
başladık. Yevmiye usulü 
çalışıyoruz. Aylık 3 bin TL 
kazanıyorum” diyor.

Adana Feke’de 4 kadın 
girişimcinin kurduğu 
lavanta bahç girişimci-
lik örneklerinden biri. 
Kadınların 510 dönümde 
oluşturduğu lavanta 
bahçeleri büyük ilgi 
görüyor. Tapaneli Kadın 
Kooperatifi Başkanı Hilal 
Köz girişimcilik hikayesini 
“2018’de Tarım ve Orman 
Bakanlığı’nın başlattığı 
Genç Çiftçi Projesi kap-
samında 4 arkadaş ile işe 
başladık. Biz ektiğimizde 
büyükşehir belediyesi bize 
‘Atıl arazileri nasıl değer-
lendirebiliriz’ dedi. Biz 
de büyükşehire başvuru 
yaparak hibe desteği aldık 
ve sayımız 9’a çıktı. Daha 
sonra 40 kadın Isparta’ya 
gittik işi öğrenmek için. 
Orada kooperatif kuran 
kadınlarla sohbet ettik. 
Daha sonra 4 üretici ve 
3 çiftçi bir araya gelerek 
Tapaneli Kadın Koopera-
tifi’ni kurduk” sözleriyle 
anlatıyor.

Temmuzda hasat 
yapılıyor

“Lavanta atıl arazi 
bitkisi” diyen Köz “ 45 yıl 
ömrü oluyor bir lavanta 
bitkisinin. Ve tek yap-
manız gereken baharda 
çapalayıp yabani otlarını 
temizlemek. 5’er dönüm-
lük arazilerde üretim yapı-
yoruz. 2 yıllık bir alandan 
300-400 kilo lavanta çiçeği 
alabilirsiniz” diyor. ●

30 EYLÜL 2022

Lavanta kokulu Lavanta kokulu 
kadın girişimikadın girişimi

39 aileye  
195 dekar destek

“3.5 dönüm arazide başladım”
Malkara’da 100 dönü-

mü aşkın arazide lavanta 
eken Aynur Çeşmeliler de 
bir başka kadın girişimci. 
Çeşmeliler “Malkara’da 
ve ticaret hayatında edin-
diğim tecrübeler sonucu 
2019’da TOBB Tekirdağ İl 
Kadın Girişimciler Kurulu 
İcra Komitesi Başkan-
lığı’na getirildim. Bu 
dönemde ilaçsız tarım ve 
tıbbi aromatik bitkiler üze-
rine bir eğitime katıldım. 

Sonra da 3.5 dönüm arazi-
de denemeye başladım. 2 
yıllık bir altyapı çalışması 
sonrası S.S. Trakyam 
Kadın Girişimi Üretim ve 
İşletme Kooperatifi’ni 
kurduk” diyor ve ekliyor: 
“300’e yakın tedarikçi ve 
68 kooperatif üyemiz var. 
Kasımda ekiyoruz ve hiç 
su vermiyoruz. Suyunu 
yağmurdan alıyor. Tarımı 
sevmeyen, çakıllı araziler 
değerlenmiş oluyor. Geti-

risi de buğdayın 4-5 katı. 
Üretim alanımızı 5 yılda 
160 dönüme çıkardık. 
Lavanta yağı üretiminde 
ilk yıl yüzde 30, 2’inci yıl 
yüzde 70, sonraki yıllarda 
yüzde 100 verim alırsı-
nız. Çiçeklenme giderek 
artıyor. Bir dönümden 
4.5 litreye yakın yağ elde 
ettim bu yıl. Litresini an-
laşmamız olduğu için 700 
TL’ye sattık ama piyasada 
1000 TL şu an.” 

2016’da Isparta’nın 
Kuyucak köyünde kurulan 
Lavanta Kokulu Köy 
Kadın Girişimi Üretim ve 
İşletme Kooperatifi iyi bir 
kadın girişimciliği örneği. 
Aile ve Sosyal Hizmetler 
Bakanlığı’nın verdiği 
bilgiye göre kooperatifin 
faaliyet alanı gıda, hedi-
yelik eşya ve kozmetik. 45 
yıldır lavanta yetiştirilen 
Kuyucak köyü, Lavan-
ta Projesi ile “Gelecek 
Turizm’de” yarışmasında 

birincilik elde ediyor. 
Bundan sonra  köyün ka-
dınlarına güzel konuşma 
ve diksiyon, saha rehber-
liği, lavanta yetiştiriciliği, 
girişimcilik, tanıtım ve 
pazarlama gibi birçok 
eğitim veriliyor. Eğitim 
alan 17 kadın bir araya 
gelerek ‘Lavanta Kokulu 
Köy Kadın Girişimi Üretim 
ve İşletme Kooperatifi’ni 
kuruyor. Kooperatife 
neredeyse köyün tamamı 
ortak oluyor

Lavanta üretimi kadın 
istihdamı kadar kadın 

girişimcilerin de yüksek 
olduğu bir alan. Tarım 
ve Orman Bakanlı-
ğı’na bağlı Orman ve 
Köy İlişkileri Dairesi 

Başkanlığı (ORKÖY) 
Lavanta Yetiştiriciliği 

Projesi kapsamında 
yetiştiricilik yapan 

kişilere ekonomik  
destek veriyor. Bir diğer 
amaç ise, tarım ve ta-
rımsal sanayi açısından 

yeni istihdam alanları 
sağlanarak köyden kente 
göçün önüne geçebilmek. 
ORKÖY Lavanta Yetişti-
riciliği Projesi’nde üretim 
alanı 5 dekar, 2022 yılı 
için kredi üst limiti 37 
bin TL. Verilen desteğin 
yüzde 20’si hibe, geri 
kalan tutar faizsiz olarak 
3 yıl ödemesiz toplam 6 
yılda geri ödeniyor.  2015 
yılından bu yana çeşitli il-
lerde 39 aileye 195 dekar 
alanda destek sağlandı.

Pek çok aromatik bitki gibi susuz tarımla yetiştirilen lavanta çevresel sürdürülebilirliğe katkı sağlıyor, 
maliyeti düşük, getirisi yüksek. Oluşturduğu turizm modeliyle özellikle köylü kadınların geçim kaynağı

Lavantayla hem doğa 
hem çiftçi kazanıyor

Malkara’da 100 
dönümü aşkın 

arazide lavanta eken 
Aynur Çeşmeliler.
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Elbette yalnızca sormakla 
kalmıyor; geleceğimiz için 
sorumluluk üstlenerek 

Pamukova’nın İsabalı Kö-
yü’ndeki bereketli topraklarında 
onarıcı tarım prensipleriyle 
üretim yapıyor ve doğa mer-
kezli tarım anlayışının yayılması 
için elinden gelen tüm çabayı 
gösteriyor. 

Onarıcı tarım  
prensipleri nedir? 

Toprağın mikrobiyolojisini 
korumak ve zenginleştirmek 
üzere toprak sürmeyi, kim-
yasal gübrelemeyi ve pestisit 
kullanımını reddeden onarıcı 
tarım, verimli toprak katman-
larının yeniden üretilebilmesi 
için, faaliyet gösterilen alan-
da döngüsel bir ekosistem 
yaratarak biyolojik çeşitliliğin 
zaman içerisinde arttırılması-
na, kazık kök sistemli, yüksek 
karbon depolama kapasitesine 
sahip örtü bitkileri kullanılarak 
toprak yapısının regüle edilme-
sine, toprağın daha fazla su ve 
nitrojen tutma kapasitesine 
sahip olmasına odaklanmak-
tadır.

Farkındalık önemli
Toprağımızı yalnızca besin 

sağlayan basit bir ortam olarak 
değil; karmaşık, fiziksel ve kim-
yasal yapılara sahip, yaşayan 
ve nefes alan bir ekosistem 
olarak görmemiz gerekiyor. 
Öyle ki toprağın sağlığına ve 
bünyesindeki mikrobiyolojik 
yaşama ne kadar saygı gös-
terirsek ondan alacağımız 
ürünlerde bir o kadar lezzetli ve 
yüksek besin değerine sahip 
olacaktır.  

Dönüşüm hikayesi
Merkezinde “yerelde kadın 

istihdamı” olan, mikro ölçekli bir zirai 
kalkınma projesi olarak karşımıza 
çıkan Tedra di Verde, köyün içeri-
sinde tarım emekçileri ile birlikte el 
ele kurduğu, uluslararası standart-
lara uygun üretim tesisinde,  tazelik 
döngüsü kırılmadan, hasat edildiği 
gün özenle, hijyenik koşullarda iş-
lenen ürünler üretiyor. Tüm aracılık 
bariyerlerini ise ortadan kaldırarak, 
kadın emeği ile yerelde üretilmiş 
ürünleri kendi e-ticaret platformu 
shop.tedradiverde.com üzerinden, 
tüm Türkiye’ye ulaştırıyor. 

Neler var?
Doğanın gerçekleriyle uyumlu, 

ekosistemle barışık yöntemlerle, 
bölgenin donanımlı tarım emek-
çileri tarafından özenle üretilen, 
pestisit kullanımı olmadığı labora-
tuvar raporlarıyla tescilli  Tedra di 
Verde ürünleri arasında; leziz kuru 
meyve ve sebzeler, zeytinyağları, 
pekmez, reçel ve marmelat çeşit-
leri, soslar, kuruyemiş ve tarhana 
gibi ürünler bulunuyor. 

Neden önemli? 
Gelecek nesillere karşı sorum-

luluğumuz var!  Tedra di Verde, 
iklim krizinin omuzlarımıza yük-
lediği; karbon salınımını kontrol 
altına almak, yeraltı sularının bir 
damlasını dahi verimli kullan-
mak ve kaybolan verimli toprak 

kütlelerimizi geri kazanmak gibi 
önemli görevlerin farkında. Şimdi 
restorasyon zamanı! 

Tedra di Verde’nin dönüşüm 
hikayesinin, tarım prensiplerinin 
ve gelecek hedeflerinin tüm 
detaylarına tedradiverde.com 

adresinden ulaşabilir, 
sosyal medyada 
Instagram.com/ted-
radiverde hesabını 
takip edebilirsiniz.

Tedra di Verde: Toprağınız  
ne ise yediğiniz meyve de odur!

“Dünyadaki kullanılabilir, 
verimli tarım arazilerinin 
%52’sinin, uzun yıllardır 

“geleneksel tarım” 
yöntemleri adı altında 

dayatılan yoğun pestisit 
uygulamaları, toprak sürme 

alışkanlıkları ve kimyasal 
gübre kullanımı nedeniyle 

çoraklaşmış olduğunu 
biliyor muydunuz?” diye 
soruyor Tedra di Verde.

Ürünleri keşfet B
u 

bi
r i

la
nd

ır.

https://shop.tedradiverde.com/urunlerimiz
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Fatma Denizci uzun 
yıllar boyunca kurum-
sal hayatta çalıştıktan 
sonra mutluluğu ve 

huzuru doğaya yaklaşarak 
bulanlardan. 1994’te Şile’nin 
Ovacık köyünde bir arazi satın 
alınca, sağlıklı beslenmeye 
önem veren Denizci hafta 
sonları gelip burada ufak ufak 
tarım yapmaya başlamış. Ta ki 
2010 yılında profesyonel hayatı 
bırakıp tam zamanlı olarak or-
ganik tarımla ilgilenene kadar. 
Hala enerjisi varken faydalı 
işler yapmak ve iz bırakmak 
isteyen Denizci, yerli 
tohum ve fide bulmak-
ta zorlanınca konuya 
odaklanmış. 

2012’de Ovacık 
köyünde Tohum 
Takas Şenliği’ni 
düzenlenmeye 
başlamış. Her yıl 

Şile Belediye’sinin yardımıyla 
düzenlenen şenliğin ilkinde 
300 kişi beklenirken 3000 kişi 
ağırlanmış. Bir yıl sonra Ovacık 
Köyü Kadın Tohum Derneği’ni 
kuran Denizci bu dernekle 
kaybolan yerel tohumları koru-
mayı, çoğaltmayı, paylaşmayı 
ve toplumda bilinç yaratmayı 
hedeflemiş. Slow Food Şile 
Palamut Birliği kurucusu da 
olan Fatma Denizci tohum ve 
tarım konusundaki sorularımı-
zı yanıtlıyor. 

Öncelikle atalık tohum 
nedir? Neden önemli? 

Bu tohumlara atalık tohum, 
yerli tohum, yadigar tohum, 

yerel tohum diyebiliriz.
Binlerce yıl öncesinden ku-

raklık, sel, salgın hastalık gibi 
pek çok felaketten yüz akıyla 
çıkan, günümüze ulaşabilmiş 
sağlıklı ve saf tohumlardır. 
Besin değeri yüksek, sağlıklı ve 
lezzetli meyve verirler. Atalık 
tohumlardan elde ettiğiniz 
sebze ve meyvelerden aldığı-
nız tohumları ertesi yıl ekerek 
çoğaltabilirsiniz. Atalık tohum-
lardan elde ettiğiniz sebze ve 
meyvelerin rengi, boyu farklı-
dır ve standart değildir. 

20 yılda fide yapmayı 
unutmuşlar

Organik tarım demek 
atalık tohum kullanıldığı 

anlamına gelmiyor sanırım 
öyle değil mi?

Hayır maalesef Tür-
kiye’de organik tarımda 
ata tohumu kullanmak 

zorunlu değil.
Peki ya tersi, ata tohumla-

rıyla üretim yapanlar iyi tarım 
koşullarına uyuyorlar mı?

Ben yeryüzü pazarları için 
konuşabilirim. Bizim Şile’de 
2015’te iyi, temiz, adil felse-
fesiyle kurulan Şile Yeryüzü 
Pazarı’mızın dünyadaki 
pazarlar gibi birçok kuralı var. 
Tohumların nereden geldiğini 
bilmemiz, ilaç kullanılmaması, 
ürünlerin mevsimsel olması, 
kullanılan suyla ilgili bile bilgi 
almamız gerekiyor. Gelen üre-
ticilerin maksimum 40 km’lik 
bir uzaklıktan gelip katılmasını 
istiyoruz. Bu, çevreye ve yerele 
destek vermek anlamına geli-

yor. Küçük aile çiftçilerini koru-
yan, hem sosyal hem ekonomik 
yönden destekleyen, biyoçeşit-
liliğin devamını sağlayan bu 
pazarları çok önemsiyorum. 
Bunlardan dünyada sadece 70 
tane var ve üçü Türkiye’de. 
Şile, Foça ve Tarsus’ta.

Atalık tohumu satmak 
ülkemizde cezaya tabi. Peki 
o halde tohumlar nasıl elde 
ediliyor?

2006’da çıkarılan 5553 sayılı 
Tohumculuk Yasası ile yerel 
tohumların satışı yasaklan-
dı. Çiftçiler sertifikalı tohum 
kullanmak zorunda bırakıldı 
ve destek de sertifikalı tohum 
kullanana verilmeye başlandı. 

Böylece yerli tohum çeşitliliği-
nin o tarihten itibaren azalmaya 
başladığını söyleyebiliriz. Yerli, 
atalık tohum satmak yasak 
ama bu tohumları değiş tokuş 
yapabilirsiniz dendi. 

Peki takas ettiğimiz tohu-
ma nasıl güvenebiliriz?

Aldığımız tohumun orijini 
çok önemli. Nereden geldi-
ğini bilmek ve emin olmak 
zorundayız. Bilmediğimiz bir 
tohum söz konusu ise sonraki 
sezon ya da birkaç yıl sonra 
elde edilecek ürünlerden ata 
tohumu olup olmadığını açığa 
kavuşturabiliriz. Hibritse bir 
daha aynı şekilde başarılı ürün 
vermeyecektir. ●

Fatma Denizci, 2015’te kurdukları yeryüzü pazarının, dünyadaki 
benzerleri gibi  iyi, temiz, adil olmak gibi kuralları olduğunu vurguluyor. 

‘‘Geleceğimiz de geçmişimiz de 
tohumların içinde saklı’ ’

Şile Ovacık Köyü Kadın Tohum Derneği, aynı zamanda Slow Food Şile Palamut Birliği kurucusu Fatma 
Denizci “Önce toprak sonra kendi sağlığımız için ne olduğu belli olan doğru tohumları ekmeliyiz” diyor
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Fatma Denizci

Bugünden başladığı 
çalışmalarla gelecek 
nesillere daha 
yaşanılabilir 

bir dünya bırakmak 
amacıyla çalışmala-
rını sürdüren Kellogg 
Türkiye, Kellogg’un 
Sürdürülebilirlik, Açlıkla 
Mücadele, Refah, Çeşitli-
lik ve Kapsayıcılık konula-
rında global çapta yürüttüğü 
‘Better Days’ projesini Türkiye’de 
uygulamaya devam ediyor. Bu 
kapsamda yerli üreticileri ve üre-
timi desteklemek amacıyla yak-
laşık 1 senedir yerli yulaf üretimi 
projesini yürüten Kellogg Türkiye, 
geçtiğimiz günlerde Isparta, Sivas ve 
Eskişehir’de ilk hasat ürünleri toplamanın 
mutluluğunu yaşadı. 

Herkes için daha iyi günler  
yaratmak hedefiyle 115 yılı aşan yolcu-
luğuna devam eden Kellogg, dünyada 
faaliyet gösterdiği toplulukların potansi-
yelini ortaya çıkarmak amacıyla 2030'un 
sonuna kadar ürün içeriklerini sorumlu 
bir şekilde tedarik etme taahhüdüyle 
dünya çapında çiftçileri desteklemeye 
devam ediyor. 

Kellogg Türkiye’de, global Better 
Days programı kapsamında yerli üre-
ticileri desteklemek amacıyla yaklaşık 
1 senedir yürüttüğü projede ilk hasat 

ürünlerini toplamanın 
heyecanını yaşadı. 

Isparta, Sivas 
ve Eskişehir’de 
yulaf üretimine 
olumlu anlam-

da katkı sunan Kellogg Türkiye, 
proje kapsamında çifçilere 

ziraat mühendisi danış-
manlığından, gübre ve 

bitki koruma ürünlerine 
kadar pek çok alanda 
destek oldu.

Tarladan sofra-
ya kadar tüm değer 

zincirinde, güvenilir 
gıda markaları aracılığıyla 

herkes için daha iyi günler 
yaratmaya odaklandıklarını söy-
leyen Kellogg Türkiye Genel Mü-
dürü Burcu Yazıcı, “Global ‘Better 
Days’ programı kapsamında yerli 
üreticileri desteklemek amacıyla 
yaklaşık 1 senedir yürüttüğü-

müz yerli yulaf üretimi projemizde ilk 
hasat ürünlerini toplamanın mutluluğunu 
yaşadık. Projemiz kapsamında Isparta, 
Sivas ve Eskişehir’deki tarım alanlarında 
yulaf üretimine katkı sunduk. Çiftçileri-
mize ziraat mühendisi danışmanlığından, 
gübre ve bitki koruma ürünlerine kadar 
pek çok alanda destek olduk. Önümüz-
deki yıllarda da proje kapsamını daha da 
genişletmeyi, daha çok çiftçimize özellik-
le de kadın çiftçilerimize destek olmayı 
hedefliyoruz” diye konuştu. 

Kellogg’un globalde 1 milyon çiftçiye 
ulaşma hedefi olduğunu belirten Yazıcı, 
Kellogg’un bugüne kadar 40'tan fazla 
Kellogg's Origins programı aracılığıyla 
433 binden fazla çiftçi, kadın ve işçiye 
ulaştığını da sözlerine ekledi.  

Kellogg’un en büyük önceliklerinden 
birinin ürünleri kullanıcılarına sunarken 
aynı zamanda daha adil, eşit, kapsayıcı 
iş modelleri geliştirerek çalışanlarına 

fırsatlara erişim konusunda eşit koşullar 
sağlamak olduğunu da aktaran Yazı-
cı, “Cinsiyet eşitliği için sadece kendi 
bünyemizde değil, toplumsal fayda 
yaratmak üzere kadın istihdamının 
geliştirilmesi adına da çalışmalarımızı 
sürdürüyoruz. Bu kapsamda özellikle 
kadın çiftçilere sunduğumuz desteği 
önceliklendiriyoruz. Türkiye’de kadının 
daha etkin ve daha üretken olmasının 
hem şirketimizi hem ülkemizi daha iyi 
bir geleceğe taşıyacağına inanıyoruz. 
Kadınların etkinlik alanlarının genişle-
tilmesi, karar alma mekanizmalarına 
katılımları ve istihdam gibi konularda uy-
guladığımız politikalar sayesinde örnek 
gösterilen bir firmayız” dedi. 

Çocuklar Kellogg ürünleriyle 
buluşmaya devam ediyor

Kellogg Türkiye, ‘Better Days’ prog-
ramı kapsamında Türkiye pazarında 
‘’Eğitimde Fırsat Eşitliği’’ konusundaki 
çalışmalarına da hız kesmeden devam 
ediyor. Bu kapsamda “Gelecek Onların 
Elinde” mottosundan yola çıkarak, Tür-
kiye Eğitim Gönüllüleri Vakfı (TEGV) ile iş 
birliğine gittiklerini aktaran Yazıcı, iş birliği 
kapsamında ihtiyaç sahibi çocukların 
eğitimine ve öğün ihtiyaçlarına destek 
olduklarını söyledi. Geçtiğimiz sene 1000 
öğrenciye 1000 adet tablet bilgisa-
yar imkanı sağladıklarını da sözlerine 
ekleyen Yazıcı, 15 bin öğün Coco Pops 
ürününü Türkiye’nin dört bir yanındaki 
ihtiyaç sahibi çocuklarla buluşturduk, 
önümüzdeki dönemde de buluşturma-
ya devam edeceğiz diyerek sözlerini 
noktaladı. 

Kellogg  
Genel Müdürü  
Burcu Yazıcı

Kellogg Türkiye’den 
yerli üreticiye destek
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Çoğalttığınız atalık 
tohumları sizden sonra 
gelen kuşak yüzlerce yıl 
sonra bile kullanabilir. 

Kısır veya hibrit 
tohum olmadıkları için 

doğurgandırlar
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m Organik tarım ve  
biyodinamik organik 
tarımın farkı nedir? 

Organik tarım, in-
san sağlığına ve çev-
reye zarar vermeyen 
ve üretimde kimyasal 
girdi kullanılmadan, 
üretimden tüketime 
kadar her aşaması 
kontrollü ve sertifi-
kalı tarımsal üretim 
biçimidir.  Geleneksel 
tarım, kuşaktan kuşa-
ğa aktarılan adetler, 
ritüeller, bilgelikler, 
aşiret kuralları, 
batıl inançlar, dinsel 
alışkanlıklar ve ço-
ğunlukla diğer dışsal 
değerlere derinden 
bağlı bir tarım şeklidir 
diyebiliriz.

Biyodinamik 
organik tarım, temeli 
dönüşüme dayanan 
canlı ve dinamik 
karmaşık bir tarım 
sistemidir. ●
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Aslında her şey New 
York’ta bir gıda 
fuarında başlıyor. 
O dönem organik 

gıda üretimi yapan bir firmada 
pazarlama müdürü olarak çalı-
şan  Aslı Badur, fuarda tanıştığı 
kuşkonmazın lezzetinden çok 
etkileniyor. Elbette sağlık üze-
rine olan etkilerini de göz ardı 
etmiyor. Avrupa ve Amerika’da 
yaygın üretimi olan bu besi-
ni ‘nasıl üretirim?’ diye kafa 
yormaya başlıyor. Tarıma çok 
uzak da sayılmaz. İzmir’de 
doğup büyüyen, yaz 
tatillerini babaannesi-
nin Muğla-Karabağ-
lar’daki aile evinde 

geçiren Badur o günleri coş-
kuyla hatırlıyor: “İki dönümlük 
tarlamızda yaz boyu yiyecekle-
rimizi yetiştiriyor, komşularımız 
olan hısım akrabalarla kışlık 
hazırlıkları birlikte yapıyor- ‘ya-
şıyor’- olmaktan müthiş keyif 
alıyordum.” ODTÜ’de işletme 
eğitimi alan Badur, her ne kadar 
kurumsal hayatın içinde de olsa 
bir gün baba toprağına temelli 
yerleşip toprakla uğraşmayı da 
hep aklının bir yerinde tutmuş. 
“Toprak, toprağına kök salmak, 
kendi memleketimde ticari de-
ğer yaratacak bir üretim modeli 
hayalim olmuştu” diyen Aslı 
Badur, köklerine dönüş hikaye-
sini anlatıyor.

Tarım beni 
büyüttü!

Tarımla bağınız 
kuvvetliymiş ki 
kenti bırakıp ye-

rele dönüş yapabilmişsiniz...
Esasen daha önceleri tarımla 

bağım, mini tarlamızda babam-
la birlikte geçirdiğim altın anlar-
dan ibaret! Öte yandan bağımın 
bu denli kuvvetli olmasının da 
sebebi bu sanıyorum. 

İlk başlarda zorlanmış 
olmalısınız?

Tarımsal üretim süreçlerinde 
emek ve ilgi gereksinimi çok 
yoğun. Fakat bu beni yormadı; 
bilakis büyüttü, besledi, geliş-
tirdi. Beden yorulurken ruhum 
dinlendi. 

Elibelinde güzel, akılda 
kalan bir isim. Sizin fikriniz 
miydi?

Evet. Elibelinde; kadın, 
doğurganlık, verimlilik ve 
bereketin sembolü. Aynı za-
manda uğur, kısmet ve neşeyi, 
kendinden gayret alan kadını 
sembolize ediyor. Çiftçi kadın-
ları, toprağa olan tutkumuzu, 
yaptığımız işi, işimizi yaparken 

her sabah kalbimizden geçen 
dilekleri ifade ediyor.

Kuşkonmazı seçmenizin 
özel bir nedeni var mı?

Ana vatanı bizim coğrafya-
mız olmasına, yabani türlerinin 
bilinmesine karşın ülkemizde 
kuşkonmaz üretimi, iki yıl süren 
hassas tarla tesisi süreci ve 
buna bağlı zaman ve finansman 
yatırımı nedeniyle yaygınlaşa-
mamış. Bu yüzden her yıl en az 

200 ton ithal kuşkonmaz Peru, 
Meksika gibi okyanus aşırı ül-
kelerden ülkemize geliyor. Tüm 
bu etkenler bir araya geldiğinde 
tarımsal üretim yolculuğumda 
kuşkonmaz, en büyük motivas-
yonum oldu.

Nasıl ilerlediniz bu yolcu-
lukta?

Ülkemizde kuşkonmaz 
üretimi sınırlı olduğu için yetişti-
riciliği hakkında literatür de 
neredeyse yok. Olan bilgilerde 
ise saha uygulaması eksik, kar-
maşık bilgiler çoğu zaman eski 
ya da hatalı. Bir süre internette 
Asparagus’un izini sürdükten 
sonra bu konuda en büyük des-
teği, kuşkonmazın Türkiye’deki 
en büyük üreticisi Nomad 
Tarım’dan aldım. Halihazırda 
kurumsalda çalıştığım için de 
hafta sonlarımı, yıllık izinler ve 
tüm tatilleri kuşkonmazı çalışa-
rak geçirdim. İlk tarlamı işimden 
henüz ayrılmadan kurmuş-

tum bile! Yurt dışında fuarlara 
katıldım, üreticilerle tanıştım, 
onların çiftliklerini ziyaret ettim, 
kuşkonmaz özelinde sempoz-
yumlara katıldım. Ancak öğren-
me süreci hiç bitmiyor, her sene 
bitkinin her aşamasında yeni 
şeyler öğrenmeye, öğrendikle-
rimi uygulamaya, geliştirmeye 
devam ediyorum. 

Yaptığınız üretimi sürdürü-
lebilirlik açısından değerlen-
dirseniz neler söylersiniz?

Attığımız her adımda, o adı-
mın insan sağlığı üzerine etkileri 
bir yana, çevresel sonuçlarını da 
hesaplayarak hareket etmeliyiz. 
Bu nedenle organik tarım ya da 
uluslararası standartlarda iyi 
tarımla üretim yapıyor; süreçle-
rimizde dijital çözümler ve uydu 
takip sistemlerini kullanarak 
‘akıllı tarım’ yapıyoruz. Hede-
fimiz, sınırlı kaynaklarımızın 
doğru kullanımı ve kaynakların 
kirlenmesini önlemek. ●

Datça’daki Kocamaar Çift-
liği, bölgedeki endemik 
bademe farklı bir açıdan 

yaklaşıp, yerli ve katkısız mahsul 
ürünlerini tüketiciyle buluşturan 
bir marka. 

Bugün 100’e yakın farklı 
ürünleriyle Eataly, Metro, Taze 
Mutfak gibi birçok noktada 
yer alıyor, Almanya, Dubai ve 
Amerika’ya ihracat yapıyorlar. 
Çiftlikte üretilen bütün ürünler 
glütensiz, bal haricinde hayvan-
sal ürün üretmiyorlar. Bu ne-
denle ürünlerin neredeyse hepsi 
bitkisel bazlı, vegan ve laktozsuz. 
Hiçbir ürünlerinde rafine şeker 
bulunmuyor. Bu geniş yelpaze-
de sağlıklı gıda üretimi yapan 
çiftliğin kurucusu Dr. Feryal 
Menemenli. 

Uzun yıllar Eczacıbaşı İlaç 
Araştırma Laboratuvarı’nda 
yönetici olarak çalıştıktan sonra 
1990’larda Doğa markasını kura-
rak kimyasal içermeyen bitkisel 
ürünler üreten Menemenli, son-
rasında Türkiye’nin en büyük 
gıda gruplarından bir tanesi ile 
ortak oluyor. O dönem neredey-
se imkansız olmasına rağmen  
sarımsak hapı, kuşburnu hapı 
gibi bitkisel ilaçların ruhsatlarını 
Sağlık Bakanlığı’ndan ilk alan 
kişi aynı zamanda. Bir süre son-
ra Doğa’yı tamamen bu gruba 
devredip eşiyle birlikte Datça’ya 
yerleşmeye karar veriyor. İşte 
Kocamaar Çiftliği’nin hikayesi 

de böyle başlıyor. Onlara daha 
sonra kızları Ceylan hatta torun-
ları Lal de katılıyor. 

Standart bir 
hikaye değil

“Boş durmanın ve standart 
bir emeklilik planının bize iyi 
gelmeyeceğini hızlıca fark ettik” 
diyen Menemenli ekliyor: “O 
arada torunum Lal dünyaya geldi 
ve toprağa dönmenin özellikle 
insanların doğadan kopartıldığı 
bu dönemde başta Lal’e, sonra da 
hepimize iyi geleceğini düşün-
dük. Böylece Datça’nın Hızırşah 
köyünde bugün çiftliği kurduğu-
muz zeytinlik ve bademliği satın 
aldık.” Kızı Ceylan da hikayele-
rinin standart bir kentten göçe 
yerleşme hikayesi olmadığını 
vurguluyor:  “Bizim hikayemiz 
aslında kent yaşamından çok sı-
kılıp, hiç bu işle alakamız yokken, 
aniden toprağa tarıma yönelmek 
şeklinde gelişmedi. Ben hala 
daha çok İstanbul’da yaşıyorum 

mesela. Ama annemler her zaman 
Datça’da ve üretimin daima 
başındalar.”

Çiftlik ilk  kurulduğunda 
hedefleri yetiştirdikleriyle küçük 
partiler halinde, değerli ürünler 
üretmek ve bunları sadece online 
kanalda satmakmış ama iş orada 
kalmamış elbette. Bugün sadece iç 
piyasaya değil yurt dışına taşıyor-
lar ürünlerini. 

Türkiye’de bir ilk
Ürün portföyünü oluşturur-

ken en öncelikli meseleleri Dat-
ça’nın endemik bademine daha 
önce yaklaşılmayan bir açıdan 
yaklaşarak, ona değer katmak ol-
muş. Hatta “2015-2016’da ürünler 
üzerinde çalışırken daha  badem 
sütü duyulmuş yaygın bir ürün 
bile değildi” diyor Ceylan Mene-
menli ve ekliyor: “Badem unu, 
yurt dışındaki ‘almond butter’ın 
eş değeri olan badem ezmesi gibi 
veganlar ve glütensiz beslenenler 
için çok önemli ürünleri üretmeye 

başladık. Ancak badem sütünü 
katkısız olarak üretmek hiç kolay 
değildi. Günlük olarak yapıp 
pastörize ettiğimizde en fazla 10 
gün dayanıyordu, herhangi bir ısı 
değişiminde hızla bozulabiliyor-
du. Yine de bu ürünü Türkiye’de 
ilk kez ürettik, hem de katkısız 
olarak... Türkiye’nin her yerine 
göndermeye başladık. Badem 
sütü 5 sene boyunca en çok satan 
ürünümüz oldu.” 

Pandemide  
yeni ürün

Ancak kargonun güçleştiği 
pandemi günleri farklı bir 
ürüne ilham olmuş. Sadece 
Türkiye değil dünyada da ilk 
sayılabilecek badem sütü kon-
santresini üretmişler. “Dayanıklı 
ve pratik olmasının yanı sıra sıfır 
atık ve sürdürülebilir eşsiz bir 
ürün” diye tanımlıyor Ceylan 
Menemenli bu ürünlerini.

Çok geniş ürün yelpazelerinde 
atalık tohuma da önem veriyor-
lar. Ancak bulundukları coğrafya 
bu konuda üretim yapmak için 
uygun olmadığından, atalık 
ürünlerini Datça dışında kendi-
leri için özel ürettirip paketleti-
yorlar.

Çiftçiliğin, tarımın zorlukla-
rını soruyoruz. “Öncelikle biz 
sadece tarımla uğraşmıyoruz, 
aynı zamanda yetiştirdiğimiz 
mahsullerden katma değerli 
ürünler üretiyoruz. Yani tarıma 

dayalı bir sanayi kuruluşuyuz” 
diyor Dr. Feryal Menemenli ve 
ekliyor: “Sadece tarımla uğraşı-
yor olsaydık, belki bugün daha 
fazla zorlukla boğuşuyor olabilir-
dik. Bizce en büyük ihtiyaçlardan 
bir tanesi, iyi tarımı baz alan bir 
çiftçi eğitim seferberliği ve tabii 
bu da doğru tarım politikalarıyla 
desteklenmeli.” ●

Kuşkonmazlarım benim kızlarım

Dr Feryal Menemenli Doğa markasıyla bundan yaklaşık 30 yıl önce tüketiciyle kurduğu güvenilir ilişkiyi, 
2000’lerden bu yana Datça Kocamaar Çiftliği’nde katkısız, yerli ve sürdürülebilir ürünlerle devam ettiriyor
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Feryal Menemenli, “Buraya 
yerleşirken sakin bir emeklilik 

hayatı istemedik, değer katmak 
ve üretmek istedik ve bunu 

yapıyoruz. Belki beklenen Datça 
temposunun biraz üzerinde 
bir tempo ile yaşıyoruz ama 
isteklerimizle yaptıklarımız 

tutarlı olduğu sürece bu 
kararımız bize mutluluk 

getirmeye devam edecek” diyor.

“Tarımsal üretim 
süreçlerinde emek 
ve ilgi gereksinimi 

çok yoğun. Fakat bu 
beni yormadı bilakis 

büyüttü, besledi, 
geliştirdi” diyor  

Aslı Badur.

Her yıl en az 200 ton 
ithal kuşkonmaz Peru, 
Meksika gibi okyanus 

aşırı ülkelerden 
ülkemize geliyor. Ayrıca 
kuşkonmazın en büyük 

tüketim pazarı olan 
Avrupa’ya ihracatta, 

potansiyel gelir kaybı 
yaşıyoruz 

Aile olarak katkısız 
gıda alanında 30 yılı 

aşkın çok değerli 
bir mirasımız var. 
Bu mirası daha da 
zenginleştirecek 

yepyeni bir hikaye 
yazmak istedik

Lojistik olarak çok 
zorluklar yaratan 
bir coğrafyadayız. 
Ama onları da bir 

bir aşıyoruz. Sadece 
bazen biraz pahalı 

çözümlerle ilerlemek 
durumunda kalıyoruz

Onunki klasik bir kurumsaldan yerele değil de daha ziyade bir köklere dönüş hikayesi. Yedi yıl önce memleketi İzmir’e dönerek başladığı 
kuşkonmaz üretiminde çıtayı hep daha yukarılara taşıyor. Aslı Badur için kuşkonmazları kızları, tarlaları ise bebekleri  
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Metro Türkiye her 
koldan sürdürü-
lebilirliği destek-
liyor. ‘Tabağında 

Ne Var?’ hareketinden Atıksız 
Mutfak’a, coğrafi işaretli 
ürünlerden balıkçılık projele-
rine geniş yelpazede projeler 
üretiyor. Amaç Türk mutfak 
kültürüne sahip çıkmak. 
Bunun yolu da sürdürülebilir 
tarımdan, yerel ürüne ve üre-
ticiye sahip çıkmaktan geçiyor. 
Metro Türkiye 
CEO’su Sinem 
Türing, marka-
nın son dönem-
ki projelerini 
anlattı.

● Metro ile 
uzun zamandır 
gıda tedarikin-
de sürdürülebi-
lirlik esaslarına 
özen gösteriyor-
sunuz. Bu yeni 
yolculuk Metro’da nasıl bir 
değişim yarattı? 

Gıda atıkları ile mücadele-
den, hayvan refahına, yüzde 
100 gıda izlenebilirliğinden, 
sürdürülebilir balıkçılığa ka-
dar sorumlu bir bakış açısıyla 
yaptığımız tüm çalışmaları-
mızın merkezine sürdürülebi-
lirliği koyduk. Özellikle 2012 
yılında başlattığımız coğrafi 
işaretli ürünlerin sürdürülebi-
lirliği konusundaki çalışma-
larımız toplumda Metro’yu 
bambaşka bir noktaya getirdi. 
Elmayı rafa koyan bir pera-
kendeci olarak değil; o elmaya 
sahip çıkan, sorumlu bir pay-
daş olarak konumlanmamızı 
sağladı. 

● Sürdürülebilir gıdanın 
market raflarına yolculuğunu 
anlatır mısınız? 

Sürdürülebilir bir gıda 
sistemi çevresel, sosyal ve eko-
nomik sürdürülebilirliğin tüm 
koşullarına katkı sağlamalı. 
Bunun için yerli tohumun, 
yerel ürünün teşvik edilmesi, 
çiftçinin, üreticinin sürdürüle-
bilirliğin sağlanması gerekli. 
Biz müşterilerimize her zaman 
taze, güvenilir ve kaliteli 
ürünler sunarken işimizin 
temelinde yerellik ve yerel 
kalkınmaya destek olmak var. 
Türk mutfak kültürüne sahip 
çıkmak için sürdürülebilir 
tarımın, bunun için de yerel 
ürüne ve üreticisine sahip 
çıkılmasının öneminin farkın-
dayız. 

● Tarımın yeni teknoloji-
lerle buluşması için çiftçiler 
en çok neye ihtiyaç duyuyor? 

Gıdanın geleceği ve sürdü-
rülebilirliği için çiftçilerimizi 
teknolojiyle buluşturmalıyız. 
Örneğin biz de ’Tabağında 
Ne Var?’’ hareketimiz ile 100 
binden fazla üreticiye dokuna-
rak onları dijital izlenebilirlik 
sistemleri ile tanıştırdık. Diğer 
yandan kooperatiflerin gıda 

güvenliği kalitesi, temizlik, 
hijyen, zararlılarla mücadele, 
ambalajlama, ürün seçimi, 
ürün miktarının belirlenmesi, 
etiketleme ve lojistik konu-
larında uzmanlardan eğitim 
almalarını sağlıyor ve onları 
sertifikalı üretici yapıyoruz.  

1000 tondan fazla gıda 
kurtarıldı

● Yaptığınız projelerle 
gıda israfını ne kadar önleye-
biliyorsunuz? 

Gıda israfı ile mücadeleyi 
kendimizin, tedarikçilerimizin 
ve müşterilerimizin operas-

yonları olmak 
üzere üç ayak 
üzerine inşa 
ettik. Kendi 
operasyonla-
rımızda 2021 
yılında 1000 
tondan fazla gı-
dayı kurtararak 
gıda bankaları 
aracılığıyla 
ihtiyaç sahiple-

rine yaklaşık 2 milyon 500 bin 
öğün yemek ulaştırdık. Teda-
rikçilerimizin operasyonlarını 
desteklemek için Dünya 
Kaynakları Enstitüsü (WRI) 
tarafından yürütülen 
10x20x30 Gıda Kayıp ve 
Atıkları ile Mücadele 
Girişimi’ne katılarak 
21 tedarikçimizle bir-
likte 2030’a kadar atık 
ve kayıpları yüzde 50 
azaltma sözü verdik. 
Bu noktada gururla 
belirtmek isterim ki 
Metro Türkiye olarak 
2017 yılına kıyasla kendi 
operasyonlarımızdaki gıda 
atıklarımızı yüzde 51 azal-
tarak hedefimize şimdiden 
ulaştık. 

Yöresele talep artıyor
● Müşterileriniz ne kadar 

yerel, yöresel ürün talep 
ediyor? 

Yerel ürünlere talep 
giderek artıyor. Metro 
Türkiye olarak tüketici 
tercihlerini anlamak 
üzere KONDA 
iş birliğiyle 
gerçekleştirdi-
ğimiz ‘Yeme 

İçme Araştırması’na göre her 4 
kişiden 1’i alışveriş yaparken 
ürünün yerli olmasına dikkat 
ederken her 2 kişiden 1’i ise 
yöresel ürün tercih ediyor. Bu 
da bize yerli ve yöresel ürüne 
olan talebin arttığını ve hatta 
toplumun yarısından fazlası-
nın yöresel ürün almayı tercih 
ettiğini gösteriyor.

Etiket okumuyoruz
● Etiketten izleme konu-

sunda hassasiyetler arttı mı? 
Pandemi sonrası özellikle 

tüketicide bu 
konuda farkın-
dalığın artmış 
olduğu düşü-
nülse de yine 
KONDA ile ger-
çekleştirdiğimiz 
araştırma göste-
riyor ki etiket ve ambalaj 
okuyan tüketici sayısı 
hala çok az. Toplumun 
neredeyse yarısı amba-
laj okumuyor, geri kalan 
yarısının büyük çoğunluğu 
sadece son kullanma tarihine 
bakıyor. 

● Gıdaların izini de süre-
biliyoruz değil mi?

    Metro Türkiye 
olarak bu konuda “Gı-

daların izini sür, 
bilgiyle beslen!” 
diyoruz. ‘’Taba-

ğında Ne Var?’’ 
hareketimiz ile 
birincil üretimden 
başlayarak taze et, 
balık, bal, mey-

ve-sebze ve kendi 
markalı organik gıda 

ürünlerimizin tamamında 
yüzde 100 izlenebilirliği sağ-

layarak, müşterilerimize bu 
ürünlerin tüm hayat hikayesi-
ni dijital olarak sunuyoruz.

● Fark yaratan işler 
yapıyorsunuz. Sayılarla kaç 
üreticiye ulaştınız? Bu çalış-
malar üretenlerin dünyasında 

neleri değiştiriyor?  
Yerel ürünlerin 

markalaşmasına 
verdiğimiz des-
tek ve çiftçileri 
güçlendirme-
ye yönelik 

projelerimizle 
yerel kalkınma-

da rol alıyoruz. Bugün 800’ün 
üzerinde üretici örgütü ve 
kooperatif ile iş birliği yapıyo-
ruz. Yerel tohumların kullanı-
mını ve sürdürülebilir tarım 
uygulamalarını teşvik ediyor, 
yerel tohum kullanılarak 
yetiştirilen ürünler için yüzde 
100 alım garantisi veriyoruz. 
Balık tarafında gelecek nesiller 
de balık neslini tanısın diye, 
Türkiye’nin ilk sürdürülebilir 
balıkçılık projesi olan “Kızına 
Bak Anasını Al” projemizle 
24 cm altındaki lüfer balıkla-

rını satmama 
kararı alarak 
sektöre ve bu 
alanda yasal 
düzenlemelerin 
yapılmasına 
öncülük ettik. 
“Yediği Önün-

de, Yemediği Yarında” 
projemizle Türkiye’de 
endüstriyel boyutta ilk 
kez levrek ve çipura-

nın yetiştiriciliğinde alg 
yağı içeren yem kullandık, 

hem hayvan refahını artıra-
rak daha sağlıklı balık yetiştir-
meyi hem de deniz balıklarını 
kurtarmayı hedefledik. Bu 
proje ile yıl sonuna kadar 500 
ton balığın yem olmasının 
önüne geçiyoruz. 

Yurt dışına coğrafi 
işaretli ürünler 
gönderiyor

● Coğrafi işaretli ürünler 
konusunda son çalışmalar 
neler oldu? 

Ülkemizin lezzet haritasını 
oluşturmak ve eşsiz lezzetle-
rini kayıt altına alarak gelecek 
nesillere bırakacağımız kültür 
mirasını oluşturmak adına 
2012 yılında başladığımız  
“Coğrafi İşaretli Ürünler“ 
projemiz kapsamında 200’ü 
aşkın gıda ve gıda dışı coğrafi 
işaret tescilli ve aday ürünü 
raflarımızda tüketicilerimizle 
buluşturuyoruz. Faaliyet gös-
terdiğimiz Almanya, İspanya, 
İtalya, Polonya, Sırbistan, Bel-
çika, Hırvatistan gibi ülkelere 
son iki yılda 20 bin ton coğrafi 
işaretli ve yerel ürün ihraç 
ederek bu ürünlerin dün-
ya mutfağında tanıtımında 
önemli bir rol oynadık. 

● MEB ile iş birliği yaptı-
ğınız bir projeniz de var...

Geleceğin şeflerini bilinç-
lendirmek üzere coğrafi işa-
retli ürünlerin MEB iş birliği 
içerisinde geçen yıl okulları-
mızda müfredata girmesin-
de öncü olduk.  “Yerelden 
Küresele: Dünya Kadar Yöre” 
temasıyla 3. İstanbul Coğrafi 
İşaretler Zirvesi’ni gerçekleş-
tirdik ve coğrafi işaretli ürün-
lerin ihracatıyla ülke ekono-
misine, gastronomiye katkısını 
sektörün önde gelenleri ile 
değerlendirdik. Bu konuda 
hayalimiz, ülkemizin zen-
ginliğinin, kültürel mirasının 
daha geniş kitlelerce tanınarak 
geleceğe taşınması. ●

‘İşimizin temeli yerel 
kalkınmayı desteklemek’

Metro Türkiye 2021 yılında 1000 tondan fazla gıdayı kurtararak 2 milyon 500 bin ihtiyaç sahibine yemek ulaştırdı. 2012’de başlatılan  
“Coğrafi İşaretli Ürünler“ projesinde 200’ü aşkın gıda ve gıda dışı coğrafi işaret tescilli ürün raflarda tüketiciyle buluşuyor

KONDA iş birliğiyle 
gerçekleştirdiğimiz 

‘Yeme İçme 
Araştırması’na göre her 

4 kişiden 1’i alışveriş 
yaparken ürünün 

yerli olmasına dikkat 
ederken her 2 kişiden 

1’i ise yöresel ürün 
tercih ediyor

METRO TÜRKIYE CEO’SU SINEM TÜRING:

● Sürdürülebilir gıda için 
yeni projeler var mı? 

Şu anda heyecanla sür-
dürdüğümüz ve yürüyen 
iki çalışmamız var. Birincisi, 
Turizm Restoran Yatırımcıları 
ve Gastronomi İşletmeleri 
Derneği’nin (TURYİD) de 
içerisinde yer aldığı dernek, 
akademisyen, şef ve işletme-
cilerden oluşan çalışma grubu 
ile haziran ayında ‘Sürdürü-
lebilir Restoran Kılavuzu’nu 
yayınladık. Kılavuzumuz, sür-

dürülebilirlik dönüşümünü 
başlatmak isteyen resto-
ranlara nereden başlaması 
gerektiği noktasında ve 
tüm dünyadaki örnek-
leri konusunda tam bir 
rehber niteliğinde ve web 
sitemizde herkesin eri-
şimine açık. Bu konuda 
sürdürülebilir uygula-
maları garanti eden 
gıda sistemlerine 
adanmış sertifika 
programı Eco 

Cook’u da Türkiye’ye ge-
tirdik ki bir sertifikasyonu 
olsun ve bu proje de ken-
di içinde sürdürülebilir 
olsun. Pilot noktalarda 
çalışmalarımız da baş-
ladı, umuyoruz ileride 
daha fazla restoranı bu 
sürece dahil edebiliriz. 

Diğer pro-
jemiz de 

artık 

günümüzde önemi giderek 
artan ‘Atıksız Mutfak’. Bu 
konuda da Tarım ve Orman 
Bakanlığı ile Gıda ve Tarım 
Örgütü FAO iş birliğiyle hazır-
ladığımız kılavuzun ardından 
başlattığımız sektör eğitimleri 
önümüzdeki yıl da devam 
edecek. Gastronometro şefle-
rimizin de katkılarıyla atıksız 
reçetelerle daha fazla sundu-
ğumuz menü alternatiflerini 
de çoğaltarak çalışmalarımızı 
ileriye taşıyacağız.

Raflarımızdaki  
‘coğrafi işaretli’ 

ürünlerin sayısını 
2023’e kadar her yıl 
yüzde 20 artırmayı 

hedefliyoruz

Sürdürülebilir Restoran Kılavuzu yolda

Boğaziçi 
Üniversitesi  
Ekonomi Bölümü 
mezunu olan 
Sinem Türing 
20 yılı aşkın 
süredir Metro 
Türkiye’de 
çalışıyor.



Hızlı gitmek 
istiyorsan yal-
nız git, uzağa 
gitmek isti-

yorsan birlikte git… Farklı 
bölgelere atfedilse de sözün 
anlamı önemli. Birlikte ya 
da ortak hareketin ve iş bir-
liğinin önemi vurgulanıyor. 
Türkiye’de tarımda olduğu 
gibi hemen her sektörde 
bir türlü çözemediğimiz 
ekonomik, yönetimsel, 
hukuki, sosyal ve kurum-
sal sorunlar bulunmakta. 
Tarım sektöründe ise, çok 
uzun süredir çözüm bek-
leyen sorunların bir kısmı 
sektörün kendi yapısına ait; 
küçük ölçekte ve çoğunluk-
la geçimlik üretim, yaşlı ve 
düşük eğitimli bir nüfus, 
kırdan kente göç, finansa 
erişimde yaşanan sorun-
lar, düşük finansal okur 
yazarlık, düşük teknoloji 
kullanımı, verim ve kalite 
düşüklüğü, piyasaların 
etkin çalışmaması gibi uzun 
bir liste söz konusu. Bir 
grup problem 
ise ekonomik 
yapı ile ilgili; 
döviz kurlarına 
olan kırılgan-
lık, yüksek 
girdi maliyet-
leri, enerjide 
dışa bağımlılık 
ve kimyasalların ya da ham 
maddelerinin ithalatı. Bir 
de çok tartışmasak da aslın-
da en az bu faktörler kadar 
kritik olan iklim değişikliği-
nin etkileri, doğal kaynak-
ların tahribatı ve biyoçeşit-
lilik kaybı söz konusu.

Sorunlar net
Türkiye’de tarım koo-

peratiflerinin çözmeye ça-
lıştıkları sorunlara gelirsek, 
aslında net tespitler yapıl-
mış durumda: İ. H. İnan 
(2008) çalışmasında bunlar 
“yetersiz yönetim, işletme 
sermayesi ve iş hacmi gibi 
ekonomik nedenler, mev-
zuat sorunu, eğitimsizlik, 
dürüst olmayan yöneticiler, 
gönüllü çözülmeler, siyasi 
iktidarların yönetime müda-
haleleri, ideolojik ve politik 
düşüncelere kayma gibi 
diğer nedenler” şeklinde 
tanımlanmış. Bu engeller 
aşılamadığı için üreticiler 
girdileri toptan almaktansa 
bireysel alıyorlar ve mali-
yet yükseliyor. Az katma 
değerin olduğu üretimle 
karşılaştırıldığında esas 
katma değerin yaratıldığı 
ürün işleme ve pazarlama 
imkânı olmadığı için düşük 
gelir elde ediyorlar, eğitim 
ve yayım hizmetlerine eri-
şemiyorlar ve nihayetinde 
organize olamadıkları ve 
kurumları etkin çalıştıra-
madıkları için pazar payına 
sahip olamıyor ve piyasada-
ki diğer aktörler ile rekabet 
edemiyorlar. 

Yüksek ticari iş birli-
ğimizin olduğu AB’deki 
iyi örneklere bakıldığında 

tarım kooperatif olarak 
en iyi örgütlenilen sektör; 
347 milyar euro hasılat, 
tüm kooperatiflerin %39’u 
bu sektörde, kooperatifler 
değer zincirinin önemli 
kısmı olan entegre işleme, 
paketleme ve pazarlamaya 
sahip. Tarımsal bilgi ve 
yenilik sistemleri, araştırma 
merkezleri, eğitim merkez-
leri kooperatifler tarafından 
yürütülüyor. Nihai olarak 
da kooperatifler büyük 
toptancı ve perakendeciler 
ile rekabet ediyor ve süt 
ürünleri, meyve-sebze, 
şarap, zeytin, tahıl, şeker, 
domuz eti piyasalarında 
%25 ile %55 arasında pazar 
payına sahipler. Ülkeler 
özelinde ise kooperatiflerin 
sahip olduğu pazar payı 
Hollanda’da %83, İtal-
ya’da %55, Fransa’da %50. 
Türkiye’de ise ayçiçeğini 
bir kenara bırakırsak, diğer 
ürünlerde kooperatiflerin 
en fazla pazar payı %17 ile 
kuru üzümde. 

Uluslararası proje
Her kurumda olduğu 

gibi kooperatifler de dina-
mik bir yapıya sahip ve hep-
sinin kendine has özellikleri 
söz konusu. Bu sebeple, 
bir sihirli değnek ya da tek 
reçete ile yukarıda bahsi 
geçen karmaşık yapıyı ve so-

runları çözmek 
mümkün değil. 
Türkiye gibi 
tahıl, meyve-
sebze, hayvan 
ürünleri, balık, 
orman ürünleri 
gibi farklı ürün-
lerin üretildiği 

bir coğrafyada örgütler 
bazı ürünlerde ve ölçekteki 
üreticilerde başarı potansi-
yeli taşısa da özellikle katma 
değeri düşük ürünlerde ba-
şarılı olmaları oldukça zor. 
AB örneğinden farklı olarak 
organize ve kurumsal olan 
özel sektör firmaları ile re-
kabet etmeleri de bugün için 
söz konusu değil. İşletmeye 
dair iyileştirmelerin yanı 
sıra beşeri ve sosyal sermaye 
tarafında da iyileştirmeler 
gerekli. Bu tür kapsamlı bir 
dönüşümü yapmak kolay 
değil, sabır, emek ve uzun 
vadeli planlama gerekiyor. 
Tarım sektörü özelinde 
yaşanan sorunlar için uzun 
vadeli ve kalıcı çözümler 
üretmektense kısa vadeli 
ve daha yüksek maliyetli 
çözümleri tercih ediyoruz. 
Temel hedef ve çözüm 
üreticileri bir araya getirmek 
ve birlikte hareket etmele-
rini sağlamak olmalı. Bahsi 
geçen iyileştirmeler için 
kamudan akademiye tüm 
paydaşlara önemli sorum-
luluklar düşüyor. Ancak iş 
dönüp dolaşıp üreticilerin 
birlikte hareketi ne kadar 
istediklerine ve politika 
yapıcılarının ikna güçlerine 
kalıyor. Nobel Ekonomi 
ödüllü E. Ostrom’ün dediği 
bu noktada önemli: “Bü-
rokratlar ve politikacılar, 
sorunları çözmede ne kadar 
iyi niyetli olsalar da, doğru 
çözümü bulmak için en güç-
lü motivasyona sahip olan 
kişilerden daha iyi olduk-
larına inanmak için hiçbir 
neden yoktur.” ●

Tarım kooperatiflerinde 
sihirli değnekle çözüm yok!

GÖKHAN ÖZERTAN
Boğaziçi Üniversitesi
Ekonomi Bölümü  
Öğretim Üyesi

PINAR ÇELİKEL
pinar@gazeteoksijen.com

Silivri'nin Akören 
Köyü'ndeki Grand-
ma’s Wonderland 
bir aile çiftliği. The 

Barn isimli restoranlarında 
kendi bahçelerinde yetiş-
tirdikleri ürünlerden menü 
oluşturuyorlar. Şaraplar da 
hemen çiftliğin yanındaki 
bağın üzümlerinden. Yıllar 
önce İbrahim-Serpil Akpınar'ın 
şehirden kaçmak için kendile-
rine kurdukları cennetlerini bir 
süredir kızları Özgün Akbayır 
yönetiyor. Çiftlik bir süredir 
özellikle İstanbul'a yakınlığı ne-
deniyle 'nefes almak' isteyenle-
rin tercihi. Ama bu kadar değil, 
aynı zamanda sürdürülebilir 
tarım ve bunu çevrelerine 
yaymak konusunda da 
oldukça başarılılar. 

Şimdilerde yetiş-
tirdikleri ürünlere 
yer verecekleri The 
Harvest isimli bir 
markayı web sitelerin-
den satışa sunuyorlar. 
Ayrıca 30 Eylül ve 1-2 
Ekim günlerinde Won-
der Weekend, Back to 
Earth adı altında bir de etkinlik 
düzenliyorlar. Özgün Akba-
yır'la mikro çiftçilik ve sürdürü-
lebilir tarımın onlara neler ifade 
ettiği konusunda söyleştik.

İhtiyaçtan fazlasını 
üretmek istemeyiz

Toprakla ilişkinizi nasıl 
anlatırsınız?

Grandma’s Wonderland’in 
toprağa sığınma hikayesi otel 
olmadan önce başladı. Biz 
şehrin hasta ettiği, toprağın 
iyileştirdiği bir aileyiz. Geldi-
ğimizde tarım yapmanın bile 
çok güç olduğu çorak, killi bir 
topraktı burası. Artık meyve 
ağaçlarımız, üzüm bağımız, 
bostanlarımız ve rengarenk 
botanik çeşitliliğimiz ile her 
metrekaresinden bereket fışkırı-
yor. Sürdürülebilir bir yaşamın 
özünde tüketimin kısıtlanması 
yatar bizce. İhtiyacımızdan 
fazlasını üretemez miyiz? Tabii 
ki üretebiliriz ama sonunda be-
delini hepimiz öderiz. Biz suyu 
da, güneşi de, gıdayı da, atık 
malzememizi de sonuna kadar 
kullanma ve dönüştürmenin 
peşindeyiz. 

Size neler öğretti çiftçilik?
Sabretmeyi, doğanın işleyi-

şine müdahale etmemeyi, her 
metrekarenin kıymetini bilmeyi 
öğrendik. En çok da üzüm ba-
ğımız verimlidir, burası şarabın 
da doğduğu coğrafya. 

Bir de üzülerek şunu gör-
dük ki çiftçilik gitgide küçülen, 
yok olmaya yüz tutan bir mes-
lek grubu. Konvansiyonel tarım 
yapan büyük şirketler dışında 
yaşamını çiftçilikle idame etti-
ren küçük çiftçiler giderek yok 
oluyor. Mesela bahçede bize 
dönemsel olarak destek olan bir 
ekibimiz var, neredeyse bütün 
bölgedeki bahçeleri aynı ka-

dınlar ekip 
biçiyor; sayıları 
bir elin parmakları ka-

dar, yani ara ki çiftçi 
bulasın!

Bizim gibi 
küçük ölçekte 
sürdürülebilir 
tarım yapanlara 

büyük romantikler 
gözüyle bakılıyor 

ama temiz ve sürdürü-
lebilir gıdaya ne kadar 
ihtiyacımız olduğunu 

özellikle son iki yılda, hastalık-
larla mücadele ederken ve gıda 
fiyatlarındaki çılgın artışla da 
gördük.

İlk başta restoranınızdaki 
yemeklerde kullanılan tarla 
ürünleri ne noktaya geldi?

Bahçelerimiz The Barn’ın 
ve mutfak ekibinin oyun alanı 
gibi. Her gün bahçeye çıkıyor-

lar, neler 
olmuş, 

haftaya ne 
yetişecek, 

neler menüye 
girebilir, nelerin artık çıkması 
gerekir ona göre karar veriyor-
lar. Bahçemizde onlarca çeşit 
aromatik ot, sebze ve meyve ye-
tişiyor. Şefimiz Bülent Akkızoğ-
lu ve The Barn ekibi ilkbaharda 
özellikle her hafta menüye yeni 
bir malzeme ekleyip çıkartıyor. 
Şu sıralar bal kabakları büyü-
yor, bağ bozumundan yeni çık-
tık ve eylül-ekim kışlık fideleri 
de seradan toprağa aldığımız, 
çiftliğin en yorucu, en yoğun 
ayları.

Pestisit yerine acı bi-
ber, kalsiyum için yumurta 
kabuğu, enerji için ise güneşi 

kullanıyorsunuz...
Çocuklarımız güvenli gıda 

ile büyüsün diye annemizin 
kurduğu bu çiftlikte doğal 
tarımdan başka bir yöntem 

bilmedik biz. Aile büyük-
lerinden, tohum 

takaslarından, 
güvenilir birkaç 
deli üretici-
den ve Silivri 
Tarım Üretim 

Araştırmaları 
Merkezi TÜ-

RAM’dan aldığımız 
ata tohumlarıyla mevsimlik 

sebzeler yetiştiriyoruz. 
Bir kısmını kurtlar 

yese de bordo bu-
lamacı ve ev yapı-
mı böceksavarlar 
dışında bir kimya-

sal kullanmıyoruz. 
Yüksek verimlilik 

adına en büyük çabamız 
solucan gübresi kullanmak 
ve dip çapası. Bu yıl bahçenin 
bir bölümünde tam anlamıyla 
bir permakültür denemesi de 
yapmak niyetindeyim. Tasar-
layıp gerisini tamamen doğaya 
bırakacağımız... 

On-grid sisteme geçmek 
bir sonraki adımımız

Sürdürülebilirliğe nasıl 
bakıyorsunuz?

Çiftlik dışı kaynaklara en az 
bağımlı olacak şekilde bir ya-
şam sürdürüyoruz. Suyumuzu, 
enerjimizi, gıdamızı kendimiz 
üretiyor, kendimiz arıtıyor, 
kullandıktan sonra toprağa 
veriyoruz. Kuyularımıza bağlı 
arıtma sistemimizden kullanım 
suyundan içme suyuna kadar 
üretiyoruz. Güneş enerjisine 
bağlı panellerimizle enerji-
mizin yüzde 60’ını kendimiz 
üretiyoruz. İçinde buzdolapları 
ve klimaların olduğu bir otel 
ve restoran için bu yaşamsal 
önemde. Üretimi artırarak 
on-grid sisteme geçmeye yani 
şebekeye de enerji verecek hale 
gelmeye çalışıyoruz. 

Çiftlikten çıkan gıda  atıkları 
bizim için önce hayvan yemi 
sonra da komposttur. Bu şekil-
de kediler, köpekler, ördekler, 
tavuklar ve keçiler de bizim 
yediklerimizi yerler. 

Bağ bozumundan pekmez 
ve şaraplarınız, büyükannenin 
reçelleri, büyükbabanın balı 
ve zeytinyağı… Başka neler 
olacak sizin dükkanda? 

GW, The Harvest adıyla bir 
hasat serisi oluşturduk. Tey-
zemden öğrendiğim teknikle 
bağın üzümlerinden pekmez 
kaynatıyoruz, annemin tarifi 
ile reçel ve marmelat çeşitleri, 
babamın arıları ile bal, bol bol 
elma ve üzüm sirkesi, lavanta 
yastıkları, bitki çayları ilk ürün-
lerimizden. Bir yaprağı, bir dalı 
boşa gitmeyen bir üzüm bağı 
burası. Yapraklarından salamu-
ra, meyvesinden şarap, pekmez 
ve sirke, posasından kompost, 
çekirdeğinden yağ ve vücut ov-
ması, budanan dallarından da 
kışlık yakacak üretiyoruz. Bu 
12 aya yayılmış döngü içinde 
bağda hiçbir şeyi ziyan etmedi-
ğimiz anlamına geliyor. ●

Çiftçinin ağır maliyet ve 
riskini üstlenen devlet desteği; 
tohum ve zirai mücadelede 
ata tohumunu ve doğal tarımı 
destekleyen yasal düzenleme; 
mesleğin kaybolmaması adına 
tarım liseleri yapmak şart.                               

Çiftçilik büyük sabır ister, 
çiftçinin sabrettiği, emek verip 
ürün beklediği dönemde arka-
sında güçlü bir devlet desteği 
olmazsa bu iş yapılamaz. 

Tohum ve ilaç konusunu 
ne kadar konuşsak az. Çiftçi 
riske karşı ne kadar savun-
masız olursa o kadar garantili 
tarım ürünlerine yönelir. Yani 
hepsi aynı boyda ve içinde kurt 
yaşamayan, sanayi tipi elmalar 
üreterek para kazanıyor ve aksi 
halde fakirleşiyorsa çiftçi para 
kazanmayı seçiyor.  

Tarım arazilerinden inşa-
atlar yükselirken çiftçilerin alt 
nesilleri de artık bu inşaatlarda 
işçilik yapıyor. Eğitimli çiftçi-
lerle çiftçinin itibarını yeniden 
kazanmaya ihtiyacı var. Biz çok 
şanslıyız ki Silivri’de bir tarım 
lisemiz var ve şahane işler yapı-
yorlar. Biz de bu okulun öğrenci-
leri ile tıpkı turizm meslek lisesi 
öğrencileriyle çalıştığımız gibi 
çalışmaya başlayacağız.  

Trakya hem verimliliği hem 
de büyük şehirlere yakınlığı ile 
kıymetli tarım arazileri ile dolu. 
Ancak son 10 yılda üzülerek gö-
rüyorum ki her sene bu toprak-
larda yükselen inşaatlar artıyor. 
Birbirine paralel otobanlarla 
ulaşım kolaylaştı ama toprak 
asfalta gömüldü.  Hatanın 
neresinden dönülse kârdır.

“Devlet desteği şart  
tarım liseleri gerekiyor” 

'Sürdürülebilirliğin özünde 
tüketimin kısıtlanması var'

Yaşamını çiftçilikle idame ettiren küçük çiftçilerin yok olduğu bir dönemde küçük ölçekte 
sürdürülebilir tarım yapanlara ‘büyük romantikler’ gözüyle bakılıyor. Ama Özgün Akbayır’ın 
yönettiği Silivri’deki Grandma’s Wonderland gibi çiftlikler sürdürülebilir tarımda kararlılar

Şef Bülent 
Akkızoğlu
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Tarım, kooperatif 
olarak en iyi 

örgütlenen sektör. 
Ülkemizdeki 

kooperatiflerin en 
yüksek pazar payı 

yüzde 17 ile üzümde
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Nesrin Karaoğlu 
Otuzoğlu dene-
yimli bir peyzaj 
mimarı. Sadece 

Türkiye’de değil dünyanın 
farklı coğrafyalarında da proje-
lere imza atıyor. Türkiye’nin 
önde gelen otel ve AVM’le-
rinde peyzaj projeleri ona ait. 
Türkiye genelinde otoyol ve 
devlet yollarında doğa onarımı 
projelerine imza atıyor. Otu-
zoğlu ile sürdürülebilir peyzaj 
nasıl olurdan yola çıkarak sün-
ger şehirler, mavi altyapı, yeşil 
altyapı nediri ve bu konular-
daki yenilikçi uygulamaları 
konuştuk. 

● Yeni yaşam alanlarında 
yeşile, ağaca hasretiz. Peyzaj 
mimarlığı burada devreye 
giriyor. Sürdürülebilir peyzaj 
mümkün mü?

Ben Karadeniz kızıyım. 
Mesleğimi isteyerek seçtim 
ve yapıyorum. Her zaman 
önce toprağı korumalıyız diye 
gördüm. Gelecek nesillere 
sağlıklı bir gezegen bırakmak 
istiyorsak, dünyaya zarar 
vermeden yaşamanın yeni 
yollarını bulmak zorundayız. 
Peyzaj da sürdürülebilirlik 
ekosistemlerimizdeki denge-
nin devam ettirilmesidir. Bu da 
doğa tabanlı çözümler, peyzaja 
odaklı şehircilikle mümkün.

● Doğa tabanlı çözümler 
dediğimizde ne anlamalıyız? 

Peyzajda doğa tabanlı 
çözümler iklim krizine  karşı 
doğanın olağan süreçleri içeri-
sinde üretilen, doğaya uyum 
içinde tasarlanan yenilikçi 
çalışmaların genel adı. 

● Şehirlerde bundan sonra 
ne yapabiliriz? 

Flora ve faunanın, biyoçe-
şitliliğini destekleyerek yerel 
ekosisteme katkıda buluna-
biliriz. Günümüzde doğa 
tabanlı çözümler, kentlerin 

iklim mücadelesi için önemli 
araç haline geldi. Bu çözümler, 
enerji maliyetlerinin düşünül-
mesi, hava kirliliğinin önlen-
mesi, suyun etkin kullanımı, 
aşırı hava olayları etkilerinin 
azalması vs. demek.

● Su kıtlığı yaşanıyor bir-
çok yerde. Peyzajlarda en çok 
bu konu hassas değil mi?

İklim değişikliğinin önüne 
geçmek için mutlaka suyu 
etkin kullanmalıyız. Su çok 
değerli. Bunun için mavi- ye-
şil altyapı esaslı projeler hazır-
lanmalı. Bunlar suyu korumak 
için çok önemli. Dünyadaki 
suyun yüzde 2,5’u içilebilir 
durumda. Suyu korumak aynı 
zamanda enerjiyi korumak 
anlamına gelir. Deniz suyunun 
yükselmesine karşı alınacak 
önlemlere ek olarak, suyun et-
kin kullanımı, yönlendirilmesi 
için işe sünger şehirler oluştu-
rulması ile başlanmalı. 

Kurakçıl peyzaj
● Sünger şehir ne demek?  
Örneğin İstanbul’da 

yağmur yağıyor ama yağmur 
toprağa değil betona yağıyor. 
Yani toprakla yağmur kavu-
şamıyor! Aşırı yağmurlarla 

düşen yağmurun kentin dışına 
itilmesi yerine sünger şehir 
tasarım anlayışıyla suyun 
toprağın altına itilmesi, yeraltı 
su kaynaklarının beslenmesi 
gerekli. Bu amaçla yağmur 
bahçeleri, yağmur hasatları 
yapılmalı. Bunlar mavi altyapı 
olarak adlandırılır. 

● Suyu etkin kullanmanın 
başka yolları var mı? 

Kurakçıl peyzaj anlayı-
şından bahsetmek isterim. 
Otomatik sitemlerle bitkinin 
ihtiyacı olan suyu vermektedir 
bu. Yağmur bahçeleri, hendek-
leri, depolama alanları suyun 
akıp gitmesini engellemenin 
etkin yollarıdır. 

● Yeşil altyapı toprağı mı 
koruyor?

Doğal ekosistem, 
biyoçeşitliliği 

korumayı 
amaçlayan 
doğal yaşam 
alanları sağ-
lamak demek.

● Şunu biliyorum. Şehir-
lerde ağaçlar yalnızca havayı 
temizlemek için değil, enerji 
tasarrufu için de çok önemli. 

Yeşil alanlar, karbon yu-
tarak hava kalitesini arttırır, 
kirliliği gürültüyü azaltır. 
Kentlerde oluşturulan yeşil 
odaklı şehircilik anlayışıyla, 
yeşil koridorlar oluşturularak 
karbon yutak alanları oluş-
turmak gerekir. Ama öncelikli 
olarak var olan, doğal karbon 
yutak alanları, ormanlar, doğal 
yeşil alanlar, sazlıklar sağlıklı 
olarak korunmalı, bunları 
birbirine bağlayan parklarla, 
yeşil yol koridorlarıyla sürek-
lilik sağlanmalı. Yeşil koridor-
lar, sıcak hava dalgalarının 
etkilerini azaltarak, aşırı hava 
olaylarında kentlere kalkan 
olurlar. Karbon yutak alanları, 
kentlerin yaşanılır olması için 
vazgeçilmez.

● Şehirlerde sorun yalnız-
ca iklim krizi etkileri değil. 
Türkiye’de yeşil alanlar yok 

edildi, çok yüksek, cam yü-
zeyli binalar, rüzgar koridor-
ları hesap edilmeden yapılan 
binalar var. Bu binaların 
arasını ağaçlandırsak ne olur? 

Kentlerdeki beton alanların 
fazlalığı, cam dış yüzeyler, 
asfalt zeminler kentlerdeki 
ısınmayı daha da arttırıyor. 
Kentsel ısı adaları oluşuyor. 
Kentlerin soğumasına yardım-
cı olmak için yeşil şart. Ana 
ilke bu olmalı. 

● Ne yapabiliriz?
Örneğin sert zeminler azal-

tılmalı, geçirgen bazlı zeminler 
kullanılmalı. Karbon emici bit-
kiler; havadaki karbonu alıp, 
oksijene değiştirerek gezegene 
katkıda bulunur. Özellikle 

ağaçlar gövdelerinde çok fazla 
karbon depoladıkları için, 
ormanlar çok önemli. Ayrıca 
çalılar karbon emer. Kentlerde-
ki ağaçlar yüzde 47 enerji ta-
sarrufu sağlar. Buna ek olarak 
yeşil çatıların doğal soğutma, 
doğal ısıtma, hava filtrasyonu, 
ses yalıtımı, elektromanyetik 
radyasyonu engellemek gibi 
birçok yararı vardır. 

● Özellikle Avrupa’da 
birçok şehirde çatılar artık 
yeşil. Bostanlar çatılarda. 
Bunların artırılması nasıl bir 
yarar sağlar?

Yeşil çatılar gıda egemenli-
ğine karşı, kent bostanları ha-
linde kullanılabilir. Bunun çok 
güzel örnekleri var. Kuvvetli 
rüzgarlarda, şiddetli yağmur-
lardan ve yüksek sıcaklıklardan 
korur. Binanı dikey yüzeylerin-
de kullanılan, dikey yeşil alan-
lar, sarmaşıklar vs. hem ısı hem 
de ses yalıtımı sağlayarak enerji 
maliyetlerini azaltır. Duvarların 
çabuk ısınıp soğumasını engel-
leyerek bariyer oluşturur. Yani 
biyoklimatik engel olur.

Çim tarihe karışmalı
● Peyzaj deyince aklı-

mıza şık görünümlü güzel 
bitkilerin gelmesinin ötesine 
geçmeliyiz değil mi? 

Sürdürülebilir peyzaj için 
alanın özelliğine bakıp öyle 
bitki seçmek gerekiyor. Yani 
güzel görünecek diye kısa 
süreli dayanacak bir bitki ol-
mamalı. Xericape yani kurakçıl 
peyzaj yaklaşımı, ekolojik 
kaygılar göz önünde bulundu-
rularak uygun peyzaj tasarımı, 
sürdürülebilir ilkeler doğrul-
tusunda peyzaj yapmaktır.
Yani daha az su isteyen bakımı 
daha az olan ekolojik bahçeler 
oluşturmak artık temel konu-
muz. Çim tarihe karışmalı.

● Çim su israfı demek. 
Çim yerine ne yapılmalı? 

Kır çiçeği bahçeleri, çayır 
alanlar, mera tohumlarından 
oluşturulmuş parklar hem 
su hem bakım maliyetlerini 
oldukça düşürür. Kır çiçeği 
bahçeleri, çayır alanlar birçok 
arı ve böcek için yaşam alanla-
rı sağlayarak bitki çeşitliliğini 
arttırır. Yöreye uygun olarak 
kullanılan türler çok önemlidir. 
Örneğin sıcak bölgelerde kak-
tüs, sukulent, sedum gibi göv-
desinde su barındıran bitkiler 
kullanılabilir. Bu bitkilerin 
kökleri derinlerde olduğun-
dan, gübreleme ihtiyacı diğer 
bitkilere göre daha azdır. ●

● Çimden müm-
kün olduğunca 
kaçınmak şart 
değil mi?

Çim aslın-
da, Orta Çağ’da 
şatoların girişinde 
sahibinin kudretini 
göstermek için kullanılma-
ya başlanmış sonra kültüre 
edilmiş. Olabildiğince su 
tüketen, bakım isteyen ve 
sürekli biçildiği için karbon 
salınımına negatif etkisi 
olan sürdürülebilir olmayan 
bir tür.  20.yy’da ABD’deki 
gayrimenkul satıcıları bir 

pazarlama hilesi olarak 
ev satışını arttırmak 

için kullanmaya 
başlamış. Çim 
yerine kullanılacak 

sürdürülebilir çö-
zümler çok, yer örtücü 

olarak kullanılan bitkiler, 
çayır, mera karışımları kekik, 
fare kulağı, yonca, aromatik 
bitkilerle de parklara, bahçe-
lere uygulamak mümkün.

● Bakım aşamasında 
nelere özen gösterilmeli? 

Eşlikçi bitkiler dediğimiz 
fesleğen, biberiye, lavanta 
vs türlerle arı, uğur böceği 

vs. yararlı böcekler çeki-
lir, zararlılar uzaklaştırılır. 
Ayrıca yöreye özgü seçilen 
türler, diğerlerine göre daha 
az hastalanır. Doğal avcılar, 
bitki hastalıklarını taşıyan 
zararlıların bir kısmını yerler. 
(Örümcek, uğur böceği.) 
Yeşil alanlarda kullanılan 
otomatik, damlama vs. 
tam otomasyonlu sistemler 
suyun etkin kullanılmasında 
önemlidir. Ayrıca bu alet ve 
ekipmanların güneş ener-
jisi veya elektrikli olanları 
atmosfere salınan emisyon 
miktarını azaltır. 

Öncelikle yolun 
geçtiği yörenin bitkisi 
yani yerel tür olmalı. 
Bakımında kolay çalı ve 
ağaçlar tercih edilme-
li. Birincil öncelik de 
yol güvenliği olmalı. 
Yola toprak akmamalı, 
refüjlerdeki bitkiler 
şevi korumalı, 
toprağı stabi-
lize etmeli. 
Sürüş 

güvenliği adına orta 
refüjlerin far ışığını 
koruması için çalı dikil-
meli. Şev kenarlarına 
yoğun bitki kullanarak 
kaza anında tampon 
oluşturacak bitkiler 
seçilmeli. 

Bunlar 
kışın kar 
sapanı vazifesi 
görmeli. Belli km 
sonrasında da bitki 
çeşidi değişmeli. 
Bu da sinyal etkisi 
yaratır. Yol kenarında 
kullanılan tüm bitkiler 
karbon emici olmalı. 
Geçen araç sayısına 

göre projelendirme 
yapılmalı.

Otoyollarda 
peyzaj nasıl olmalı?

Sürdürülebilir peyzaj 
için alanın özelliğine 
bakıp öyle bitki seçmek 
gerekiyor. Yani güzel 
görünecek diye kısa 
süreli dayanacak bir 
bitki olmamalı.

Sünger şehirler kurmalıyız
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Mavi-yeşil altyapı,  
sünger şehirler 

oluşturmalı. Çimden 
vazgeçilmeli, refüjler, 

otobanlar karbon 
yutak alanları olarak 

değerlendirilmeli  

Çim tarihe karışmalı, 
kurakçıl peyzaj 

uygulanmalı, 
yağmur suları 

değerlendirilmeli, 
karbon yutak
alanı olmalı

NESRİN KARAOĞLU 
OTUZOĞLU: Ankara 
Üniversitesi Ziraat Fakültesi 
Peyzaj Mimarlığı Bölümü 
mezunu. Hollanda’da Ton Van 
Den Oever Bv ve Brabantplant 
Bv şirketlerinde çalıştı. 1994 
yılında Karaoğlu Peyzaj 
Mimarlık’ı, Adaplant’ı ve Star 
Landscape’i kurdu. 

Çim yerine fare kulağı

Deneyimli peyzaj mimarı Nesrin K. Otuzoğlu’na göre giderek yeşile hasret kaldığımız şehirlerde uygun peyzaj çalışmalarıyla yeşil alanlar 
yaratabilir, hava kalitesini artırabiliriz. Kurakçıl peyzaj, karbon yutak alanları ve dikey yeşil alanlar sürdürülebilir peyzajın olmazsa olmazları
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Su kıtlığı yaşayacak mı-
yız? Bugünden yarına 
neyi değiştirebiliriz? 
İklim krizinin etkisiyle 

yaşanacak göçler Türkiye’yi 
nasıl etkileyecek? Su politika-
ları uzmanı Dursun Yıldız’la 
konuştuk. 

● İklim krizinin etkileri-
nin hissedildiği şu dönemde 
Türkiye’nin su politikaların-
da hangi önlemleri alması 
gerekir? Yapılan doğrular ve 
yanlışlar neler? 

Radikal bir düşünce dev-
rimine ihtiyacı var. Gerek su 
kullanıcıları olarak su kullanım 
alışkanlıklarımızı, gerekse su 
yöneticileri olarak su hizmetleri 
yönetimi anlayışımızı değiştir-
memiz gerekli. Türkiye son 10 
yılda havza ölçeğinde havza 
su koruma, havza su yönetimi, 
kuraklık yönetimi, taşkın yö-
netimi, sektörel su tahsisi gibi 
planlarının birçoğunu tamam-
ladı. Hatta Ulusal Su Planı da 
hazırladı. Ancak bu planları 
havza ölçeğinde etkili bir şekil-
de uygulayabilecek kurumsal 
altyapıyı ve yasal mevzuatı 
henüz oluşturamadı. 

● Başka eksikler de var 
değil mi?

Türkiye su politikalarında 
öncelikle bu eksikliği gidermeli. 
Son 10 yıldır gerçekleştirilen 
havza ölçeğinde planların 
hazırlanması, su yasası için 
hazırlıkların yapılması doğru 
ve olumlu gelişmelerdi. Ancak 
su yasası taslağı hala yasalaş-
madı. Havza ölçeğinde hazırla-
nan planlar uygulanamadı, su 
kaynaklarını ve doğal çevreyi 
koruma anlayışımız gelişmedi. 
Sanayide, tarımda ve evsel 
kullanımda suyun daha verimli 
kullanılmasına yönelik yeterli 
fiziki ve düşünsel altyapıyı 
sağlayamadık. Su hizmetleri 
yönetimi anlayışımız eksik. 
Su yönetimini kentlerimiz için 
daha çok kullanma suyu temi-
nine indirgemiş durumdayız. 

● Bunun çok ötesinde bir 
anlayış ve dönüşüm gerektiri-
yor, su kaynakları da azalma-
nın dışında kirlendi…

Su kaynaklarının kirle-
tilmemesi yani su kalitesi 
yönetiminde çok eksiğimiz var. 
Türkiye’nin batısındaki tüm 
nehirlerimiz üçüncü dördüncü 
derecede kirlenmiş durum-
da. Yeniden kent hidrolojisi 
hesapları yapmamız gerekiyor. 
Birçok kentimizde şiddetli ve 
kısa süreli yağışlar can kaybı 
riski taşımaya başladı. Maalesef 
su yönetimi siyasi partilerin 
gündeminin üst sıralarında 
yer almıyor. Ülkemizde su 
yönetimi gerçekçi, toplumcu 

ve yenilikçi olmaktan daha çok 
gündelik ve popülist politika-
larla yapılıyor. İklim değişik-
liğinin artarak devam edecek 
olan  risklerini yönetmeye, 
düşünsel ve kurumsal olarak 
hazır değiliz. Bunun olumsuz 
etkilerini de her yıl yaşıyoruz. 

Kronik su sıkıntısı 
yaşayabiliriz

● Türkiye ileride su kıtlığı 
yaşayabilir mi? 

Su kıtlığı, su konusunda 
ilk akla gelen risk. Ancak 
suyun azlığı kadar çokluğu da 
büyük sorunlar yaratıyor. Her 
yıl sayısı artarak yaşadığımız 
şehir selleri buna en çarpıcı 
örnekleri oluşturuyor. Türkiye 
genel olarak su zengini bir ülke 
değil, suyunu akılcı, planlı 
ve verimli olarak kullanmak 
zorunda olan bir ülke. Ayrıca 
ülkemiz bölgesel olarak çeşitli 
şiddette kuraklıklar yaşayan 
yarı kurak bir iklime sahip. 
Ülke geneline düşen yağışların 
miktarı bölgelere göre farklı. 
İklim değişikliği etkisi ile üç yıl 
üst üste yaşanacak bir kurak 
dönem bazı bölgelerimizde su 
temininde büyük sıkıntılara 
neden olabilir. Gerekli önlemler 
alınmazsa ileride ülkemizde 
kronik su sıkıntısı yaşadığımız 
bölgeler de artacaktır. Yani 
ülkemiz bölgesel olarak kronik 
su sıkıntısı yaşayana bir ülke 
durumuna gelebiliriz. 

● Suyu daha iyi değerlen-
dirmek için ne yapılmalı? 

Su yönetilmesi gereken 
bir doğal kaynak. Bölgeye ve 
zamana göre sonlu bir kaynak.  
Suyun talebi süreklidir, yaşam-
saldır ve yerine başka bir şey 
ikame edilemez. Bu nedenle kıt 
kaynak haline gelmemesi için 
iyi değerlendirilmesi gerekir. 
Bunun için de su hizmetleri bir 
kamu hizmeti olarak verilmeli 
ve su iyi yönetilmeli.

● Su 
daha 
pahalı olsa su 
tasarrufu artar mı?

Su kaynaklarının geliştiril-
mesi ve yönetimi günümüzde  
ortaya çıkan talebin hemen 
karşılanmasından daha çok, 
önce mevcut suyun en verimli 
şekilde kullanılmasına yöneldi. 
Bu da su yönetiminde ‘talep 
yönetimini’ öne çıkarttı. 

Su talebinin yönetilmesinde 
en etkili unsurlardan biri de 
suyun fiyatlandırılması. Su 
fiyatı su kullanımını kontrol 
edebilmektedir. Ancak birçok 
araştırma su fiyatlarında-
ki artışın özellikle evlerde 
zorunlu su kullanım miktarını 
azaltmadığını ortaya koyuyor. 
Bunun yanı sıra tarımsal ve 
endüstriyel su kullanımında su 
fiyatlandırmasının suyun daha 
verimli kullanılmasında etkili 

olduğu da 
biliniyor. İçme 

ve kullanma suyunun 
daha pahalı olması su israfında 
bir kontrol etkisi oluşturabilir 
ancak yoksul kesimlerin yeterli 
suya ulaşma hakkı üzerinde bir 
baskı da yaratabilir. Bu nedenle 
suyun bedelinin takdiri tüm bu 
etkiler dikkate alınarak yapıl-
malı. Suyun bir canlı hakkı ol-
duğu asla göz ardı edilmemeli. 

● Su israfını önlemek için 
tarımda yeterli değişim sağla-
namıyor. Yanlış sulama hem 
su kaynaklarını hem de tarımı 
olumsuz etkiliyor. Türkiye bu 
konuda ne yapmalı? 

Ülkemizde 2021 yılı itiba-
rıyla sulamaya açılan tarım 
alanlarının yüzde 72’si açık 
klasik sulama, yüzde 28’i ise 
borulu şebeke sulama sistemle-
rinden oluşuyor. Günümüzde 
inşa edilen sulama şebeke-
lerinin neredeyse tamamı 
borulu şebeke sistemi olarak 
inşa ediliyor. Mevcut sulama 
sistemlerinin modern sulama 
sistemlerine dönüştürülmesi 
ile ilgili “yenileme çalışmaları” 
devam ediyor. Sulama moder-
nizasyonu projesi sürmesine 
rağmen yeterince yaygın ve 
hızlı değil. Bu yatırımlar için 

uygun finansman modelleri 
oluşturmak önemli ancak 
yeterli değil. Sulama verimlili-
ğinin sağlanması, ülkenin tarım 
politikasında yapılacak radikal 
düzenlemelere de doğrudan 
bağlı. Tarımsal sulamada ve-
rimlilik için öncelikle tarımsal 

kooperatifler ve sulama 
birlikleri ile sulama koo-
peratiflerinin kurumsal 

altyapısı ve idari 
işleyişlerinin daha 

etkin hale getiril-
mesi şarttır.  

Deniz suyu çözüm mü? 
● Bazı ülkeler tuzlu suyu 

arıtıyor. Bu maliyetli iş  
çözüm mü? 

Deniz suyu arıtımı daha 
çok fiziksel su kıtlığı içinde 
olan ülkelerde zorunlu bir 
çözüm olarak uygulanıyor. 
Bu tesislerin kapasite olarak 
yarısından fazlası Kuzey 
Afrika, Arap Yarımadası ve 
Körfez ülkelerinde yer alıyor. 
Deniz suyu arıtımının bazı 
ülkelerde ilave su temini için 
kullanılması bir teknik çözüm 
alternatifi olarak ele alınabilir. 
Ancak bu uygulamalar, pahalı 
ilk yatırım, yüksek birim enerji 
maliyetleri ve atık suyunun 
ekolojik denge üzerindeki  
tahribatı  nedenleriyle çok 
yaygınlık kazandı. Deniz suyu 
arıtımı, teknolojik olarak enerji 
ve çevre maliyeti yüksek bir 
su temini yöntemi olup halen 
doğal çevrimin sağladığı su 
kaynağına alternatif bir çözüm 
olmaktan uzak.   

● Sanayide atık sular arıtı-
larak suya karışıyor. Suda geri 
dönüşüm ne kadar mümkün? 

Su kalitesi yönetimi, su yö-
netiminin ayrılmaz bir parçası. 
Özellikle sanayide kullanılan 
suların arıtılarak tekrar kullanı-
mı hem ekonomik hem de eko-
lojik olarak büyük fayda sağlar. 
Bu konuda özellikle su yoğun 
üretim yapan  bazı sektörlerde 
kullanılmış suyun arıtılması ve 
çevrimiçine alınarak tekrar kul-
lanımı uygulamaları artıyor. Bu 
uygulamaya ülkemizdeki bazı 
organize sanayi bölgelerinde de 
başlandı. Hızla yaygınlaştırıl-
ması gerekir. 

Su şebekelerinde  
yüzde 50 kaçak var

● Türkiye’de su hizmet-
lerinde kayıp, kaçak oran-
ları yüksek. Bu önlense ne 
değişir? 

Yapılan çalışmalar, Tür-
kiye’de şehir şebekelerinde 
ortalama yüzde 50 civarında 
olan kayıp ve kaçak oranlarının 
en aza indirilmesi durumunda 
en az 10 yıl hiçbir baraj veya su 
temini tesisi yapmadan artan 
talebin karşılanmasının müm-
kün olacağını gösteriyor. Su 
kaybının önlenmesi, kaçakların 
önüne geçilmesi ile yalnızca 
stratejik bir doğal kaynaktan ve 
su temini maliyetinden tasarruf 
edilmeyecek, aynı zamanda te-
miz içme ve kullanma suyunun 
daha fazla kullanıcıya ulaşması 
da sağlanacak. Bu oranların 
kademeli olarak yüzde 25 
civarına düşürülmesi için bir 
yönetmelik çıktı. Şebekelerdeki 
kayıp kaçak oranının azaltılma-
sı, önce ilave su talebi için ilk 
yatırım maliyetini daha sonra 
da birim su başına işletme ma-
liyetini azaltır. Şebekelerdeki 
kayıp kaçakların azaltılması di-
ğer olumlu etkilerinin yanısıra 
su hizmetleri yönetiminin suya 
bakış açısının değiştiğini ortaya 
koyması açısından da önem 
taşır. Bugün birçok belediye 
artan birim su maliyetlerinin 
yaklaşık yarı fiyatına aboneleri-
ne su temin ediyor. Bu durum-
da çok büyük maliyetle temin 
edilen suyun yaklaşık yarısı da 
şebekede kayboluyorsa bu su 
yönetimi bu işletme maliyeti-
nin altında kalır. Sonunda su 
yönetimi  ekonomik ve ekolojik 
olmayan zorlanmış su temini 
çözümlerine mahkum olur. 
Bu yüzden suyun en verimli 
şekilde kullanılması gerekiyor. 
Bunun da öncelikli yolu kayıp 
ve kaçakların en aza indirilmesi 
ve su kullanım alışkanlıklarımı-
zın değiştirilmesi. Bu nedenle 
hem su kullanımında hem de 
su yönetiminde radikal bir 
düşünce devrimine  
ihtiyacımız var. ●

HIDROPOLITIK AKADEMISI BAŞKANI, SU POLITIKALARI DERNEĞI BAŞKANI DURSUN YILDIZ:

Su yönetiminde radikal 
düşünce devrimi şart!
Türkiye’de su şebekelerindeki ortalama yüzde 50 oranında olan kaçaklar önlenirse yaklaşık 10 yıl yeni baraj ve su tesisi yapmadan artan talep karşılanır
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Türkiye’nin batısındaki 
tüm nehirlerimiz üçüncü 

dördüncü derecede 
kirlenmiş durumda. 

Yeniden kent hidrolojisi 
hesapları yapmamız 

gerekiyor

İklim değişikliğinin 
artarak devam edecek 

olan  risklerini 
yönetmeye, düşünsel ve 
kurumsal olarak hazır 

değiliz. Bunun olumsuz 
etkilerini de her yıl 

yaşıyoruz

Su fiyatı su kullanımını 
kontrol edebilmektedir. 
Ancak birçok araştırma 
su fiyatlarındaki artışın 
özellikle evlerde zorunlu 

su kullanım miktarını 
azaltmadığını ortaya 

koyuyor

Deniz suyu arıtımı, 
teknolojik olarak enerji 
ve çevre maliyeti yüksek 

bir su temini yöntemi 
olup halen doğal çevrimin 

sağladığı su kaynağına 
alternatif bir çözüm 

olmaktan uzak

2050’de 50 milyon kişi göç edecek

● Dünyada su kıtlığının 
yaşanması göçlere neden 
olacak. Bunu uzun zamandır 
duyuyoruz ve etkilerini de 
yaşamaya başladık. Önü-
müzdeki yıllarda Türki-
ye’nin bu tehdit altında 
kalacağını düşünüyor 
musunuz? 

Türkiye, Orta Asya, Uzak 
Doğu ve Orta Doğu’dan 
batıya doğru, Afrika’dan 
Avrupa’ya doğru düzensiz 
göç yolları üzerinde 
olan bir ülke. Aslın-
da yakın geçmişte 
dolaylı olarak iklim 
değişikliği göçlerini 
yaşadık. Kuraklık 
kısmen de olsa Suriye 
ve Irak’taki iç savaşın 
koşullarının oluşma-

sında etkili oldu. 
Bunun sonucunda 
yaşanan göçler bizi 
de etkiledi. İklim 

değişikliğinin 2050 
yılına kadar 50 milyon 

kişiyi göçe zorlayacağı 
tahmin ediliyor. İklim deği-
şikliği özellikle Arap Yarıma-
dası ve Kuzey Afrika’da etkili 
olacak. Türkiye önümüzdeki 
yıllarda diğer sebeplerin yanı 
sıra iklim değişikliğinin de 

etkisiyle özellikle Orta Asya 
ve Orta Doğu’dan yaşanacak 
düzensiz göçlerin tehdidi al-
tında bir ülke olmaya devam 
edecek.  

● Son 2-3 yılda bunun 
etkilerini çok daha net gö-

rüyoruz. Katlanarak artacak 
diyebilir miyiz? 

BM  raporuna göre, 2008 
yılından bu yana her yıl 
yaklaşık 21,5 milyon kişi sel, 
fırtına, kasırga ve aşırı kurak-

lık gibi hava şartları sebebiy-
le göç etmek zorunda kaldı. 
Daha yeni Pakistan’daki sel 
felaketi 1300 kişinin hayatına 
mal oldu. 325 bin ev yıkıldı. 
İklim Değişikliği Bakanlığı 
son 10 yılın en yoğun muson 
yağışının ardından ülkenin 
üçte birinden fazlasının sular 
altında kaldığını açıkladı. 735  
bin besi hayvanı telef oldu. 
800 bin  hektar tarım arazisin-
deki ekinler etkilendi. Benzer 
bir felaket 2010 yılında da ya-
şanmıştı. Bu selden etkilenen 
insanların çoğu iklim mülte-
cisi statüsü kabul edildiğinde 
göç edecektir. Göç rotasının 

birinci durağı Türkiye 
olacaktır. Bu konuda da 

projeksiyonlar yap-
mamız gerekir.

Dursun Yıldız



S Ü R D Ü R Ü L E B İ L İ R  Y A Ş A M

30 EYLÜL 2022 23

SENCER SOLAKOĞLU

Tahmin ettiğinizden 
çok farklı bir tarım ve 
hayvancılık penceresi 
açmak istiyorum 

sizlere… Günümüzde 3 milyar 
insanın açlık sınırının altın-
da yaşadığını, temiz gıda ve 
suya erişim sağlayamadığını 
düşününce bu sektörün önemi 
yadsınamaz bir gerçek olarak 
karşımızda duruyor.

2050 yılında dünya nüfu-
sunun 10 milyara ulaşacağını 
ve tarım alanlarının giderek 
küçüldüğünü bilerek kaygılan-
mamak mümkün değil.

Peki, ne yapmalıyız?
“Bunca insan ne yiyecek, 

ne içecek? İnsanların yeterli ve 
sağlıklı gıdaya ulaşımını nasıl 
sağlayacağız?” sorularına cevap 
niteliğinde size hikâyemi izah 
etmek istiyorum.

Benim hikayem  
böyle başladı

ABD’de denk geldiğim bir 
işletme sahibi bana tarım ve 
hayvancılıkta başarıyı en 
özet hali ile işletmeyi ‘bir 
sonraki nesle başarı ile dev-
retmek’ olarak tanımlamıştı. 
Özünde yatırım amaçlı giriş 
yaptığım bu sektörde başarı 
için fiilen işin başında hatta 
içinde olmam, işin hem pra-
tik hem de teorik kısımlarına 
hâkim olmam gerektiğini 
anladım.

Peki, ben iki kızımı en iyi 
şekilde yetiştirip tahsil ha-
yatlarında muvaffak olmaları 
için çaba sarf ettikten sonra 
onlara ‘gel köyde inek sağ’ 
mı diyeceğim?

Öncelikle belirtmek 
isterim ki Türkiye’de or-
talama buğday verimliliği 
yaklaşık dekar başına 250 kg 
Avrupa’da bu rakam 600 kg 
civarında. Türkiye’de orta-
lama bir besi hayvanından 
250 kg kemikli et (karkas) 
üretilirken, ABD’de bu 
rakam yaklaşık 360 kg 
seviyesinde. 

Verimsiz bir 
üretime artık ne 
dünyanın ne de 
ülkemizin ta-
hammülü yok! 

   Bu bağ-
lamda çokça 
kullanılan hatta 
klişeleşmiş “sür-
dürülebilirlik” 
kavramı karşımıza 
çıkıyor. Sürdürü-
lebilirliğe tarım 
ve hayvancılık 
penceresinden 
bakınca, karşımıza 
iki temel unsur çıkar: 
Kaynak tüketimi ve çevre.

Tüm olumsuzluklara 
rağmen teknolojinin tarım ve 
hayvancılığa getirdiği müthiş 
yenilikler var. Araştırmalarıma 

ilk başladığım zaman doğanın 
dilinin “matematik” olduğunu 
anladım. Bir bitkiden alacağınız 
doğru bir numune size o bitki-
nin besin için ihtiyaç duyduğu 
tüm elementleri söylüyor. 

Tabii ki bunu her bitki için 
yapamazsınız ama istatistik 
kullanarak bitkilerin ihtiyaçları-
nı belirleyip, bilinçli bir besleme 
programı mümkün ve özünde 
çok basit. Artık basit bir drone 
ile çektiğiniz fotoğraflarla bir 
algoritma ile spektrum analizi 
yaparak bitkilerin eksiklikle-
rini görmeniz mümkün. Yer 
altı sensörleri, tansiyometre 
gibi basit gereçler sayesinde, 
aşırı veya yetersiz sulamadan, 
verimli sulamaya geçmeniz 
çok kolay. Bunlar, her çiftçinin 
kullanabileceği ve yorumlaya-
bileceği kolaylıkta. Ancak tüm 
bu teknolojiler kullanılmıyor. 

Neden?
Hayvancılıkta hayvanın süt 

verimi, kilo alması, iletkenliği, 
adım sayısı vb. gibi verileri 
anlamlandırarak, daha ucuz ve 
daha efektif bir hayvan bakımı, 
sonuç olarak daha verimli 
üretim yapmak mümkün; ama 
yapılmıyor. 

Neden?
İşin özünde “eğitim eksik-

liği” yatıyor. Kiminin bu tek-
nolojilerin varlığından haberi 
yok. Kiminin buna ulaşmak 
için finansal imkânları yetersiz 
ama en önemlisi tüm bunlara 
ihtiyacı olduğunu bilmiyor. 

Hiçbir üretici aynı miktar 
para harcayıp, daha az verim 
almak istemeyecektir. Bir üreti-
ci daha az ile daha çok alınaca-
ğını bilse, aksini asla yapmaz. 
Ancak, karanlık bir odanın 

içinde her şeyden habersiz; 
adeta kaderini beklercesine, 
verimsizliğin mükâfatlandırıl-
dığı, desteklendiği bir ortamda 
değişim beklemek ne kadar 
gerçekçi? 

Eğitime meraklı  
ve açız

Ben tüm bunları gördüm 
ve kayıtsız kalmak istemedim. 
“Feyz Çiftliği” olarak üretimin 
her alanında deneme yanılma 
yöntemi ile birçok teknolojik 
yeniliği çiftliğimize adapte edip 
sonra tüm paydaşların anla-
yacağı tarzda eğitim videoları 
hazırlayarak “YouTube kanalı-
ma” koydum. 

Buraya gelen sorular ve 
yorumlara bakınca aslında ne 
kadar meraklı, eğitime aç ve 
açık olduğumuzu gözlemledim. 

Teknoloji firmaları genel 
olarak “bu eğitimsiz kitle ile 
yol alamayız” gibi bir yanlışın 
içinde. Anlamadıkları konu 
şu: Bir insan size sormadan siz 
anlatırsanız, bilgi önemsizleşi-
yor. Önce merak uyandırmanız 
ve soruları onlara sordura-
bilmeniz gerekiyor. “Mısır 
üretiminde daha ucuza daha 
çok verim almak ister misiniz?” 
sorusunu sorunca muhatabınız 
sizi küçümsercesine tepeden 
bakmıyorsa önce merak sonra 
sorular geliyor. Biz görsel ve 
dokunmatik bir toplumuz. 
Ezber ve öğretinin ötesinde de-
neyimlemek istiyoruz, ancak o 
zaman aklımıza yerleşiyor. Her 
ilçede teşkilatlanmış olan Tarım 
ve Orman Bakanlığı, elindeki 
on binlerce ziraat mühendisi 
ve veterineri kayıt girmek için 
adeta kâtip gibi kullanmak 
yerine, onları yeni bilgiler ile 
donatıp eğitimler verip sonra 
sahaya yollasa bu ülke hızlı bir 
şekilde yeniden - kendine yeten 
bir ülke - olma kapasitesine 
ulaşabilir. İşte bu “sürdürülebi-
lirlik” için kaynak kullanımında 
verimliliği getirecektir. 

Bu bağlamda ikinci önemli 
konumuz: 

Çevre: Küresel iklim deği-
şikliği ve gelişmiş ülkelerin bu 
konudaki hassasiyeti ile bizim 
gibi gelişmekte olan ülkelere 
dayattıkları ve dayatacakları 

normlar, ülkemizin karşısı-
na yakın gelecekte bir engel 
olarak çıkacak. Biz bu konulara 
hazırlık yapmak yerine et ve süt 
fiyatlarına takılıp kaldık. 

Sürdürülebilir bir tarım için 
öngörülebilir ve iktisadi olarak 
mantıklı bir pazar kaçınılmaz. 
Bu yıl Hollanda sığır varlığını 
yüzde 30 küçültme kararı aldı. 
Bu denli gelişmiş bir ülkenin 
bile inovasyona ne kadar kapalı 
olabileceğini görmek bu sek-
törde olağan. Biz çiftliğimizde 
karbon-nötr üretimin mümkün 
olduğunu gördük ve yoğun bir 
şekilde bu konuda çalışmala-
ra başladık. Hızlı ve bilimsel 
çalışmalar ile bu yolda koşar 
adım yürürken; bu sayede 
yeni pazarların açılabileceğini 
görüyoruz. 

Çiftliklerde hayvancılığın 
en önemli ham maddesi olan 
yem konusuna gelince, burada 
da dönüşüm ekonomisine katkı 
sağlanabilir. Örneğin, ayçiçeği 
yağının posası hayvanlarımız 
için ana protein kaynaklarından 
biri. Ayrıca meyve kabukları 
için enerji ve vitamin deposu. 
Bira üretiminden artakalan 
arpa posaları da yine önem-
li protein kaynaklarından. 
Keza hayvanların dışkıları da 
topraklarımızın besin depoları. 
Ülkemizin yorgun toprakları 
için, doğru kullanıldığı takdir-
de, en kaliteli zenginleştirici 
malzeme olan kompost sıvı ve 
katı gübre elde edilebilir. Ama 
bununla uğraşmak yerine bu 
atıkların değerlendirilmemesi 
hem kaynak israfı hem de çevre 
kirliliği yaratıyor. Burada da 
temel problem yine eğitim ve 
bilinç eksikliği! 

Hem bitkisel hem hayvansal 
üretimde gelecekte bizi tarladan 
çatala doğrudan pazarlama ve 
her adımın kayıt altında olduğu 
bir sistem bekliyor. Teknolojiyi 
kullanan çiftçiler, e-ticaret saye-
sinde ürünlerini sofralarımıza 
kadar ulaştırabilecekler. Bunun 

için geriye dönük 
takip edilebilirli-

ği sağlamaları 
gerekiyor. 
Bunu sağla-
yan üreticiler, 

farklılaşarak, 
markalaşarak ile-

ride kim bilir dünya 
markası olma yolunda 

bir serüvenin parçası 
olabilirler. Bu hayalin 
gerçek olması için en 

gerekli kaynak ise “bilgi ve 
teknoloji”.

Ata’mızın dediği gibi; “Ha-
yatta en hakiki mürşit ilimdir, 
fendir. İlim ve fennin dışında 
mürşit aramak gaflettir, delalet-
tir, cehalettir!”. ●

Türkiye’de ortalama bir besi hayvanından 250 kg. kemikli et (karkas) üretilirken, 
ABD’de bu rakam yaklaşık 360 kg. seviyesinde. Kendi temel gıdasını üretemeyen ve 
buna rağmen ayakta tutulmaya çalışılan yani verimsizliği  sürdürülebilir kılan bir 

sistem, stratejik olarak ve küresel iklim krizi çerçevesind artık devam ettirilmemeli

Verimsiz üretime 
tahammülümüz yok!  

Türkiye pamuk 
üretiminde dünyada 
altıncı sırada yer alı-

yor. Hatta GDO’suz pamuk 
üreten üç ülkeden biri. Tarım 
sektörümüzde buğdaydan 
sonra en büyük ciro pamu-
ğa ait. Cumhuriyet’in ilk 
dönemlerinde yaklaşık 200 
bin hektar olan pamuk ekim 
alanları 1945’ten itibaren 
hızlı bir artış göstererek 600 
bin hektarın üzerine çıktı. 
Pamuk arazileri 1995/96 ile 
1998/99 dönemlerinde 757 
bin hektar ile zirve yaptı. 
Ancak 2000’li yıllarla birlikte 
hızlı bir gerileme sürecine 
girdi. Özellikle dünya pa-
muk fiyatlarında ciddi düşüş 
ve dalgalanmaların yaşan-
dığı 2009’da 420 bin hektara 
kadar düştü.

Su ayak izi yüksek
TÜİK verilerine göre 

pamuk ekim alanları 2019 
yılında 1995 yılına kıyas-
la Güneydoğu Anadolu 
Bölgesi’nde %41 oranında 
genişlerken, Ege ve Çuku-
rova’da %65, Antalya’da ise 
%87 daraldı. 

Türkiye için bu kadar 
önemli olan ve değer yara-
tan pamuk üretiminin bir 
boyutu daha var. Mevcut 
yapılış tarzıyla pamuk tarımı 
ülkemizin su kaynakları ve 
toprak zenginliği üzerinde 
ağır bir baskı oluşturuyor. 
Ülkemizde pamuk üretimi-
nin yıllık toplam su ayak izi 
2018 yılında 4,4 milyar m3 
olarak hesaplandı. 2018 yılı 
verilerine göre 1 ton pamu-
ğun yetiştirilmesi 2.029 m3 su 
ayak izi anlamına geliyor.

Esasen bu sadece Türki-
ye’nin sorunu değil. Şu anki 
yöntemlerle devam edersek 
tüm dünyada tarıma elverişli 
toprakların en fazla 60 yıllık 
ömrü kaldı. 

Gidiş durdurulabilir
Oysa bu durum kader 

değil. Onarıcı tarım uygula-
malarıyla kötüye gidişi dur-
durmak mümkün. Damla 
sulama ya da diğer alternatif 
sulama tekniklerine geçerek 
pamuğun ayak izini azalta-
bilir ve verimi artırabiliriz. 
Bugün Aydın, Türkiye’de 
pamuk üretiminde %15,2 
pay ile 2. sırada. Aydın Sö-
ke’de toplam tarımın %98’ini 
pamuk üretimi oluşturuyor. 
Pamuk üretimi Aydın’da 
30 bin kişinin gelir kaynağı. 
WWF-Türkiye, 2018 yılından 
beri Büyük Menderes Hav-
zası’nda yer alan Aydın’daki 
“Daha İyi Pamuk” projesine 
destek veriyor. “Daha İyi 
Pamuk” projemiz ile çevreye 
ve insana saygılı bir pamuk 
üretimini yaygınlaştırmak 
için çalışmalar yürütüyoruz. 
Tarım ve Orman Bakanlı-
ğı’na bağlı il ve ilçe tarım 
müdürlükleri, ziraat odaları, 
TARİŞ, Nazilli Pamuk Araş-

tırma Enstitüsü, üniversiteler 
ve İyi Pamuk Uygulamaları 
Derneği gibi pek çok farklı 
kurum ve kuruluşla iş birliği 
içinde üreticilerimiz ile çalış-
malarımızı sürdürüyoruz. 

Söke’deki pilot bölge
WWF-Türkiye ola-

rak pamuk üretiminin 
doğa üzerindeki baskısını 
azaltacak, bu topraklar-
da pamuğun daha uzun 
yıllar üretimini ve böylelikle 
çiftçilerin geçimini garan-
tiye alacak uzun vadeli bir 
değişim yaratmayı hedef-
liyoruz. 2020 yılından bu 
yana, Söke’deki pilot alanlar-
da, toprağı, ona en az zarar 
veren yöntemlerle hazırlıyor, 
işlemeyi minimize ediyor, kış 
döneminde fiğ, arpa, çavdar, 
yem şalgamı gibi bitkiler ile 
toprakta canlı kök varlığı 
bulundurarak destekliyoruz. 
Bu bitkiler hem günümüzde 
aşırı işleme ve kimyasal girdi 
sebebiyle organik madde 
oranı %1’in altına düşmüş 
ve üretkenliğini kaybetmiş, 
dışarıdan girdiye muhtaç 
topraklarda organik madde 
desteği veriyor, hem besin 
döngüsünün asıl sorumlusu 
olan toprak mikrobiyoloji-
sine besin sağlıyor, hem de 
toprağı bir battaniye gibi 
örterek, yağış ve rüzgar-
dan kaynaklanan erozyona 
karşı koruyor. Kompost gibi 
biyolojik toprak düzenleyici-
lerle toprak mikrobiyolojisini 
geliştirerek toprak onarımını 
hızlandırıyoruz. Bu uygula-
malar tarım arazilerinde orta 
ve uzun vadede karbonun 
toprakta depolanmasına ve 
iklimin etkileri karşısında 
kırılganlığı azalan tarımsal 
alanların oluşmasına destek 
oluyor. Bu türden uygula-
ma değişiklikleri özellikle 
pamuk gibi tarım makinele-
rinin yoğunlukla kullanıldığı 
üretim biçimlerinde makine-
de de bir değişimin şart ol-
duğunu gösteriyor. Biyolojiy-
le uyumlu, doğrudan ekim, 
anıza ekim makineleri gibi 
toprağı çok daha az rahatsız 
eden makineler bu dönüşü-
mün mihenk taşlarından. 

Daha ilk yıldan bu yön-
temlerin toprağın yapısını 
iyileştirmeye başladığını 
gördük. Üretkenliği artmış 
bir toprak her çiftçinin ihtiya-
cı. Aksi durumda canlılığın 
yerine getirmesi gereken tüm 
işlevler çiftçiye kalıyor. Bu 
hem iş hem de maliyet  yükü 
demek.  Girdiye ve toprak 
işlemeye bağımlı olan güncel 
üretim sistemimizin değiş-
mesi geleceğe yapacağımız 
en büyük yatırımların başın-
da geliyor. Bu gezegenin ve 
insanlığın sağlığı için müthiş 
bir dönüşüm projesi. 

Biz bunları daha başlan-
gıç olarak değerlendiriyoruz. 
Hedefimiz, Söke’de başlayan 
tarım pratiklerinin ülkemi-
zin tüm tarım alanlarında 
kullanılması, onarıcı tarım 
ile topraklarımızı koruyup 
iyileştirmek ve bu şekilde 
güvenli tarım ürünlerine 
ulaşmak. Çiftçiden son tüke-
ticiye kadar tedarik zinciri-
nin tüm katmanlarında yapı-
lacak davranış değişikliği ve 
doğa pozitif üretim talebi ile 
birlikte dönüşüm. ●

GÖKÇE OKULU 
WWF-Türkiye (Doğal Hayatı 
Koruma Vakfı)  Gıda ve Tarım 
Projeleri Müdürü 

Pamuk tarımında 
pozitif dönüşüm  

 Tüm olumsuzluklara 
rağmen teknolojinin 

tarım ve hayvancılığa 
getirdiği müthiş 

yeniliklerini kullanan 
çiftçiler markalaşarak 

ileride kimbilir bir dünya 
markası olma yolunda 
bir serüvenin parçası 

olabilirler
Çiftliğimizde karbon 

nötr üretiminin mümkün 
olduğunu gördük ve 
yoğun bir şekilde bu 
konuda çalışmalara 

başladık. Hızlı ve bilimsel 
çalışmalar ile bu yolda 

koşar adım yürürken bu 
sayede yeni pazarların 

açılabileceğini görüyoruz 
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